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Pozývame vás na Galantské trhy 8. - 10. august 2024 !



Milí čitatelia Galantských novín!
Leto je v plnom prúde a horúčavy na nás 
doľahli poriadne. Šplhajú sa k 35 °C a pre 
ľudí, ktorí ich nemajú až tak v láske, spôso-
bujú značné problémy. Najlepšie je schovať 
sa niekam do tieňa alebo do klimatizova-
nej miestnosti, kde sa to dá ako-tak vydr-
žať. Ak však predsa len uprednostňujete 
pohyb na čerstvom vzduchu alebo niekde 
pri vode, určite nezabudnite na pokrývku 
hlavy, slnečné okuliare a na pitie dostatočné 
množstvo tekutín. Na Mierovom námestí 
je vhodným osviežením v týchto horúcich 
dňoch pitná fontánka a vodná hmla, kto-
rá dokáže poskytnúť aké-také schladenie. 
Apropo, osviežujúcu vodnú hmlu budeme 
čochvíľa inštalovať aj oproti na druhej stra-
ne cesty, na tzv. malom Mierovom námestí 
pri Mestskom kultúrnom stredisku. Novú 
pitnú fontánku zas onedlho budeme mať aj 
na sídlisku Sever. Západoslovenská vodá-
renská spoločnosť nám pre potreby mesta 
a jeho obyvateľov jednu takúto vybuduje. 
Mala by byť modernejšia a ak všetko pôjde 
tak, ako má, v jej spodnej časti by sa malo 
nachádzať aj zaujímavé napájadlo pre štvor-
nohých miláčikov. Takže ak sa vyberiete na 
prechádzku, pitná fontánka zaženie smäd 
nielen vám, ale aj vášmu psíkovi. Určite to v 
tomto letnom počasí všetci oceníme.
Štandardne je leto v Galante, a hlavne jeho 
dva prázdninové mesiace, príznačné ob-
rovským množstvom kultúrnych podujatí 
a všakovakého kultúrno-spoločenského 
vyžitia. Súhrnne už dlhé roky táto aktivita 
nesie názov KULTÚRNE LETO. Dejiskom 
týchto aktivít býva už tradične prioritne 
nádvorie Neogotického kaštieľa, mestský 
amfiteáter, mestský park, námestie pred 
Mestským kultúrnym strediskom a viacero 
ďalších lokalít. Najnovšie sa jednou z nich 
stala aj trávnatá plocha za Domovom dô-
chodcov Patria, aby si aj obyvatelia sídlisk 
Sever a West užili kultúry.

Veľmi obľúbenými sa počas uplynulých ro-
kov stali multižánrovo ladené tzv. hudobné 
piatky, ďalej podujatia ako „Kultúra spája“, 
„Veľkovozokanská bitka“ či letné koncerty 
na amfiteátri. Na niektoré z nich, žiaľ, ne-
spomíname len v dobrom. Veď isto si ešte 
pamätáte na obmedzovanie návštevníkov 
(rodičov s deťmi) na amfiteátri na kon-
certe Mira Jaroša, kde boli mnohí proti 
svojej vôli fotení, zverejňovaní a karhaní 
na sociálnej sieti, keď nemali v úmorných 
horúčavách nasadené rúška. Či dokonca 
zrušený koncert Richarda Müllera. Nebyť 
vtedy nekonečnej ústretovosti tejto obrov-
skej speváckej legendy a jeho manažmentu, 
mestu mohol skutočne vzniknúť obrovský 
problém. O veľkej hanbe ani nehovoriac. 
Našťastie časy, kedy tu určití dobrodruho-
via zakazovali letné podujatia na základe 
ich subjektívnych pocitov, odvolávajúc sa 
na rôzne vymyslené príčiny, sú už, dúfam, 
nenávratne za nami. Nesmieme už nikdy 
dopustiť, aby sa táto chorá doba ešte nieke-
dy zopakovala.
Na záver som si zámerne nechal najväčšie 
kultúrno-spoločenské podujatie v našom 
meste, ktorým sú tradičné Galantské trhy. 
Tohto roku vstúpia do svojho XXXVIII. 
ročníka a že budú obzvlášť bohaté na kul-
túrny program, je už v tejto chvíli viac než 
isté. Ich dejiskom budú ako obvykle nádvo-
rie Neogotického kaštieľa a, samozrejme, 
amfiteáter a práve na program na amfiteátri 
chcem upriamiť vašu pozornosť.
Vo štvrtok 8. augusta vystúpia MEDIAL 
BANANA a SIMA (Simona Hegerová), v 
piatok 9. augusta si môžete vypočuť maďar-
ské skupiny REPUBLIC TRIBUTE BAND 
a EDDA Művek, no a v sobotu 10. augusta 
sa na vás teší mega legenda z Čiech Dalibor 
Janda so skupinou PROTOTYP a punko-
vá tutovka, ktorá nikdy nesklame, skupina 
Horkýže Slíže. Predpredaj vstupeniek na 

kultúrny program Galantských trhov na 
amfiteátri bol spustený od pondelka 8. júla a 
vstupenky si môžete kúpiť nielen v poklad-
ni Mestského úradu v Galante (počas úrad-
ných hodín), ale aj v Mestskom kultúrnom 
stredisku Galanta od 9.00 hod. (na progra-
movom oddelení) a až do 20.00 hod. (v po-
kladni kina). Určite nezabudnite použiť pri 
kúpe vstupenky svoju GalaKARTU, lebo v 
predpredaji máte vďaka nej zľavu až 50 %. 
Teda takto za predpredajovú cenu 5 eur si 
môžu držitelia GalaKARTY kúpiť vstupen-
ku na dvojkoncert spomínaných interpre-
tov, čo je skutočne skvelá správa.
Tak si držme palce, aby sa nám všetky na-
plánované podujatia podarili a aby ste si ich 
užili v plnej paráde. Veď všetky ich pripra-
vujeme len a len pre vás. Krásne kultúrne 
leto vám prajem, priatelia.

Mgr. Peter Kolek
primátor mesta Galanta
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Na transfúzke v galantskej nemocnici 
oslávili Svetový deň darcov krvi

Každoročne si 14. júna na transfúzkach pripomíname Svetový deň darcov krvi. Ten-
to sviatok je príležitosťou vyjadriť vďaku všetkým darcom, ktorí darovaním tej naj-
vzácnejšej tekutiny zachraňujú ľudské životy a nezištne pomáhajú pacientom. Práve 
preto pripravili na hematologicko-transfúziologickom oddelení v galantskej nemoc-
nici pre darcov sviatočný odberový deň. Nechýbala výzdoba, tematické darčeky či 
chutné občerstvenie. Slávnostnú atmosféru si v tento deň užilo až 47 darcov. Do dar-
covskej elity vstúpili dvaja darcovia, ktorí svoju krv darovali už viac ako 100-krát. 
Všetkým darcom, našim hrdinom, patrí obrovská vďaka. Na HTO je vítaný každý 
darca počas odberových dní od pondelka do piatka v čase od 7.00 do 10.00 hod. Dar-
covia sa môžu objednať na tel. čísle 031/7833 333 alebo cez online objednávací systém 
na www.darujemkrv.sk.  

Bianka Krejčíová, Penta Hospitals SK
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MVDr. Gábor Pallya vymenil pred rokmi 
liečenie zvierat za politiku a službu občanom

Okresné riaditeľstvo Policajného zboru v Galante vedie 
od mája tohto roka nový riaditeľ plk. PhDr. Jozef Bicsan

Pôvodnou profesiou je veterinárny lekár. Po dvanásťročnej súkromnej praxi pra-
coval aj na Okresnej veterinárnej správe, neskôr predsedal poľnohospodárskemu 
družstvu, bol mestským poslancom i zástupcom prednostu Krajského úradu v 
Trnave. MVDr. Gábor Pallya je od roku 2002 hlavným kontrolórom v Mestskom 
úrade v Galante. V jeho kancelárii sa vyníma nádherná 22-ročná papraď, o ktorej 
tvrdí, že pred úplným vyhynutím ju zachránil súčasný sviežejší úradný vzduch.

• Pán doktor, ako sa Vám za tie roky pracuje na pozícii hlavného kontrolóra? 
Našli ste sa v tejto práci, alebo ste si k nej budovali postupne vzťah? 
„Toto sú zložité otázky. Pozíciou hlavného kontrolóra disponuje mestské zastupi-
teľstvo. Kontrolór by mal byť ten, kto pomôže zistiť informácie pre poslancov, ktoré 
potrebujú a nevedia sa k nim ľahko dostať. Je to vždy závislé na tom, či je zastupi-
teľstvo v antagonistickom rozpoložení proti primátorovi, alebo majú spoločný ťah 
na bránu,“ priblížil MVDr. Gábor Pallya. Jeho úlohou je preverovať súlad postupov 
mesta so zákonom či dodržiavanie platných predpisov a nariadení. 

• Za dvadsať rokov kontrolórskej činnosti ste sa dostali do kontaktu s rôznymi 
záležitosťami, ktoré súviseli s chodom mesta Galanta. Zažili ste počas tohto ob-
dobia aj rarity, z ktorých sa Vám prevrátil zrak? 
„Našťastie mesto Galanta nie je známe nekalými vecami. Samozrejme, za ten čas 
sa udialo aj niečo, čo nejako ušlo... ako napríklad výstavba a rekonštrukcia Galan-
die. Viete, ten nerobí chyby, kto nerobí vôbec. Kde sa však urobia chyby na začiat-
ku, ťahajú sa potom s celým projektom. Áno, pri väčších investíciách sa vždy čosi 
nájde,“ reagoval hlavný kontrolór. 

Aktuálne sa MVDr. Gábor Pallya zaoberá Technickými službami mesta Galanta a 
novými postupmi v meste, ktoré súvisia s obchodnou spoločnosťou mesta Galanta 
Správa mestského majetku Galanta, s. r. o. „Okrem toho sa venujem úprave finanč-

ných tokov pre túto spoločnosť, 
ako aj sťažnosťami občanov,“ 
spresnil hlavný kontrolór, kto-
rý prezradil, že sa výhľadovo 
chystá na zaslúžený odpoči-
nok. Gábor Pallya hovorí, že 
mal vždy výborný a dnes aj čo-
raz lepší vzťah k štvornohým 
miláčikom. Paradoxne, práve 
od veteriny ušiel do politiky, 
pretože potreboval oddych od 
zvierat. „Dnes sa to otočilo. 
Myslím si, že keď budem na 
dôchodku, budem sa venovať 
svojej farme. Mám psa, mačku, 
morské akvárium i sliepky,“ 
zasníva sa hlavný kontrolór s 
úsmevom na perách, pričom 
nezabudne spomenúť svojho 
zvieracieho miláčika maďar-
ského komondora – psíka s kú-
zelným menom Beťár, ktoré ho 
vraj dokonale vystihuje. Zvieratá si iste dokonale užije na spomínanom dôchodku, 
do ktorého mu však zostáva ešte nejaký čas a ten MVDr. Gábor Pallya mieni pra-
covne naplno využiť.      

text: Bc. Zlatica Gregorová              
foto: archív Gábora Pallya

Od 1. mája 2024 je plk. PhDr. Jozef Bicsan 
vo funkcii riaditeľa Okresného riaditeľstva 
Policajného zboru Slovenskej republiky (PZ) 
v Galante. Má za sebou dlhoročné pracovné 
skúsenosti v policajnom zbore, kde prešiel 
rôznymi pozíciami. Svoju kariéru začínal ako 
dopravný inžinier na Okresnom riaditeľstve 
PZ v Galante, potom nastúpil na dopravnú 
políciu a neskôr absolvoval aj štúdium na 
Akadémii Policajného zboru v Bratislave, aby 
si doplnil svoje vzdelanie. Po pozícii vedúceho 
výkonu služby sa stal riaditeľom Okresného 
dopravného inšpektorátu Okresného riaditeľ-
stva PZ v Galante, kde pôsobil 11 rokov. Keď 
jeho predchodcovia odišli do výsluhového dô-
chodku, rozhodol sa využiť príležitosť a uchá-
dzať sa o post riaditeľa Okresného riaditeľstva 
PZ v Galante. „Mám odslúžených 20 rokov vo 
výkone služby, vyrastal som tu, takže môžem 
povedať, že mám prehľad o tomto okrese,“ ho-
vorí nový riaditeľ. 

Výzvy a plány v novej funkcii 
Zastávať takúto dôležitú pozíciu nie je jedno-

duché, aj preto čelí od nástupu do novej funk-
cie Jozef Bicsan mnohým výzvam. „Zdedil 
som množstvo vecí, o ktorých som ani netušil, 
že ma čakajú,“ priznáva. Jedným z najväčších 
problémov je podľa neho nedostatok personá-
lu. „To, čo počujeme v civilnom svete – že je 
málo ľudí a nechcú pracovať – je v policajnej 
službe ešte náročnejšie,“ uvádza Jozef Bicsan. 
Požiadavky na policajtov sú výrazne vyššie už 
pri samotnom nástupe, čo vedie k problému, 
že sa nikto nehlási a chýbajú záujemcovia. 
Tento stav spôsobuje, že odchádzajú aj starší 
policajti, ktorí majú nárok na výsluhový dô-
chodok. Jozef Bicsan však verí, že najvyšší 
predstavitelia urobia všetko preto, aby zabez-
pečili dobré zázemie a finančné ohodnotenie 
pre policajtov, aby bola táto práca pre nich 
atraktívna. „Po našej línii, cez rôzne nábory 
napr. v obciach a prezentácie, sa budeme sna-
žiť tento stav zlepšiť, aj keď to nie je jednodu-
ché,“ dodáva. Jeho cieľom je zlepšiť alebo as-
poň obhájiť dobré meno polície a zabezpečiť, 
aby sa v okrese žilo dobre a bezpečne. Medzi 
jeho hlavné priority však patrí momentálne 
rekonštrukcia budovy riaditeľstva, na ktorú 
už majú podaný projekt. „Táto budova je už 60 
rokov stará s minimálnymi investičnými sti-
mulmi, takže v tomto smere je čo zlepšovať,“ 
zdôrazňuje. Verí, že lepšie pracovné podmien-
ky prilákajú viac ľudí do policajných radov a 
zlepšia celkovú pracovnú atmosféru.

Spolupráca a osveta
Riaditeľ Okresného riaditeľstva PZ v Galante 
kladie dôraz i na spoluprácu s miestnymi in-
štitúciami, školami a obcami. „Na spoluprácu 
so školami máme vyčlenenú policajtku, ktorá 
má na starosti prevenciu a chodí pravidelne 
na prednášky po školách v okrese,“ hovorí. 
Prevencia a vzdelávanie sú pre neho kľúčové, 
najmä pokiaľ ide o deti, mladých ľudí, ale aj 
seniorov. Okrem toho sa Jozef Bicsan snaží 

priblížiť políciu občanom aj prostredníctvom 
rôznych podujatí a náborových aktivít. V 
súčinnosti s Mestskou políciou v Galante sa 
plánujú zúčastniť tohtoročných Galantských 
trhov, kde si budú môcť občania vyskúšať 
simulátor nárazu a simulátor prevrátenia v 
spolupráci s ministerstvom dopravy na úseku 
BECEP, a taktiež vidieť statické ukážky poli-
cajnej techniky, čím sa dozvedia viac o práci 
policajtov. „Občania sú vítaní, ak budú mať 
nejaké otázky na nás, radi im všetko zodpo-
vieme. Budeme tu mať aj náborový stánok s 
personalistkou, takže radi privítame aj no-
vých záujemcov v našich radoch.“ 

Pohľad na mesto Galanta 
z perspektívy polície

Za posledných 20 rokov sa situácia v meste 
výrazne zlepšila. Takto ju hodnotí aj samot-
ný riaditeľ OR PZ v Galante. „Áno, sme po-
značení tým, že sú tu rôzne firmy, ktoré za-
mestnávajú cudzincov, ale tí nám problémy 
nerobia, skôr sú to prisťahovalci z iných častí 
Slovenska, ktorí majú roztržky medzi sebou. 
V súčasnej dobe je však veľkou výzvou dro-
gová problematika, ktorej sa venujeme naplno 
spolu s inými zložkami. Je to aj moja osobná 
priorita, keďže som otec detí a je pre mňa ne-
prijateľné, aby sme túto otázku zanedbávali,“ 
uviedol Jozef Bicsan. „Jedným z problémov je 
aj hustota premávky, ale to vyplýva z našej geo-
grafickej pozície, keďže náš okres je tranzit-
nou zónou. To je ale otázkou na správcov ciest, 
aby boli v dobrom stave, a našou úlohou bude 
zabezpečiť, aby bezpečnosť na cestách bola čo 
najlepšia.“ Práca na takejto pozícii si však vy-
žaduje celého človeka. „Ak budeme našu prá-
cu brať len ako zamestnanie, nedokážeme ju 
robiť srdcom. Keď ju však vnímame ako posla-
nie, dávame do nej aj kus seba,“ uzatvára plk. 
PhDr. Jozef Bicsan.  c        

text a foto: Mgr. Mária Májeková
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   JUDr. Peter Wolf hovorí: 
„Verím, že prispievam k pozitívnym zmenám v Galante.“

Delegácia z Galanty slávnostne odovzdala 
v Slovenskom Komlóši rodokmeň Jána Janka

Na poslaneckej stoličke zažíva svoju premiéru. Mestským poslancom sa 
stal z vlastného presvedčenia aj vďaka cenným skúsenostiam z rôznych 
oblastí. JUDr. Peter Wolf je advokát so súkromnou praxou, ktorý sa ve-
nuje aj realitám. Je členom Komisie legislatívno-právnej.  

• Pán doktor, odkedy ste poslancom, čo Vás k tomu viedlo, čo inšpi-
rovalo?
- Poslancom som sa stal po prvýkrát v tomto volebnom období, teda na 
konci kalendárneho roka 2022. Vďaka mojim skúsenostiam, získaným v 
celoštátnych a národných projektoch (oblasť vzdelávania, športu, práv-
nej ochrany a kriminality), ako aj zo svojej 16-ročnej advokátskej praxe.

• V čom vidíte hlavný prínos poslanectva pre seba aj okolie, mesto? 
- Narodil som sa v Galante, žijem v nej a záleží mi na jej budúcnosti, 
pričom za necelé dva roky môžem prehlásiť, že za toto volebné obdobie 
môže dôjsť k mnohým pozitívnym zmenám a premenám, ktoré Galanta 
potrebovala už dávno, pričom každým jedným hlasovaním v rámci za-
sadnutí Mestského zastupiteľstva Galanta verím, že prispievam k tomu, 
aby k pozitívnym zmenám a premenám dochádzalo.

• Boli ste členom dvoch komisií, ktorej oblasti sa venujete radšej? Tej, 
ktorá je Vašej profesii najbližšie, alebo práve naopak?
- Som členom už len jednej komisie, a to legislatívno-právnej, hoci na za-
čiatku volebného obdobia som pôsobil aj v komisii obchodu, služieb, ces-
tovného ruchu a regionálneho rozvoja. Aj keď v prvej som vzhľadom na 
moje povolanie „doma“, v prípade druhej komisie to bola pre mňa výzva 
a nové poznanie, avšak pre pracovnú zaneprázdnenosť som sa členstva v 
tejto komisii nakoniec vzdal.   

• Čím ste sa naposledy zaoberali, čo v komisiách aktuálne riešite alebo 
budete sa tým zaoberať po lete?
- Aktuálne sme v komisii legislatívno-právnej riešili veľmi intenzívne a 
opakovane zásady hospodárenia s majetkom mesta, keďže od 1. 11. 2023 
je v účinnosti novela zákona o majetku obcí. Na základe toho je úlohou 
každého mesta, aj Galanty, prijať zásady, ktoré jasne stanovia postup, 
akým sa má mesto riadiť, či už pri kúpe, predaji alebo nájmu majetku, čo 
je pre transparentné a hospodárne fungovanie každého mesta zásadné.  

• Ako sa Vám žije a pracuje v Galante?
- V Galante som sa narodil a strávil v nej, s výnimkou asi troch rokov, 
celý svoj život. Zrejme som mal na nejaký čas odísť, aby som sa utvrdil, 

kam naozaj patrím a kde chcem 
naozaj žiť, a teda v Galante.

• Myslíte si, že mesto má po-
tenciál byť dôležitým bodom 
v oblasti cestovného ruchu, a 
čo by bolo nutné v rámci toho 
zlepšiť?
- Nepochybne. Máme čo po-
núknuť v rámci náhľadu do 
našej histórie, organizuje sa u 
nás kopec kultúrnych podujatí 
a zaváži aj kvalita služieb, ktoré 
sa u nás ponúkajú, hoci nebolo 
všetko ideálne zo dňa na deň. 
V Galante je množstvo am-
bicióznych a perspektívnych 
ľudí, ktorí vďaka svojmu prístupu prispievajú k tomu, aby sa ktokoľvek v 
rámci návštevy Galanty dobre cítil a odchádzal domov s pocitom, ktorý 
predpovedá jeho návrat k nám aj v budúcnosti. Vždy je čo zlepšovať, lebo 
uspokojenie sa je cestou dolu, my však, ako mesto verím, máme dobre 
„našliapnuté“ aj v cestovnom ruchu a prilákaní starých i nových náv-
števníkov k nám.

• Vaše najobľúbenejšie miesto v Galante alebo okolí?
- Mestský park s neogotickým kaštieľom. Je spojením kúska histórie, 
minulosti, prírody a v spojení posedenia s priateľmi pri dobrej večeri s 
pohárom vína, človek nemusí ísť naozaj za hranice mesta.

• Ako vyzerá Váš voľný čas, ako najradšej relaxujete, plánujete tráviť 
leto? 
- Relaxom je pre mňa deň bez naháňania, bez každodenných povinností 
a bez telefónu. Hoci budem mať leto pracovné, verím, že si to vynahra-
dím poznaním a cestou do nejakej zaujímavej krajiny, kde sa dá toho 
veľa vidieť, zažiť a s kúskom šťastia aj zajesť. Riadim sa pravidlom, že to, 
čo viete, zjete a zažijete, vám už nikdy nik nevezme. Touto cesto by som 
rád poprial všetkým pekné a pokojné leto, aby ho každý strávil tak, ako 
si sám praje.

- R -

Približne pred siedmimi rokmi vznikla v Ga-
lante skupinka nadšencov, ktorí sa začali zao-
berať rodokmeňmi predkov ľudí, pochádzajú-
cich z Dolnej zeme. Po druhej sv. vojne v roku 
1947 sa odtiaľto v rámci výmeny obyvateľstva 
mnoho ľudí presídlilo na Slovensko a ich po-
tomkovia sa začali o svoj pôvod podrobne 
zaujímať – začali vytvárať rodokmene svojich 
predkov. Takto vzniklo Občianske združenie 
pre genealogický výskum dolnozemských 
Slovákov. Ich práca spočíva v spracúvaní mat-
rík, pri ktorých spolupracujú s jednotlivými 
farskými úradmi. Jedna takáto spolupráca 
funguje aj s farnosťou Slovenský Komlóš. A 
keďže základná škola v tomto partnerskom 
meste Galanty, ktorá nesie meno Jána Janka 
(komlóšskeho rodáka a významného maliara) 
bude onedlho oslavovať 100. výročie svojho 
založenia, rozhodli sa členovia tohto združe-
nia na čele s predsedom Ľubomírom Kmeťom 
pri tejto príležitosti venovať škole rodokmeň 

Jána Janka vo forme umeleckého ob-
razu. Slávnostné odovzdanie daru 
sa uskutočnilo 20. apríla 2024 počas 
Dní Slovenského Komlóša, ktoré sa 
každoročne oslavujú v apríli pri prí-
ležitosti založenia mesta. Program 
sa začal kladením vencov. Predstavi-
telia mesta Galanta, primátor mesta 
Peter Kolek, poslanci MsZ Augustín 
Popluhár, Peter Zelinka, Zoltán Kő-
vágó a ďalší hostia položili vence pri 
Pomníku znovuosídlenia a pomníku 
„Došli sme“. Ďalší program pokračo-
val slávnostným zasadnutím mest-
ského zastupiteľstva v Dome prírody. 
Počas tohto podujatia sa udeľovali 
ceny Pro Urbe významným osob-
nostiam mesta a talentovaným študentom, 
ktorí dosiahli výnimočné úspechy. Práve v 
rámci tohto programu odovzdal Ľubomír 
Kmeť spolu s p. primátorom Petrom Kolekom 

rodokmeň Jána Janka vo for-
me umeleckého obrazu riadi-
teľke školy p. Márii Tuškovej. 
„100. výročie základnej školy 
bolo impulzom, prečo sme 
sa tento rodokmeň rozhodli 
vytvoriť,“ povedal Ľubomír 
Kmeť. „Ján Janko sa síce na-
rodil v Slovenskom Komlóši, 
ale obaja jeho rodičia majú 
slovenské korene – mama 
pochádzala z Liptovského 
Trnovca a otec zo Šivetíc. 
Okolo roku 1810 sa presťa-
hovali na Dolnú zem, kde sa 
zosobášili, založili si rodinu 

a jedným z ich detí bol Ján Janko, ktorý sa 
neskôr stal významným maliarom a zaklada-
teľom kreslenej politickej karikatúry v Uhor-
sku.“ Ako dodal, na zbieraní a spracovaní dát 
pracovali približne 9 mesiacov, potom už bolo 
potrebné pretaviť tieto dáta do formy umelec-
kého obrazu. Na umeleckú realizáciu diela sa 
podujala maliarka Slávka Kerďová z Matúš-
kova a celý tento projekt podporilo finančne 
aj mesto Galanta. Osláv založenia sa v rámci 
mesta Galanta okrem primátora a poslancov 
MsZ zúčastnila aj 17-členná delegácia, ktorú 
okrem iného tvorili aj niektorí predstavitelia 
samosprávy, zamestnanci Mestského úradu v 
Galante, seniori z klubu dôchodcov, členovia 
Spolku Slovákov z Maďarska a Občianskeho 
združenia pre genealogický výskum dolno-
zemských Slovákov.

text: Mária Májeková
foto: Ľubomír Kmeť
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BLESKOVKY
z Galanty

Poslanci mestského zastupiteľstva JUDr. Peter 
Zelinka a Tomáš Horváth sa zúčastnili podujatia 
Gastroblues Festival v partnerskom maďarskom 
meste Paks, kde varili bryndzové halušky, kto-
ré zožali veľký úspech. Aj vďaka tomu obsadili 
na festivale 3. miesto. Do odbornej poroty bol 
prizvaný aj primátor mesta Galanta Mgr. Peter 
Kolek. 

k
Predpredaj vstupeniek (náramkov) na kultúrny 
program v amfiteátri počas podujatia XXXVIII. 
ročníka Galantských trhov bol spustený 8. júla 
2024. POZOR! V predaji bude len obmedzené 
množstvo lístkov v počte 2000 kusov. Každý držiteľ 
GalaKARTY si môže zakúpiť v predpredaji 2 kusy 
vstupeniek so zľavou 50 %. Vstupenky sú v pre-
daji na týchto miestach: Mestský úrad v Galante 
(pokladňa) v čase úradných hodín, MsKS Galan-
ta (programové oddelenie) od 9.00 – 15.00 hod., 
MsKS Galanta - pokladňa kina – hlavný vchod od 
15.00 – 20.00 hod. Deti do 6 rokov majú vstup za-
darmo! Ak máte trvalý pobyt v Galante, registruj-
te sa a stiahnite si do mobilu svoju GalaKARTU 
ešte dnes, registračný formulár je na stránke www.
galakarta.sk. GalaKARTA je bezplatná, držiteľom 
GalaKARTY sa môže stať každý obyvateľ, ktorý 
má trvalý pobyt v meste Galanta a dovŕšil vek 15 
rokov.

k
V pondelok 1. 7. 2024 sa konalo vo veľkej za-
sadačke Mestského úradu v Galante stretnutie 
s občanmi. V úvode tohto stretnutia primátor 
mesta Galanta Mgr. Peter Kolek informoval 
obyvateľov o návrhu riešenia problému s nízkym 
tlakom vody v bytových domoch na sídlisku SNP 
a Revolučná štvrť.

k
Mesto Galanta ako správca dane v zmysle § 52 
zákona č. 563/2009 Z. z. o správe daní a o zmene a 
doplnení niektorých zákonov zverejnilo na svojej 
webovej stránke zoznam daňových dlžníkov na 
miestnych daniach, poplatku za rozvoj a poplatku 
za komunálne odpady a drobné stavebné odpady, 
u ktorých eviduje podľa stavu k 31. 12. 2023 daňo-
vý nedoplatok, ktorý presiahol u fyzickej osoby (aj 
fyzické osoby – podnikatelia) 160 € a u právnickej 
osoby 1600 €.

k
V lokalitách Revolučná štvrť 969 a 967 boli vy-
budované nové stojiská polopodzemných kon-
tajnerov na komunálny odpad. Nové polopod-
zemné kontajnery budú vyprázdňované podľa 
pôvodného harmonogramu zberu vyseparova-
ných zložiek komunálneho odpadu na rok 2024, 
čiže v tých istých dňoch, ako boli vyprázdňované 
pôvodné zberné nádoby.

k
Členovia Parlamentu mládeže mesta Galanta 
pripravili pre všetkých deviatakov v závere roka 
1. ročník akcie s názvom Deviatačik. Pre žiakov, 
končiacich základnú školu, bolo pripravené občer-
stvenie, ale najmä zaujímavý program plný kvízov, 
talentshow, tanečných či speváckych súťaží a v ne-
poslednom rade skvelá párty. Nechýbali krásne 
ceny v tombole a originálny fotokútik, z ktorého si 
mohli deviataci spraviť krásne spomienky na záver 
školského roka. 

pokračovanie na str. 7

Stretnutie štyroch primátorov v Galante tentokrát 
inicioval Mgr. Peter Kolek, galantský primátor

Oddelenie urgentného príjmu galantskej nemocnice získalo 
výročnú Cenu Trnavského samosprávneho kraja

Začiatkom júna sa z iniciatívy galantské-
ho primátora Mgr. Petra Koleka usku-
točnilo stretnutie štyroch primátorov 
(Mgr. Jozef Belický, primátor Šale, Ing. 
Ondrej Kurbel, primátor Serede, Ing. 
Gábor Krommer, primátor Sládkovičo-
va, Mgr. Peter Kolek, primátor Galanty). 
Tieto stretnutia sú podľa Petra Koleka 
veľmi dôležité a zároveň zmysluplné, 
pretože prinášajú mnoho podnetov, ino-
vácií, nápadov, ktoré vyslovujú prví muži 
svojho mesta. Zároveň takéto stretnutia 
by mohli slúžiť aj k celkovému rozvoju 

galantsko-šalianskeho regiónu, ktorého 
súčasťou sú všetky štyri mestá. „Dúfam, 
že naše stretnutia budú pokračovať a po-
môžu tým k celkovému napredovaniu 
našich miest a nášho regiónu,“ hovorí 
Mgr. Peter Kolek, primátor Galanty. Mo-
tivácia, resp. zámer týchto stretnutí jas-
ne napovedá, k čomu majú slúžiť a ver-
me, že dobrá myšlienka nájde odozvu aj 
medzi obyvateľmi a naplní účel, pre aký 
stretnutie vlastne vzniklo.

- R -

Kolektívu urgentného príjmu v galant-
skej nemocnici bola udelená Cena Trnav-
ského samosprávneho kraja. Ocenenie si 
z rúk župana Trnavského samosprávne-
ho kraja Jozefa Viskupiča na slávnostnom 
galavečeri prevzal primár urgentného 
príjmu Jozef Fatrsík. Cenu Trnavského 
samosprávneho kraja udeľujú v sied-
mich kategóriách, z ktorých jednou je 
aj zdravotníctvo. Zdravotnícky kolektív 
urgentného príjmu sa ročne postará o 
viac ako 20-tisíc pacientov. Minulý rok v 
nemocnici zavŕšili projekt tzv. hot floor 
financovaný z eurofondov a oddelenie 
presťahovali do nových priestorov na pr-
vom poschodí. Urgentný príjem je teraz 
sústredený na jednom podlaží spolu s 
oddelením rádiológie a oddelením anes-
téziológie a multiodborovej intenzívnej 
starostlivosti, vďaka čomu sa zdravotní-
ci môžu rýchlejšie a efektívnejšie kom-
plexne postarať o pacientov v akútnych 
stavoch. Primárom oddelenia je MUDr. 
Jozef Fatrsík a jeho pravou rukou vedúca 

sestra PhDr. Stela Izsáková Kováčová.  
„V mene celého oddelenia chcem veľmi 
pekne poďakovať pani riaditeľke a Tr-
navskému samosprávnemu kraju za no-
mináciu a následné ocenenie. Veľmi si 
vážime, že naša každodenná práca bola 
takto ocenená. Aj toto nám dodáva ďal-
šiu chuť pracovať ešte s väčším úsilím a 
nadšením,“ uviedol Jozef Fatrsík, primár 
oddelenia urgentného príjmu Nemocni-
ce Penta Hospitals Galanta. MUDr. Jozef 
Fatrsík v galantskej nemocnici pôsobí už 
sedem rokov. Okrem vedenia urgentné-
ho príjmu prebral pozíciu námestníka 
pre liečebno-preventívnu starostlivosť. 
V roku 2023 získal ocenenie TOP lekár 
na Slovensku v kategórii urgentná me-
dicína, čo tiež svedčí o jeho prínose pre 
oddelenie i celú nemocnicu. Verejnosť ho 
môže poznať aj z podcastu Doktor má Fi-
lipa, ktorému sa venuje už tri roky.

text: Bianka Krejčíová
foto: Trnavský samosprávny kraj
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Navštívte výstavu o zubárstve 
vo Vlastivednom múzeu v Galante

Vernostná karta mesta Galanta – GalaKARTA
prináša výhodné zľavy pre obyvateľov

Vlastivedné múzeum v Galante otvorilo na Noc múzeí a galérií výstavu pod 
názvom „Nie je stolička ako stolička“. Tentokrát ale nejde o klasické stoličky na 
štyroch nohách v rôznych štýloch, ale o tie, o ktoré je potrebné sa denne starať. 
Výstava predstavuje ukážku zariadenia zubnej ambulancie z druhej polovice 
20. storočia a predmety súvisiace s dodržiavaním ústnej hygieny. Výstava bude 
sprístupnená do 31. 8. 2024.
Stomatologická ambulancia, zubná vŕtačka a zubárske kreslo sú pre mnohých sy-
nonymom strachu, ale história tohto lekárskeho odboru je veľmi zaujímavá. Mú-
zejníci v Galante sú si vedomí, že táto tematika môže vyvolať úzkosť a nevoľnosť, 
ale návštevníci sa nemusia báť: výstava nie je interaktívna a jednotlivé nástroje sa 
nebudú skúšať na návštevníkoch. 
Výstava Nie je stolička ako stolička predstavuje ukážku zariadenia zubnej ambu-
lancie z 80. rokov 20. storočia z Mostovej pána doktora Andreja Szalayho, a z čas-
ti z pozostalosti jedného z prvých zubárov v Galante – Dr. Júliusa Molcsányiho. 
Ukážka zo zbierkového fondu múzea predstavuje technické a odborné vybavenie 
zubnej ambulancie – vŕtačky, kreslá, a zariadenie dotvárajú lekárske nástroje – 
kliešte, pinzety, škrabky, nádoby s liečivami a udržiavacími prípravkami. Zaují-
mavým predmetom výstavy je šliapacia vŕtačka z úplného začiatku 20. storočia, 
ktorú si starší Galanťania ešte pamätajú z vlastných zážitkov.
Textové panely doplnené obrazovou dokumentáciou sa zaoberajú stručným vý-
vojom starostlivosti o zuby od praveku až po 20. storočie všeobecne a na území 
Slovenska vrátane Galanty. Časť výstavy je venovaná aj odbornej literatúre o sto-
matológii a propagačnému materiálu, ktoré sa nachádzali v každej stomatologickej 
ambulancii a informovali pacienta o preventívnej starostlivosti.
Aktuálna výstava s názvom Nie je stolička ako stolička vo Vlastivednom múzeu v 
Galante je sprístupnená do 31. 8. 2024.

Judit PUKKAI

Mesto Galanta prinieslo pre svojich obyva-
teľov začiatkom roku 2024 nový benefitný 
program. Držitelia Vernostnej karty mesta 
Galanta, známej ako GalaKARTA, môžu 
využívať množstvo zliav na rôzne služby 
a podujatia. Pozrime sa bližšie na výhody, 
ktoré GalaKARTA prináša a ktoré poskytuje 
samotné mesto Galanta a organizácie v pô-
sobnosti mesta.

Zľavy na kultúrne 
a športové podujatia

Jednou z výhod GalaKARTY sú 
zľavy na vstupné do Mestského 
kultúrneho strediska v Galante. 
Držitelia karty majú nárok na zľa-
vu 1 euro na filmové predstave-
nia. Okrem toho môžu aktuálne 
využívať zľavy aj na podujatia v 
rámci Galantských trhov – 50 % 
zľava na vstupenky v predpredaji 
a 33,3 % zľava na vstupenky pred 
podujatím.

Historické pamiatky 
a svadobné fotenie

GalaKARTA ponúka 50 % zľavu 
na vstupné do Neogotického a 
Renesančného kaštieľa, ako aj do 
severného krídla Neogotického 
kaštieľa a južnej veže Neogotické-
ho kaštieľa. Držitelia karty môžu 
taktiež využiť 10 % zľavu na pre-
nájom pri svadobnom fotení v 
parku pri Neogotickom kaštieli a 
v samotnom kaštieli.

Tlač a reklama
Držitelia GalaKARTY môžu využívať zľavy 
aj v oblasti tlače a reklamy, ktorú poskytuje 
Mestské kultúrne stredisko. Majú nárok na 
10 % zľavu z ceny farebnej tlače plagátov a 
výlepu plagátov. Rovnaká zľava platí aj pri 
nepolitickej inzercii v Galantských novi-
nách, ktorú vybavíme priamo na Mestskom 
úrade v Galante.

Vodný svet Galandia
Milovníci vody ocenia zľavy na vstupné 
do Vodného sveta Galandia. Držitelia kar-
ty majú nárok na 20 % zľavu na celodenné 
vstupné pre dospelé osoby a 25 % zľavu pre 
občanov nad 60 rokov, ZŤP a ich sprievod. 
Pre 3-hodinové vstupy platí zľava 15 % pre 
dospelé osoby a 20 % pre občanov nad 60 ro-
kov a ZŤP.

Výhody pre rodiny s deťmi
GalaKARTA prináša aj zľavy pre rodiny s 
deťmi. Rodičia môžu ušetriť 10 % z úhrady 
výdavkov za pobyt v materskej škole, zák-
ladnej umeleckej škole, školskom klube detí 
a centre voľného času v zriaďovateľskej pô-
sobnosti mesta Galanta.

Finančné príspevky 
pre držiteľov GalaKARTY

Okrem uvedených zliav prináša GalaKAR-
TA aj ďalšie finančné príspevky pre svojich 
držiteľov. Pri narodení dieťaťa dostane jeden 
z rodičov – držiteľ karty jednorazový prí-
spevok vo výške 50,00 €. V prípade úmrtia 
v rodine je možné získať príspevok vo výš-
ke 50,00 € na náklady spojené s pohrebom. 
Držitelia GalaKARTY môžu taktiež získať 

jednorazový finančný príspevok vo 
výške 100 € pri nástupe do Domova 
dôchodcov Patria.

Športové aktivity
Športoví nadšenci môžu využívať 
zľavy na prenájom športových za-
riadení. GalaKARTA ponúka 8 €/
hod. zľavu na prenájom športovej 
haly, 1 €/hod. zľavu na prenájom 
kurtu pre bedminton a stola pre 
stolný tenis, a 6 €/hod. zľavu na 
prenájom kolkárne v Dome športu.

Zľavy s GalaKARTOU
 aj v Technických službách 

mesta Galanta
Držitelia GalaKARTY môžu vyu-
žívať aj služby Technických služieb 
mesta Galanta so zľavami. Získajú 
50 % zľavu na organický substrát – 
kompost, 15 % zľavu na orez a vý-
rub drevín, ako aj na odvoz biolo-
gicky rozložiteľného odpadu do 1 m³. 
Pre odvoz odpadu nad 1 m³ platí 
zľava 10 %.
GalaKARTA prináša širokú škálu 

zliav a výhod, ktoré spríjemnia život obyva-
teľom Galanty. Vďaka tejto vernostnej kar-
te môžu Galanťania ušetriť na kultúrnych, 
športových a ekologických aktivitách a vyu-
žiť množstvo ďalších benefitov súkromných 
poskytovateľov zliav.
Všetky výhody a benefity nájdete aj 

na stránke www.galakarta.sk
- Mgr. Mária Kilácskóová -
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BLESKOVKY
z Galanty

Obchodná spoločnosť Bysprav sa presťahovala 
do budovy Mestského úradu v Galante. Od 1. júla 
2024 spoločnosť BYSPRAV spol. s r. o. sídli na 
3. poschodí v budove Mestského úradu. Pokladňa 
pre klientov je k dispozícii na prízemí vo vestibule.

k
Primátor mesta Galanta Mgr. Peter Kolek odovzdal 
v júni vymenovacie dekréty štyrom staronovým ria-
diteľkám materských škôl a jednej novej riaditeľke 
základnej školy v zriaďovateľskej pôsobnosti mesta. 
Srdečne gratulujeme znovuzvoleným riaditeľkám 
Priske Vargovej, PaedDr. Jolane Kožovej, Renáte 
Vravkovej, PaedDr. Oľge Slušňákovej a novozvole-
nej PaedDr. Kataríne Vlkovičovej k ich pozíciám a 
prajeme im veľa úspechov v ich práci. Pri tejto prí-
ležitosti sme sa tiež rozlúčili s odchádzajúcim ria-
diteľom Mgr. Radoslavom Forrom. Ďakujeme mu 
za jeho dlhoročnú službu a prínos pre naše mesto a 
prajeme mu veľa šťastia v jeho ďalších aktivitách na 
Základnej škole, ul. Štefánikova.

k
Neurologické oddelenie v Galante pod vedením 
primára MUDr. Ota Petríka a jeho kolegov získalo 
tento rok ocenenie ESO Angels Awards – platino-
vej úrovne. Cenu prevzala MUDr. Eva Halagová. 
Celému oddeleniu ďakujeme a gratulujeme! Ini-
ciatíva Angels buduje globálnu komunitu nemoc-
níc, ktoré prijímajú pacientov s cievnou mozgovou 
príhodou. Iniciatíva sa usiluje zvýšiť počet pacien-
tov privezených do správnych nemocníc a opti-
malizovať tým kvalitu zdravotnej starostlivosti. 
Každých 30 minút totiž zomrie alebo sa stáva 
trvalo postihnutým pacient s cievnou mozgovou 
príhodou, ktorý mohol byť zachránený, pretože 
bol privezený do nesprávnej nemocnice. Ocenenia 
ESO Angels môžu získať nemocnice, ktoré kon-
zistentne zaznamenávajú a poskytujú svoje dáta, 
ktoré pomáhajú vo výskume a identifikácii oblastí 
pre zlepšenie zdravotnej starostlivosti pacientov s 
cievnou mozgovou príhodou.

k
Turistický vláčik v Galante bude v prevádzke od 
1. júla do 31. augusta 2024, a to v dňoch utorok až 
sobotu. Cena cestovného lístka je 1 € pre každého 
cestujúceho. Ak je vaša cieľová stanica Vodný svet 
Galandia, preukážte sa pri pokladni lístkom z vlá-
čika a dostanete zľavu zo vstupného vo výške ceny 
cestovného lístka. Lístky na vláčik sa dajú kúpiť len 
priamo u vodiča vo vláčiku. Dopravca si vyhradzu-
je právo na úpravu prevádzky spojov v prípade ne-
priaznivého počasia v Galante.

k
7. júna sa uskutočnilo v Galante viacero stretnutí. 
Galantu navštívilo vedenie ZMOS-u na čele s
jej predsedom Jozefom Božíkom a zároveň sa pri-
mátor Galanty stretol s tureckým veľvyslancom 
Erkanom Özoralom. Taktiež bolo stretnutie šty-
roch primátorov (Galanta, Šaľa, Sládkovičovo, 
Sereď), ktoré zorganizoval galantský primátor  
Mgr. Peter Kolek. 

XXXVIII. ročník Galantských 
trhov odštartuje s atraktívnym 

programom aj viacerými novinkami
Po roku opäť ulice aj uličky v našom meste zaplaví čulý ruch. V druhý prázdninový mesiac 
sa budú konať XXXVIII. Galantské trhy. Organizátori prichystali pre návštevníkov parádny 
program, z ktorého si iste vyberie každý podľa svojej chuti. Galantské trhy sa budú konať 
od 8. do 10. augusta 2024. Podujatie je v gescii Mesta Galanta a hlavným organizátorom je 
Mestské kultúrne stredisko. Celomestské podujatie pripravujú v spolupráci so združením 
Matúšova zem a Vodným svetom Galandia. Galanta teda opäť ožije množstvom zábavy. Tak 
ako zvyčajne, nebudú chýbať ani trhovníci, ktorí ponúknu svoj najlepší tovar pre kupujúcich. 
Asi najväčší záujem bude o hudobné vystúpenia. O tie sa postarajú zvučné mená. Kultúrny 
program sa bude odohrávať v amfiteátri, v parku pri neogotickom kaštieli aj v mestskej trž-
nici. Viac porozprávala riaditeľka Mestského kultúrneho strediska Ing. Anna Kivarothová: 
„Zo sprievodných podujatí prichádzame s novinkou. Budú ju mať pod palcom výhradne 
producenti vína. Garantom tejto časti trhov je pán Matušek. Jeho dlhoročné skúsenosti po-
zdvihnú oblasť vínnej kultúry a pomôžu šíriť všetko dobré o konzumácii tohto lahodného 
moku. Taktiež priblížia verejnosti vinárske procesy.“ Vínna ulička je prístupná širokej ve-
rejnosti. Riadená degustácia v severnom krídle kaštieľa je podmienená vstupným. Ako nám 
ďalej prezradila pani riaditeľka, atraktívny program sa bude odohrávať v parku, kde pre tech-
nickú náročnosť postavia dve pódiá. „Na malom pódiu budú prebiehať detské a prezentačné 
programy, aby návštevníci vždy mali možnosť niečo priebežne vidieť. Nebude chýbať jurta s 
prezentáciou mesta a tvorivé dielne s Mládežníckym parlamentom, uvidíte včelárov, Rodin-
nú ekofarmu No.5, OZ Zelený plán a svoje aktivity predstavia aj denné centrá,“ priblížila pani 
riaditeľka. Predaj vstupeniek je spustený od 8. júla 2024 v pokladni mestského úradu, v mest-
skom kultúrnom stredisku a pokladni kina. Držitelia GalaKarty sa môžu tešiť na zľavnené 
vstupné, rovnako to platí aj pre detské lístky. „Veľkou zmenou oproti minulosti je, že predaj 
predajných miest sa realizuje prostredníctvom internetu, čo nám veľmi pomohlo, keďže ide 
o 250 záujemcov o predajné miesta. Niektoré záležitosti sme sa tento rok snažili zjednodušiť,“ 
vysvetlila pani riaditeľka. Návštevníci môžu využiť aj moderný spôsob vyhľadávania detai-
lov o jednotlivých podujatiach, ktoré si nájdu prostredníctvom QR kódov, ktoré budú k dis-
pozícii na viacerých miestach. Zabaviť sa môžete už 8. augusta. V tento deň na návštevníkov 
okrem iného o 17.00 hod. čaká historický sprievod mestom. Počas nasledujúcich dní nebude 
núdza o vystúpenia The Backwards, Basawell, Adrian Fahn & comp., predstavia sa i folklór-
ne súbory. Deti sa zabavia interaktívnymi programami, zvukoterapiou aj športovými akti-
vitami. Súčasťou programu bude aj Fringia s historickými tancami, pátranie po predkoch 
aj zaujímavé výstavy. V amfiteátri sa predstaví množstvo populárnych umelcov ako Medial 
Banana, Sima, Horkýže Slíže, Re-
public Tribute Band, Edda a do Ga-
lanty zavíta aj česká hviezda Dali-
bor Janda s kapelou Prototyp, vždy 
so začiatkom o 20.00 hod. Okrem 
skvelej zábavy sa treba pripraviť aj 
na nevyhnutné dopravné obme-
dzenia kvôli bezpečnosti účinku-
júcich aj návštevníkov. „Hlavná 
ulica bude pre parkovanie aj pre-
jazd uzatvorená od štvrtka polnoci 
8. augusta do 11. augusta do 12.00 
hod. Parkovanie na Hlavnej ulici v 
tejto dobe nebude možné. Zberné 
parkovisko pre trhovníkov bude k 
dispozícii na Námestí detí a ďalšie 
bude pri Základnej škole Štefánika. 
Občania budú včas informovaní,“ 
objasnila Ing. Anna Kivarothová. 
Počas Galantských trhov sa nie-
len dobre zabavíte, ale aj nasýtite. 
Pre návštevníkov budú nachysta-
né stravovacie zóny, ktoré sa budú 
nachádzať v priestore medzi mest-
ským úradom, pri Obchodnom 
dome Coop Jednota, kde sa bude 
konať Pivný festival. Občerstviť sa 
môžete aj na nádvorí kaštieľa. Do 
štartu veľkolepého podujatia zostá-
va len málo dní, a tak sa už teraz 
môžete tešiť na príjemné spestrenie 
letného obdobia v našom meste.

text: Z. Gregorová
foto: Mestské kultúrne 
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Egon Redhammer (1932 – 2020) priateľ, príklad a vzor pre učiteľov telesnej výchovy

Spomínali na obete holokaustu...

Rodáci a osobnosti Galanty

Rodák z Budapešti, ktorý vyštudoval na Pedagogickej fakulte UPJŠ v Pre-
šove kombináciu telesná výchova – zemepis, aktívne sa venoval hádzanej 
a šprintom (bez špeciálnej prípravy zvládol stovku za 10,9). Po skončení 
aktívnej činnosti založil v roku 1959 atletický oddiel pri TJ Slovan. Jeho 
rukami prešli československí reprezentanti napr. v behu na 3000 m preká-
žok Róbert Molnár či vysokoškolský šampión ČSSR v behu na 100 m Zol-
tán Wollner. Egon neskôr stál pri zrode Okresnej olympiády pre mládež v 
roku 1960, patril k spoluzakladateľom TJ Olympia a pričinil sa o otvorenie 
športových tried. 
„Ako mladý učiteľ som 2 roky učil telesnú výchovu s Egonom na Gymnáziu 
s vyučovacím jazykom maďarským v Galante. Neskôr sme začali trénovať 
atlétky – staršie žiačky, dorastenky a ženy – v Telovýchovnej jednote Slo-
van Galanta spolu s Mikulášom Melayom, Vincom Slížom, Jankom Zá-
borským a Alexandrom Cziglerom, ktorý neskôr prešiel k futbalu.“ Egon v 
50. rokoch hrával súťažne aj stolný tenis za TJ Slovan Galanta ešte v starej 
sokolovni, a koncom 50. rokov pôsobil ako kondičný tréner futbalistov Ga-
lanty, keď bol trénerom legendárny Michal Vičan. 
Za mladi sa zaľúbil do študentky Magdy Popluhárovej, s ktorou sa po ma-
turite oženil a založil rodinu. Mali spolu dve dcéry Ritu a Andreu, ktorá 
dodnes vyučuje telesnú výchovu a nemecký jazyk na gymnáziu Janka Ma-
tušku v Galante. V rodine bolo aj viac pedagógov, napr. Robert Redham-
mer, ktorý bol ešte prednedávnom rektor Slovenskej technickej univerzity.
Bol gurmán, rád hrával preferanse s priateľmi u rodiny Keppertovcov. 

Často organizoval pre svojich zverencov letné stanovačky spojené s prípra-
vou na novú sezónu v Jahodnej i v Rumunsku.
Pre jeho fanatizmus a oddanosť atletike bol uznávaný tréner a športový 
funkcionár na Slovensku.
V 60. rokoch prešiel učiť na Základnú školu Švermovu, kde učil telesnú 
výchovu a zemepis, v trénerstve so zverencami dosahoval mimoriadne vý-
sledky a do tajov pedagogiky zasväcoval kolegov Jozefa Gála a Laca Tótha.
Bol zakladateľom Behu oslobodenia – Beh Galantou, spolu aj s Gabrielom 
Tóthom, Vladimírom Ševčenkom a s horeuvedenými telocvikármi. „V 
roku 1970 sme spolu zorganizovali v Galante Majstrovstvá Slovenska star-
ších žiakov, kde Ján Bagi a Jozef Farkas získali majstrovské tituly v behu 
na 300 m a 60 m. V roku 1972 sme zorganizovali ďalšie Majstrovstvá Slo-
venska v atletike, tentokrát pre družstvá starších žiačok, kde výber nášho 
okresu získal 2. miesto.“

S jednotlivcami a družstvami, najmä však so staršími žiačkami a doras-
tenkami, dosiahol viacero titulov majstrov kraja i Slovenska, dokonca bol 
jeden čas aj hlavným trénerom dorastencov kraja. 
Za dlhoročnú trénerskú prácu bol ocenený atletickým zväzom českoslo-
venskej telesnej výchovy rôznymi vyznamenaniami všetkých stupňov a 
vyznamenaním za zásluhy o rozvoj telesnej výchovy ČSSR.
Bol príkladom a oddaným pedagógom pri výchove mladej generácie v ob-
lasti športu. Viedol svojich zverencov k čistote v športovom zápolení fair 
play tak, aby boli výsledky dosiahnuté čestne a statočne.

zo spomienok Loliho Takácsa, telocvikára telom i dušou, zostavil Juraj Stern

V nedeľu 30. júna sa na galantskom 
židovskom cintoríne konalo spomien-
kové zhromaždenie. Zišli sa tu čle-
novia slovenskej židovskej komunity, 
ale aj predstavitelia mesta na čele s 
primátorom Mgr. Petrom Kolekom, 
zástupcovia cirkví, obyvatelia mesta 
a okolia a ďalší hostia, aby si pripome-
nuli 80. výročie tragédie, ktorá navždy 
poznačila svet. V pamäti sveta hlboko 
vryté kruté slovo holokaust. 
Čítajme v histórii. Písal sa rok 1944. 
Blížil sa koniec druhej svetovej vojny, 
v Normandii sa už vylodili spojen-
ci, blížila sa Sovietska armáda, nacisti 
ustupovali. No mašinéria záhuby ži-
dovského obyvateľstva  Maďarska  po-
kračovala akoby nič, šialeným tempom. 
Za niekoľko letných dní prišlo o život do 

568-tisíc maďarských židov. Z územia 
dnešného južného Slovenska vrátane 
Galanty, ktoré sa po Viedenskej arbit-
ráži v roku 1938  stalo súčasťou Maďar-
ska,  bolo deportovaných okolo 35-tisíc 
osôb. Začiatkom mája 1944 zriadili 
žandári aj v uliciach Galanty okolo veľ-
kej synagógy provizórne geto. Sústredi-
li tu okolo 1600 židovských obyvateľov, 
z toho asi 600 z okolitých obcí. Starých 
rodičov, otcov a matky rodín, nevinné 
deti, rabínov, študentov. Koncom mája 
ich nahnali do ústredného geta v novo-
zámockej tehelni, kde boli internovaní 
v neľudských podmienkach. V dňoch 
11. a 14. júna 1944 ich naložili do dobyt-
čiakov a deportovali do vyhladzovacie-
ho tábora v Osvienčime, odkiaľ už pre 
väčšinu nebolo návratu. Väčšina z tých, 

ktorí sa v poslednú júnovú nedeľu pri-
šli pokloniť pamiatke židovských mar-
týrov, sa narodila po druhej svetovej 
vojne. Neboli nútení nosiť  žltú hviezdu 
na odeve, nezažili pach geta ani útrapy 
dlhej cesty vedúcej do plynových ko-
môr. To všetko poznajú len z útržkov 
spomienok hŕstky preživších, z kníh a 
filmov. No tieň veľkej tragédie, ktorá 
postihla ich predkov, je stále boľavým 
miestom, ktoré zároveň vyzýva zdvíhať 
varovný prst proti vojne a iným ohnis-
kám zla vo svete. Aby ľahostajnosť ne-
bola živnou pôdou pre nenávisť medzi 
ľuďmi. Šesť miliónov obetí holokaustu, 
medzi nimi aj naši a vaši príbuzní, su-
sedia či priatelia, dvíhajú varovný prst.   
Nezabudnime!

Katarína Potoková
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História kúpaliska v Galante
Pohľadnice z rokov 1938 až 1943 nám pripomínajú obdobie, keď bola 
Galanta podstatne menším mestom ako v súčasnosti, ale mala svoje kú-
palisko nazývané Štrand. Prvé aktivity súvisiace s výstavbou kúpaliska 
sa začali už v roku 1898. V tomto roku aj miestna tlač uverejnila informá-
ciu, že sa uskutočnili zememeračské práce, ktoré mali preskúmať mož-
nosť privedenia vody z Dudváhu do Šárdu a následného zriadenia kúpa-
liska. Občania sa tešili, že vďaka dostatku vody v Šárde bude na tomto 
mieste možnosť kúpania sa v lete a korčuľovania v zime. Plán sa nakoniec 
neuskutočnil. Ďalšia iniciatíva na zriadenie kúpaliska bola zaznamena-
ná o 36 rokov neskôr, keď miestny podnikateľ predložil obecnému zastu-
piteľstvu 23. apríla 1934 žiadosť, ktorou chcel od obce získať do prenájmu 
tzv. konopné močidlo s cieľom vybudovať kúpalisko. V zmluve mala byť 

zakotvená podmienka, že kúpalisko postaví na vlastné náklady. Kúpa-
lisko by potom po 10 až 12 rokoch bezplatne prešlo do majetku obce, 
pričom dovtedy by nájomca platil za prenájom ročne 200 až 300 korún. 

Vzhľadom na to, že aj galantský komposesorát plánoval v tom čase posta-
viť podobné kúpalisko, žiadosť nebola v zastupiteľstve posúdená. 
Výstavba kúpaliska v Galante je úzko spätá s Družstevnou tovarovou 
centrálou Hanza, ktorej náplňou práce bolo zásobovanie spotrebných 
družstiev rozličným tovarom. Hanza v meste vybudovala vlastné sklado-
vacie priestory, mala svoj vozový park a postavila dvojdomy na dnešnej 
„Hanzakolóni“. Časom odkúpila aj galantský parný mlyn. Zaujíma-
vosťou pritom bolo, že Hanza v Galante ani počas hospodárskej krízy 
nemusela obmedzovať svoju činnosť. Práve v tomto pre štát kritickom 
hospodárskom období začala Hanza v mieste mestského štrkoviska s vý-
stavbou kúpaliska, ktoré bolo odovzdané verejnosti 22. jula 1934 – čiže 
dnes by malo 90 rokov.

foto a text z knihy Juraja Pekaroviča „Galanta na starých pohľadniciach“
zostavil: Juraj Stern

Kúpalisko v roku 1939. Na zábere pohľad na plavecký bazén z letnej 
terasy. Pri bazéne vidieť plochu so slnečníkmi, ktorá bola určená na 
slnenie a plážový šport. Za plotom v pozadí na voľnej ploche neskôr 

postavili rodinné domy, ktoré tvoria dnešnú Športovú ulicu.

Kúpalisko v roku 1942. Záberu na pohľadnici dominuje veľká vodná 
plocha plaveckého bazénu. Na druhej strane kúpaliska vidno záhradnú 

reštauráciu s terasou a šatne.

Na slovíčko s... veterinárom /  Nezabúdajme v lete na domácich miláčikov
Horúce počasie trápi ľudí aj zvieratá. Ako sa o 
nich postarať, aby si užili nerušené dni doma 
či v prírode, o tom nám porozprával MVDr. 
László Pleva, PhD., z veterinárnej ambulancie 
Vet LM v Galante.

• Starostlivosť o zvieratá v letných horúča-
vách je iste témou, ktorú netreba opomenúť. 
Pán doktor, čo treba nutne dodržať?
- Najmä je potrebné dávať pozor na úpal u 
zvierat. Nenechávať ich na priamom slnku, 
dostať ich do tieňa, v žiadnom prípade ich ne-
dávať do plechovej búdy a už vôbec ich nepri-
väzovať na reťaz. Nenechávajte zviera zatvo-
rené ani na 5 minút v aute, to sa zohreje aj na 
60 °C. Domácim miláčikom dávajte viackrát 
denne čerstvú vodu a dbajte, aby sa ich tep-
lota nezvýšila nad 40 °C. Ak zbadáte, že pes 
sa správa inak, dychčí, odmerajte mu telesnú 
teplotu a vezmite ho do tieňa. Osviežte ho vo-
dou, studenou (nie ľadovou) sprchou, pričom 
začnite ochladzovať zviera od labiek a potom 
celé telo. Iste chlpáčovi nerobte studené zába-
ly. V byte alebo dome treba zabezpečiť prísun 
čerstvej vody.

• Ako zviera prichystať na cestovanie v lete 
autom, lietadlom, aké sú nevyhnutné opat-
renia?
- Počas cestovania musí byť zviera fixované, 
aby sa nedostalo k vodičovi. Treba mu zobrať 
dostatok čerstvej vody a jedla. Pri dlhšej ceste 
autom určite robte viac prestávok, zvieratko 
vyvenčite a vyvetrajte auto. Dobrým tipom je 
zamraziť vopred PET fľaše a na druhý deň ich 
umiestniť na podlahu auta, čím vytvoríte op-
timálnu klímu. Pri ceste lietadlom si treba do-
predu zistiť podmienky na prepravu zvierat, 
zabezpečte vodu, klietku a platný cestovný 
pas s potrebnými očkovaniami. Pes musí byť 
odčervený. Ja zvyknem pred odletom zviera-

ťa robiť aj klinické vyšetrenie, 
ktoré dokáže jeho spôsobilosť 
dovolenkovať :).

Ak nechcete vziať svojho domá-
ceho miláčika na „cesty“, môžete 
využiť psie hotely. Pred odo-
vzdaním zvieratka do takého 
zariadenia ale iste nezabudnite 
na očkovanie proti kotercovému 
kašľu. Zvieratko môžete nechať 
aj doma, ale musíte mu zabez-
pečiť riadnu starostlivosť – den-
ne dostatok vody aj jedla a tieň.
Na  prechádzky sa vyberte v 
ranných alebo večerných hodinách. Najmä v 
meste treba dať pozor na rozhorúčený betón 
a asfalt, ktoré sa môžu vyhriať na 60 °C. Pod-
ľa doktora Plevu vie vhodnosť povrchu zistiť 
majiteľ zvieraťa priložením ruky na asfalt na 
7 sekúnd. Ak vydržíte počas tejto doby držať 
ruku na asfalte alebo na betóne, aj zvieratko 
môžete pustiť na takýto povrch. Ak je teplota 
povrchu vysoká, psíka musí vziať trebárs aj na 
ruky alebo do prepravky. Zvieratku na labky 
možno navliecť aj topánky. Masti sú skôr ur-
čené na hydratáciu labiek.
MVDr. László Pleva, PhD., odporúča nepre-
chádzať sa na smetiskách a pokosených plo-
chách, kde rastú divoké trávy – osiny. Tie 
vedia narobiť poriadne zlo, najmä pri dlhosrs-
tých druhoch. Hroty osín sa vedia zapichnúť 
až do svalov, očí, ňufáka, jazyka a môžu sa 
dostať aj do zvukovodov. Ani bicyklovanie so 
psíkom, ktorý ide vedľa bicykla, nie je dobrý 
nápad. Je to nebezpečné a psík sa môže pre-
hriať najmä pri vysokých teplotách a môže to 
skončiť aj horšie. Radšej ísť pešo.

• Čo v prípade, ak zbadáme, že náš chlpatý 
miláčik nie je v poriadku, ako si poradiť v 

súvislosti s letnými ochorenia-
mi?
- Keď vidíte, že zviera sa správa 
inak ako obvykle, kašle, zvracia, 
hnačkuje, trasie sa, je nutné ísť 
čím skôr k veterinárovi, nech 
mu popočúva srdiečko, pľúca, 
jednoducho treba spraviť mi-
nimálne klinické vyšetrenie 
zvieratka. Netreba odďaľovať 
odbornú pomoc, zviera už môže 
byť dehydrované.

• V čom spočíva vhodná pre-
vencia pred kliešťami a inými 

parazitmi?
Na ochranu pred kliešťami a parazitmi treba 
používať repelenty. Kliešťa dnes nájdete už 
celoročne aj v zime. Treba ho čím skôr od-
strániť, nemastiť kožu, neotáčať ním, rýchlo a 
dôkladne ho vybrať. Ak v rane zostane jeho 
„sosák“, vyberte ho pomocou ihly a miesto 
dezinfikujte.

• A čo ďalšie choroby? Zvierací miláčikovia 
starnú ako aj my, ľudia. Aj ich trápia zápaly, 
artrózy. Ako ich vyliečiť, pomáha kyselina 
hyalurónová?
- U starších psov a veľkých plemien sú časté 
zápaly kĺbov, artrózy, bolestivosť. Odporú-
čam už aj na prevenciu kĺbovú výživu vo 
forme tabliet, kapsúl alebo sirupov aj s kyse-
linou hyalurónovou. Tú psovi možno dodať 
aj intravenózne počas päťtýždňovej terapie. 
Zápaly diagnostikujeme sonograficky alebo 
röntgenom. Majiteľ možný zápal u zvieraťa 
zistí tak, že zviera kríva, nechce sa hýbať ani 
sa prechádzať. Vtedy netreba čakať a navštíviť 
veterinára. 

 text a foto: Zlatica Gregorová
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Na kávičke...  pred prázdninami s riaditeľkami galantských škôl 
Mgr. Radkou Vrabcovou a PaedDr. Oľgou Slušňákovou 

Učiteľstvo vždy patrilo k vzácnym povola-
niam, ktoré vzbudzovali rešpekt a úctu. Pra-
covať dnes v škole nie je práve jednoduché ani 
extra žiadané. Našťastie sa stále nájde dosť 
pedagógov, ktorí svoje povolanie zbožňujú. Aj 
v Galante ich je dosť a patria k nim aj sym-
patické riaditeľky Mgr. Radka Vrabcová zo 
Základnej školy Sídl. SNP a  riaditeľka Mater-
skej školy Sídl. SNP PaedDr. Oľga Slušňáko-
vá. Obe nám priblížili svoju prácu, prezradili 
plány aj záľuby. Učiteľské povolanie ich oča-
rilo už v detstve a aj po odučených rokoch by 
nemenili. Mgr. Radka Vrabcová vyštudovala 
matematiku a biológiu a na post riaditeľky 
nastúpila pred rokom. Vízie, plány, ktoré si so 
svojím tímom zaviazala splniť, sa zrealizova-
li. Každopádne, rok je relatívne krátky čas, a 
preto bude zanietená aj naďalej do realizácie 

ďalších, ktoré školu posunú na vysnívaný pie-
destál. Hovorí, že by nechcela len manažovať, 
veľmi rada aj učí. PaedDr. Oľga Slušňáková je 
riaditeľkou od roku 1991 a popri tom sa den-
ne venuje deťom. Obe sa zhodujú na tom, že 
povolanie učiteľa je náročnejšie ako kedysi. 
Rodičia sú citlivejší na svoje deti a učitelia pri 
debatách s nimi musia často hľadať spoločný 
kompromis. Pribúda aj detí, ktoré vyžadujú 
špeciálnu starostlivosť. Riaditeľský post je 
možno splneným snom, odmenou, zároveň 
aj riadnou výzvou, avšak nie každý by bol 

ochotný pre túto prácu veľa obetovať. Okrem 
manažovania chodu vzdelávacej inštitúcie 
je to aj dohľad nad zamestnancami až po or-
ganizáciu podujatí, exkurzií, výletov. Denne 
musia zápasiť s množstvom administratívy. 
Pani riaditeľka Vrabcová vyučuje milovanú 
matematiku a aj pani riaditeľka Slušňáková 
má svoju triedu, kde denne vykonáva výchov-
no-vzdelávaciu činnosť. Ani jedna nezabudne 
spomenúť najzaujímavejšie aktivity, ktoré po-
čas skončeného školského roka absolvovali. V 
Základnej škole Sídl. SNP obnovili pôsobe-
nie Žiackeho parlamentu. Kvalitný tím pod 
vedením správnych, pracovitých a tvorivých 
pedagógov realizoval rôzne akcie ako cho-
diaci autobus, plesy pre žiakov, pyžamový 
deň, prespávačky v škole, príchod do školy s 
učebnými pomôckami vo fúrikoch, detských 
mikrovlnkách, kočíkoch... Súčasťou akcií boli 
aj tematické dni Modrý deň, Zelený deň, Deň 
vody či Deň Zeme. Nielen aktivity spojené so 
zábavou boli súčasťou výchovno-vzdelávacie-
ho procesu, ale predovšetkým aj akcie nadvä-
zujúce na vedomostné úrovne žiakov, t. j. ma-
tematické, dejepisné, geografické olympiády, 
pytagoriáda, literárne a recitačné súťaže Čaro 
slova, Šaliansky Maťko, informatická celoslo-
venská súťaž i-Bobor, v ktorých naši žiaci ob-
sadili popredné miesta. Veľkolepou akciou bol 
Deň rodiny s viac ako 380 účastníkmi. Cieľom 
akcie bolo vytvoriť rodinnú atmosféru medzi 
rodičmi a pedagogickými pracovníkmi, uká-
zať, že obom stranám záleží na vzájomnej po-
zitívnej väzbe pre dobro našich detí. Program 
bol bohatý, súčasťou boli tvorivé dielne, maľo-
vanie na tvár, skákacie hrady, športové súťaže, 
pečenie palaciniek. Veľkou akciou ku koncu 
školského roka boli Staroveké olympijské hry, 
ktoré zožali pozitívnu spätnú väzbu nielen z 
interného, ale aj externého prostredia mesta 
Galanta. Bohatú činnosť vo veľkom vykonáva 
aj školský klub, v ktorom vedú pani vycho-
vávateľky žiakov k samostatnosti, tvorivosti 
a rozvíjaniu detskej fantázie. V škôlke sú to 
osvedčené a úspešné aktivity, ktoré deti vedú 
ku kladnému vzťahu k prírode, k športu, k ná-
vykom súvisiacich so zdravým životným štý-
lom. Deti boli úspešné v športových súťažiach, 
zabavili sa na posedeniach s rodičmi, pri peče-
ní medovníkov či výrobe vianočných ozdôb. 

„Zapojili sme sa do výtvarných súťaží a uspeli 
sme aj v medzinárodných súťažiach. Koniec 
školského roka patril Rozlúčke pre predškolá-
kov so zaujímavým programom a s detskými 
atrakciami. Tu sa musím poďakovať pani ria-
diteľke, že nám poskytla telocvičňu, kde mali 
deti skákací hrad a rôzne športové atrakcie. 
V programe potom pokračovali v materskej 
škole, kde sa rodičom predstavili v krátkom 
kultúrnom programe, boli pasovaní za školá-
ka. Na záver ich čakala diskotéka, bublinková 
šou a torta. Pani učiteľky sú ústretové a život 
v škôlke máme veselý,“ zdôverila sa PaedDr. 
Oľga Slušňáková. Súčasťou kolektívu sú aj 
nepedagogickí zamestnanci, bez ktorých by 
nebol možný chod ani jedného zariadenia. Aj 
preto, že školský rok býva veľmi náročný, pe-
dagogickí pracovníci musia oddychovať. Let-
né prázdniny sú v plnom prúde, ako vyzerá 
voľný čas v ponímaní riaditeliek? Ako svorne 
tvrdia, aj počas voľna im vyzváňajú telefóny, 
ale iste si nájdu čas aj na oddych. Mgr. Radka 
Vrabcová rada vycestuje za morom, má však 
rada aj naše Tatry a nepohrdne ani svojou 
záhradou. PaedDr. Oľga  Slušňáková nedá 
dopustiť na Oravu. Aj ona si však rada užije 
pobyt pri mori a dopraje si i relax v záhrade. 
Obe pani riaditeľky sa však už teraz tešia na 
svojich žiakov a kolegov. Spolu s nimi chcú po-
kračovať v plánoch a ďalej napredovať.

text: ZG, foto: archív riaditeliek

PaedDr. Oľga Slušňáková

Mgr. Radka Vrabcová

V Galante bude od septembra Univerzita tretieho veku
Súčasťou Ekonomickej univerzity v Bratislave je už niekoľko rokov 
Univerzita tretieho veku. Je všeobecne známe, že štúdium Univer-
zity tretieho veku prichádza aj do miest, kde nie sú vysoké školy a 
kde nemôžu seniori študovať v mieste svojho bydliska. Mesto Ga-
lanta sa zapojilo do tohto špeciálneho projektu, vďaka ktorému sa 
môžu priamo v našom meste vzdelávať obyvatelia starší ako päťde-
siat rokov. Zástupcovia Ekonomickej univerzity v Bratislave nám vo 
svojej prezentácii predstavili organizáciu, obsah a podmienky dvoj-
ročného študijného programu s názvom „Nikdy nie je neskoro začať 
niečo nové v Galante“. Poslucháčmi sa môžu stať občania starší ako 
päťdesiat rokov (v odôvodnených prípadoch aj mladší ako päťdesiat 
rokov), ktorí majú ukončené úplné stredoškolské vzdelanie s matu-
ritou (alebo výučným listom). Poslucháči sú prijímaní len na zákla-
de podania záväznej prihlášky, bez prijímacích skúšok. Nie je pod-
mienkou, aby mal uchádzač o prijatie trvalý pobyt v meste Galanta. 
Záujemca sa môže prihlásiť vyplnením záväznej prihlášky, ktorú 
mu poskytnú buď na mestskom úrade – Oddelenie sociálnych slu-
žieb (1. poschodie, číslo dverí 101, 102), kde môže prihlášku priamo 
odovzdať. Prihlášku však môže odoslať aj poštou na adresu Centrum 
celoživotného vzdelávania Ekonomickej univerzity v Bratislave, Dol-

nozemská cesta 1, 852 35 Bratislava 5, alebo elektronicky na e-mai-
lovú adresu janka.chladecka@euba.sk, maria.sajmirova@euba.sk, 
alebo elektronicky na e-mailovú adresu oddelenia sociálnych služieb 
na email:  adriana.molnariova@galanta.sk. Poplatok za školné na 
jeden akademický rok je vo výške 80 eur dôchodca (90 eur pracujúci 
dôchodca). Slávnostné zahájenie akademického roka na Univerzite 
tretieho veku  v Galante sa uskutoční  11. októbra 2024 o 15.00 hod. 
vo veľkej zasadačke Mestského úradu v Galante. Výučba začína hneď 
po slávnostnom zahájení štúdia a bude sa orientovať na rôzne zaují-
mavé témy ako genetika, protilátky a imunita človeka, bezpečnosť 
potravín z pohľadu ochrany spotrebiteľa, tradičné a regionálne pro-
dukty Slovenska či vinohradníctvo a vinárstvo na Slovensku a iné. 
Ďalšie sústredenia sa budú konať v piatok podľa vopred určeného 
harmonogramu, a to v čase od 15.00 do 16.30 hod. v priestoroch veľ-
kej zasadačky v budove Mestského úradu v Galante. Štúdium trvá  
dva akademické roky a po ukončení sa slávnostne ukončí promóciou 
a odovzdaním osvedčenia. Dobrou správou je, že toto štúdium sa 
končí bez nutnosti absolvovania záverečných skúšok.

Mgr. Mária Kilácskóová
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Patria – Domov dôchodcov kráča s dobou vďaka 
modernizácii zariadenia aj prospešným inováciám

Od nástupu novej riaditeľky Patria – Domova dôchodcov v Galante 
PaedDr. PhDr. Henriety Maťašovskej Csemezovej uplynulo pol roka. 
Aj za tých pár mesiacov sa jej spolu s kolegami podarilo urobiť viacero 
prospešných aktivít pre spokojnosť klientov. Zariadenie prešlo rekon-
štrukciami, na ďalšie výzvy ohľadom skrášlenia prostredia sa aktívne 
pripravujú. Podľa pani riaditeľky sa im darí najmä kvôli tomu, že je ob-
klopená šikovnými ľuďmi, s ktorými už dokázali zrealizovať veľa vecí. 
„Hneď na začiatku sme sa pustili do rekonštrukčných prác bývalých 
priestorov nocľahárne a nízkoprahového denného centra, kde sme vy-
tvorili rehabilitačnú miestnosť. V nej od nového roka praktizujeme pra-
videlné skupinové cvičenie s odborným kvalifikovaným zamestnancom, 
čo je veľmi obľúbené medzi našimi klientmi,“ prezradila PaedDr. PhDr. 
Henrieta Maťašovská Csemezová. Podarilo sa im kompletne zrekonštru-
ovať štyri bytové jednotky v pavilóne A, aby spĺňali najvyššie požiadavky 
a najmä aby boli bezbariérové. Vymaľovali aj niektoré chodby, priestory 
kaderníctva, jedáleň, kuchyňu a doplnili vybavenie interiéru, aby sprí-
jemnili prostredie klientom aj návštevám. „Máme za sebou jarné uprato-
vanie, venovali sme sa údržbe zelene v átriu aj vo vonkajších priestoroch. 
Chcem sa poďakovať Technickým službám mesta Galanta, ich pomoc 
bola promptná, rýchlo reagovali na naše potreby, takže vidno výsledky 
aj v tejto oblasti,“ uviedla pani riaditeľka. Ak získajú ďalšie financie, plá-
nujú v tomto zariadení pokračovať v rekonštrukciách. Počúvajú názory 
klientov, poslancov, zriaďovateľa, pretože chcú čo najviac skvalitňovať 
svoje služby. Vopred si pripravujú ďalšie projekty, aby v prípade zverej-
nenia výziev vedeli rýchlo reagovať. „Nenávratné finančné prostriedky 
by nám veľmi pomohli pri väčších rekonštrukciách. Teraz vyšla výzva 
na poskytovanie opatrovateľskej služby v domácnosti, na ktorú budeme 
tiež reagovať. Držíme si palce, aby sme boli úspešní a odbremenili mesto 
ohľadom finančnej dotácie v tejto oblasti a aby sme vedeli poskytovať aj 
takúto službu viacerým obyvateľom Galanty,“ spresnila riaditeľka Patria 
– DD. V zariadení sa v najbližšom období budú môcť tešiť ďalšej novinke 
– novej webstránke. Podľa pani riaditeľky by mala byť prehľadná, mo-
derná a pravidelne aktualizovaná. PaedDr. PhDr. Henrieta Maťašovská 
Csemezová sa teší, že aj napriek pandémii naďalej pokračuje ich spolu-

práca s dlhoročným partnerom DSS 
v Jahodnej. Recipročne sa navštevujú 
a zúčastňujú sa spoločných aktivít. 
Niektoré spolupráce s ďalšími zaria-
deniami počas pandémie ustali, iné 
sa opäť rozbehli. Každopádne, opä-
tovným spoločenským kontaktom sa 
v Patrii nebránia. Dobrú spoluprácou 
majú aj s Rímskokatolíckym farským 
úradom v Galante i Evanjelickou 
cirkvou augsburského vyznania aj so 
školami a školskými zariadeniami, 
kultúrnymi aj spoločenskými orga-
nizáciami na území mesta Galanta. 
Pani riaditeľka sa teší aj ďalšej zále-
žitosti, ktorá sa čiastočne podarila: 
„Splnili sme všetky požiadavky, aby 
sme poskytovali ošetrovateľskú sta-
rostlivosť, máme už aj zmluvu s poisťovňou Dôvera a ešte čakáme na 
spoluprácu s VšZP. To iste ešte zvýši kvalitu poskytovania našich opat-
rovateľsko-ošetrovateľských služieb. Chcem sa poďakovať vedeniu mesta 
Galanta – primátorovi a viceprimátorovi, poslancom mestského zastu-
piteľstva a všetkým ľuďom s dobrým srdcom, že svojím prístupom a po-
mocou prispeli k spríjemneniu jesene života našich klientov, a ďakujem 
zamestnancom, že k tomu tiež veľmi aktívne prispievajú.“ Po poisťovni 
Dôvera aj Všeobecná zdravotná poisťovňa uzatvorila zmluvu s DD Pat-
ria v Galante. V zmysle nej sa budú domovu dôchodcov uhrádzať úkony 
súvisiace s ošetrovateľskou starostlivosťou vo výške viac ako 330-tisíc 
eur ročne. Tento úspech sa podaril vďaka vytrvalej práci riaditeľky H. 
Maťašovskej Csemezovej a vďaka rokovaniu primátora mesta Petra Ko-
leka s ministerkou zdravotníctva Dolinkovou na výjazdovom rokovaní 
vlády, ktoré sa konalo 27. marca v Galante.

- R - 

Klienti a personál DD PATRIA Galanta

PaedDr. PhDr. Henrieta 
Maťašovská Csemezová

Mestská polícia v spolupráci s Policajným 
zborom SR vykonávala kontrolu v súvislos-
ti s ukončením školského roka. Kontrolná 
činnosť polície bola zameraná na zisťovanie 
alkoholu mladistvých a maloletých osôb, 
zdržiavajúcich sa na rôznych verejne prí-
stupných miestach. Počas kontroly bolo zis-
tené požívanie alkoholu u jednej maloletej 
osoby. Zistené skutočnosti boli odstúpené 
na odbor školstva a Úrad práce sociálnych 
vecí a rodiny v Galante.

Pri hliadkovacej činnosti príslušníkov mest-
skej polície bol na ceste vzhliadnutý motocyk-
lista, ktorý svojou bezohľadnou jazdou ohro-
zoval ostatných účastníkov cestnej premávky. 
Po dostihnutí vodiča motocykla bol vyzvaný 
na podrobenie sa dychovej skúške na zistenie 
alkoholu v krvi, ktorú na mieste odmietol. Po 
predvedení osoby na útvar policajného zboru 
bolo zistené, že vodič požil pred jazdou nezná-
mu omamnú látku. S prípadom sa zaoberajú 
príslušníci policajného zboru v Galante.

V poslednej dobe sa nám v meste Galanta 
rozmohla bezohľadná jazda kolobežkárov s 
pomocným motorčekom. Upozorňujeme na 
jazdu po chodníkoch vodičov kolobežiek v 
zmysle zákona o cestnej premávke č. 8/2009.

§ 55a Jazda na samovyvažovacom vozidle a na 
kolobežke s pomocným motorčekom
1.) Samovyvažovacie vozidlo smie na ceste s 
výnimkou cestičky pre cyklistov, poľnej cesty, 
lesnej cesty a obytnej zóny viesť len osoba 
staršia ako 15 rokov.
2.) Vodič samovyvažovacieho vozidla smie 
jazdiť po pravej strane chodníka, cestičky pre 
chodcov alebo priechodu pre chodcov, len ak 
neohrozí a neobmedzí chodcov, pričom ne-
smie prekročiť rýchlosť chôdze.
3.) Vodič samovyvažovacieho vozidla smie 
jazdiť po pravej strane vyhradeného jazdného 
pruhu pre cyklistov, cestičky pre cyklistov ale-

bo priechodu pre cyklistov, len ak neohrozí a 
neobmedzí cyklistov.
4.) Vodiči samovyvažovacích vozidiel smú 
jazdiť len jednotlivo za sebou. Vodič samovy-
važovacieho vozidla je povinný počas jazdy 
oboma rukami držať riadidlá s výnimkou prí-
padu, keď dáva znamenie podľa tohto zákona, 
nesmie viesť počas jazdy psa ani iné zviera a 
voziť predmety, ktoré by sťažovali vedenie 
vozidla alebo ohrozovali iných účastníkov 
cestnej premávky. Na jednomiestnom samo-
vyvažovacom vozidle nie je dovolená jazda 
viacerým osobám.
5.)  Na prechádzanie vodiča samovyvažova-
cieho vozidla cez cestu alebo cez vozovku sa 
primerane vzťahuje § 53 alebo § 55 ods. 8. Po-
vinnosti vodiča voči chodcovi alebo cyklisto-
vi platia aj voči vodičovi samovyvažovacieho 
vozidla a vodičovi kolobežky s pomocným 
motorčekom.
6.) Ustanovenia o jazde na samovyvažovacom 
vozidle platia aj na jazdu na kolobežke s po-
mocným motorčekom.

Miroslav Grell, náčelník Mestskej polície Galanta

Zo zápisníka Mestskej polície
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Máme za sebou ďalší úspešný ročník Cyrilo - Metodských palaciniek

Úžasná a lahodná vôňa palaciniek sa niesla letnou terasou Taverna Sever 
5. júla 2024. V poradí 2. ročník Cyrilo - Metodských palaciniek na sídlisku 
Sever zožal opäť veľký úspech. Svedčilo o tom nielen deväť súťažných tí-
mov, ale najmä množstvo ľudí, ktorí prišli palacin-
ky ochutnať, aby tak podporili dobrú vec. 
Súťažné tímy sa tento rok naozaj prekonali a 
pripravili množstvo kreatívnych a chutných pa-
laciniek. Medzi súťažiacimi boli zamestnanci 
Mestského úradu v Galante, Základná škola SNP, 
Základná škola Gejzu Dusíka, Žiacky parlament 
SNP, ale aj Parlament mládeže mesta Galanta, OZ 
Templars, Centrum voľného času a osmičku súťa-
žiacich uzatváral tím s názvom Prskavky, a mimo 
súťaž obohatil podujatie tím Amfik s chutnými 
donutkami a tak aj keď nesúťažne, ale prispeli na 
dobro veci. Každý tím sa snažil zaujať porotu svojimi 
jedinečnými receptami. Medzi najzaujímavejšie 

kreácie patrili bryndzové palacinky so slaninou, čučoriedkové, vanilkové, 
čokoládovo-škoricové či dokonca špenátovo-mätové palacinky. Tie sa pre-
dávali za symbolické 1 euro a celý výťažok bol venovaný Základnej škole 
Gejzu Dusíka Galanta. Pred odbornou porotou v zložení Angelika Bittó, 
Gabriela Herzáňová, Betka Maderka Csandalová a Mária Májeková stá-
la náročná úloha ohodnotiť a vybrať tie najlepšie palacinky. Nakoniec sa 
víťazom stala ZŠ Gejzu Dusíka, ktorá pripravila perfektné a chuťovo naj-
lepšie palacinky. Ich slaná palacinka plnená restovanou pečienkou oslovila 
všetky členky odbornej poroty a napokon rozhodla o jej víťazstve. Detskej 
porote sa najviac zapáčili palacinky z Mestského úradu a cenu za najorigi-
nálnejšiu palacinku získala ZŠ SNP. Okrem toho, že ste na každom kroku 
natrafili na chuťovo vynikajúce palacinky, bolo popoludnie spestrené aj 
rôznymi zábavnými aktivitami pre deti. K dispozícii bol skákací hrad, det-
ská diskotéka a karaoke s DJ Dušanom či tvorivé dielne. V rámci podujatia 
sa uskutočnila aj súťaž v jedení bryndzových palaciniek, kde sa ako vyzý-
vateľ predstavil mestský poslanec Tomáš Horváth. Veľké poďakovanie za 
toto podujatie patrí najmä poslancovi Mestského zastupiteľstva v Galante 

Petrovi Zelinkovi a predsedovi redakčnej 
rady Galantských novín Jurajovi Sternovi 
za ukážkovú organizáciu. Zabezpečili pre 
tímy príjemné prostredie, vďaka čomu sa 
upiekli stovky palaciniek, na ktorých si 
pochutnali všetci návštevníci. V neposled-
nom rade patrí veľká vďaka aj sponzorom, 
bez ktorých by sa toto podujatie neusku-
točnilo a ktorí venovali víťazným tímom 
pekné a hodnotné ceny. K celému poduja-
tiu sa vyjadril aj jeden z organizátorov Ju-
raj Stern: „Výška vyzbieraných peňazí 1200 
eur poputuje do ZŠ Gejzu Dusíka na síd-
lisku Sever a budúci rok sa výťažok venuje 

Základnej škole SNP. Mimochodom, 
treba vyzdvihnúť iniciatívny prístup 
ZŠ SNP, ktorí môžu byť príkladom 
pre ostatné základné a materské ško-
ly. Mrzí ma, že sa do akcie nezapojilo 
viac škôl a škôlok a tak nepodporili 
kolegov a dobrú vec. Ale tu nech si 
svedomie spytujú oni.“ My sa už teraz 
tešíme na budúci ročník a veríme, že 
sa zapojí ešte viac tímov škôl, zdru-
žení a jednotlivcov, aby sme spoloč-
ne vytvorili ešte krajšie, chutnejšie a 
hodnotnejšie popoludnie.

text a foto: Mária Májeková

Súkromné bilingválne gymnázium v Galante si výučbu spestruje
Počuli ste už o pojme workshop? Dovoľte mi, 
aby som vám tento fenomén vo vzdelávaní 
priblížil. Workshop je typ vzdelávacej akti-
vity, ktorá má za svoj cieľ zážitkovou formou 
priblížiť študentom určitú oblasť a prehĺbiť tak 
ich poznatky. Forma takého workshopu môže 
byť rôzna, často sa ale využíva napríklad in-
teraktívna prezentácia, diskusia a následne 
skupinová práca, počas ktorej riešia žiaci za-
danú úlohu zameranú na rozvíjanie tzv. soft 
skills, medzi ktoré patrí napríklad komuniká-
cia, tímová spolupráca, kritické myslenie ale-
bo iné interpersonálne zručnosti. Takto sa dá 
charakterizovať myšlienka workshopu, ktorú 
sa už svojím 12. ročníkom snažilo naplniť štu-
dentské podujatie Factory 2024 na pôde Súk-
romného bilingválneho gymnázia v Galante.
Boli to práve študenti našej školy, ktorí sa nie-
koľko týždňov venovali príprave od samotné-
ho zadefinovania cieľa, myšlienky, ktorú chcú 
odovzdať rovesníkom, až po prípravu aktivít 
a následnú realizáciu v deň D. Prípravy pre-
biehali rôzne, účastníci sa dozvedeli od svo-
jich spolužiakov o oblastiach, ako sú výroková 
logika v matematike, teória veľkého tresku, 
ako funguje náš mozog, vznik sveta podľa 
rôznych mytológií, podstata cyrilo-metodskej 

misie, fenomén genocíd v dejinách 20. storo-
čia, úskalia prekladateľstva, programovanie, 
evolúcia človeka, bioetika a správna argumen-
tácia. 
V čom bol tento ročník iný? Výnimočný bol 
jednoznačne stále narastajúcou kvalitou jed-
notlivých workshopov a v neposlednom rade 
práve pre špeciálnych hostí, ktorí k nám zaví-
tali. Prvým hosťom bol Ján Markoš, autor slo-
venského bestselleru Sila rozumu v bláznivej 
dobe a šachový veľmajster. Jeho skvelá a pú-
tavá prednáška s názvom Čo dokážu slová nás 
obohatila o podstatné poznatky o sile slova, 
problematike slobody slova a poučila nás, ako 
efektívne dosiahnuť kompromis. Verím, že 
sme spoločne strávili príjemné chvíle, o čom 
bezpochyby svedčí aj počet šachových par-
tií, ktoré Ján Markoš absolvoval po skončení 
prednášky. Ako ďalšieho významného hosťa 
Workshop Factory sme privítali medzi nami 
Mgr. Samuela Kováčika, PhD., teoretického 
fyzika, úspešného výskumníka s podporou 
Írskej výskumnej nadácie a v neposlednom 
rade zakladateľa vedecko-popularizačného 
projektu Vedátor. Počas jeho prednášky Vznik 
vesmíru nás previedol počiatkami vesmíru a 
jeho vývojom až po súčasnosť. Tak ako zau-

jímavo znie téma, taká zaujímavá bola aj sa-
motná prednáška, obsahom  aj štýlom prezen-
tovania. 
Som rád, že sa tradícia podujatí Workshop 
Factory na našom Súkromnom bilingválnom 
gymnáziu rozvíja. Aj vďaka nej totiž my štu-
denti dostávame priestor stretnúť inšpiratívne 
osobnosti a ďalej rozvíjať kritické, tvorivé a 
angažované myslenie. Aj toto je nástroj, kto-
rým sa stávame lepšími členmi našej spoloč-
nosti.

text a foto: Filip Prívozník, študent 5.A

Šach s Jánom Markošom
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O džudo je v galantskej Arkádii aj po rokoch slušný záujem
Judo Club Arkádia Galanta 
vznikol v roku 1980 a od 
roku 1992 je občianskym 
združením. Vďaka šikov-
ným trénerom a usilovným 
športovcom z klubu vyšlo 
už mnoho talentovaných 
a oceňovaných džudis-
tov – nadšencov bojového 
umenia. Viac o úspechoch 
a plánoch porozprával dl-
horočný tréner a člen ve-
denia klubu Zoltán Szelle. 
„Od roku 2010 trénujeme 
v mestských priestoroch 
Športového centra Ar-
kádia, ktoré sme si sami 
zrekonštruovali. Máme tu 
vynikajúce podmienky na 
tréningovú aj súťažnú činnosť,“ priblížil Zoltán Szelle, ktorý uviedol, 
že ročne zorganizujú aj dva – tri turnaje. Predsedom Športového klubu 
Arkádia Galanta je Ing. Marián Jucha, v klube pôsobí aj Tereza Tóthová 
(gymnastika) a Milan Hajdák st. (karate). Momentálne klub navštevuje 
45 členov, z toho 90 % tvoria deti. Malých nadšencov džuda privítajú, ak 
dovŕšia aspoň 5 rokov, pod vedením Jozefa Ortha. „Začíname s gym-
nastikou, kde musia zvládnuť kotrmelce – teda deti sa oboznámia so 
všeobecnou pohybovou prípravou. Najskôr sa učia padať, aby sa neskôr 
vyhli zraneniam. Zároveň v klube dbáme na bezpečnosť detí,“ zdôraznil 
Zoltán Szelle. Pred piatimi rokmi začali s turnajmi prípraviek. „V klube 
sme vychovali už mnoho úspešných džudistov, reprezentantov Sloven-
ska, účastníkov majstrovstiev Európy. Azda najvýznamnejší boli Zuza-
na Píšová a Tomáš Szarka, potom aj bratia Juchovci, Roman Kováč, jeho 
syn Marek Kováč a v súčasnosti máme Alexa Mešťánka – mimoriadny 
talent, ktorý vyhral nedávne Majstrovstvá Slovenska,“ uviedol Zoltán 
Szelle, ktorého džudo očarilo v roku 1986 a od roku 1990 už začal tréno-
vať deti. Čo mu tento šport priniesol do života? „Trpezlivosť a pokoru. 
Musíme dať úctu súperovi, džudo naučí deti cieľavedomosti, trpezlivos-

ti. Mne dalo veľa v osobnom živote, v podnikaní i v práci. Keď sa niečo 
nepodarí, treba to rozanalyzovať a zlepšiť,“ prezradil držiteľ najvyššieho 
– piateho danu, ktorý okrem iných víťazstiev obsadil trikrát 3. miesto na 
Majstrovstvách Európy veteránov. Medzi najbližšie plány vedenia klubu 
patrí úprava telocvične, s ktorou sa musia uspokojiť po tom, čo boli nú-
tení prerušiť výstavbu malej tréningovej haly. „Keďže sa nám rozrástol 
počet športuchtivých detí a pribudli nám aj gymnastky, priestory potre-
bujeme rozšíriť,“ podotkol Zoltán Szelle. Na to sčasti použijú financie, 
ktoré sa im darí získať z viacerých zdrojov. Vďační sú aj Mestu Galanta, 
ktoré im na činnosť prispieva dotáciou. Finančné výdavky vedia pokryť 
aj vďaka členským poplatkom, zapájajú sa do grantov a pomáhajú im aj 
2 % z daní. Pri rôznych aktivitách sú v klube vítanou pomocou aj rodičia 
detí. „Už teraz sa tešíme na 29. ročník Medzinárodnej Veľkej ceny mesta 
Galanta, ktorý sa uskutoční v novembri tohto roku. Toto veľké podujatie 
si nenechá ujsť približne 600 pretekárov z 8 krajín sveta,“ dodal Zoltán 
Szelle. Aj takto galantskí džudisti prispievajú k evidentne skvelej repre-
zentácii svojho mesta a Slovenska.

text: Zlatica Gregorová 
foto: Judo club Arkádia Galanta

Centrum sociálnych služieb Samaritán v Galante
 spríjemňuje život seniorom už takmer štvrťstoročie

Na území nášho mesta vykonáva ušľachtilú 
činnosť niekoľko sociálnych zariadení, ktoré 
majú v náplni práce starostlivosť o seniorov. 
Už 24. rok poskytuje svoje služby i Centrum 
sociálnych služieb pre starších občanov Sama-
ritán. Autorom myšlienky vybudovať evanje-
lický dom starostlivosti je Mgr. Jaroslav Mly-
nár, zborový farár cirkevného zboru ECAV na 
Slovensku Galanta. Viac prezradila zástup-
kyňa riaditeľky Mgr. Anežka Belokostolská. 
Centrum sociálnych služieb pre starších obča-
nov Samaritán (CSS) so sídlom Clementisove 
sady 903 Galanta vzniklo 1. apríla 2000 a je 
cirkevnou organizáciou, ktorá poskytuje vše-
obecne prospešné služby. „Hlavným cieľom 
je pomoc v  nepriaznivej sociálnej a  zdravot-
nej situácii občanom, ktorí sú na tento druh 
pomoci odkázaní, zvyšovanie kvality života 
aj pomoc rodinným príslušníkom. Sociálne 
služby poskytujeme podľa zákona,“ uviedla 
Mgr. Anežka Belokostolská. CSS Samaritán 
je druhým domovom pre ľudí v dôchodkovom 
veku, ktorí sú odkázaní na pomoc inej fyzickej 
osoby a ich stupeň odkázanosti je najmenej 

IV alebo túto službu vyžadujú z rôznych iných 
vážnych dôvodov.

• Aké služby v centre poskytuje odborný 
personál a aká je jeho kapacita? 
„V Centre sociálnych služieb pre starších ob-
čanov Samaritán je našim klientom k dispo-
zícii sociálna služba podľa §35, zariadenie pre 
seniorov. Okrem pobytovej celoročnej sociálnej 
služby poskytujeme obyvateľom rozvoz stravy 
do domácností v Galante a v Kajali,“ objasni-
la zástupkyňa riaditeľky. Kapacita zariadenia 
je 34 miest a nachádza sa na prízemí dvoj-
podlažnej budovy, pričom od centra mesta i 
evanjelického kostola je vzdialené 5 minút, od 
katolíckeho kostola 10 minút. Aktuálne Sa-
maritán obýva 32 klientov. Pri uvoľnení mies-
ta ho poskytnú ďalšiemu záujemcovi podľa 
aktuálneho zoznamu žiadateľov o tieto služby.

• Nielen sympatický personál, ale i príjemné 
prostredie zaváži pri výbere sociálneho 
zariadenia. Čo môžu očakávať klienti CSS 
Samaritán?
Vo vstupnej hale bezbariérového zariadenia 
si klienti môžu kedykoľvek posedieť. Nechýba 
ani veľká jedáleň, ktorá je zároveň i spoločen-
skou miestnosťou, a vlastná kuchyňa. V každom 
zo štyroch pavilónov sú sociálne zariadenia s 
WC. „V  rozľahlom areáli sa nachádzajú dva 
menšie i jeden veľký altánok a  lesík s prí-
jemnou, upokojujúcou atmosférou. Máme 
i vlastnú práčovňu,“ uviedla Mgr. Anežka 
Belokostolská, ktorá dodala, že klientom na 
požiadanie zabezpečujú fakultatívne služby 
kaderníka, manikúru, pedikúru či masáže 
priamo v zariadení alebo mimo neho. Klienti 
majú k dispozícii ošetrovateľskú aj opatrova-
teľskú starostlivosť a taktiež možnosť náku-

pov podľa výberu alebo ich personál osobne 
sprevádza pri ich nákupoch. Seniori iste oce-
nia aj vyplnenie voľného času spoločenskými 
aktivitami. Podľa Mgr. Anežky Belokostol-
skej, ktorá je i zodpovednou zástupkyňou pre 
sociálny úsek, sa so sociálnou pracovníčkou a 
klientmi pravidelne stretávajú na pracovných 
terapiách: tvorivých dielňach, muzikotera-
piách. Klienti sa venujú speváckemu krúžku, 
kognitívnym tréningom, arteterapii, remines-
cenčným terapiám, biblioterapii. Okrem toho 
môžu využívať pohybové terapie, nacvičujú 
jemnú motoriku, absolvujú RHB cvičenia, 
mezoterapiu a nechýbajú ani športové popo-
ludnia či kultúrne programy. Samozrejmos-
ťou sú i vychádzky do prírody, ktoré potešia 
telo i dušu.

- R -

Marta Šikovancová, Mgr. Anežka Belokostolská, 
Mária Halajová, Gabriela Bocková, 

Mgr. Silvia Madarászová a Monika Morovičová

Klientky CSS Samaritán Galanta

Alex Mešťánek 1. m. M-SR st. žiakov do 55kgMatej Kopáčik 3. m. M-SR dorastu do 55kg
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Aj vyhadzovanie bioodpadu má svoje pravidlá!

A biohulladék gyűjtésének is vannak szabályai!

Kompostovanie je výborný spôsob, ako znižovať množstvo odpadu a 
vytvárať hodnotný materiál pre záhrady a poľnohospodárstvo. Aby však 
tento proces fungoval správne, je dôležité vedieť, čo do kompostu patrí 
a čo nie. Hoci by sa mohlo zdať, že všetok organický materiál je vhodný 
na kompostovanie, opak je pravdou. V hnedých nádobách určených na 
bioodpad by sa nikdy nemali nachádzať plasty, kovy, sklo ani iné druhy 
komunálneho odpadu. Rovnako tak tehly, betón, dlaždice či iné stavebné 
materiály. Ich prítomnosť môže vážne poškodiť kompostovacie stroje, 
ktoré nie sú navrhnuté na spracovanie takýchto tvrdých a abrazívnych 
materiálov. 
Do hnedých zberných nádob preto môžete ukladať tento biologicky 
rozložiteľný odpad: kvety, pokosenú trávu, lístie, podrvený drevný 
odpad zo strihania a orezávania krovín a stromov upravený na frakciu 
max. 20 cm, vypletú burinu a kuchynský odpad rastlinného pôvodu – 
zvyšky ovocia a zeleniny a šupky z ich čistenia, starý chlieb a pečivo, 
použité papierové vreckovky, kávové a čajové zvyšky, vaječné škrupiny...
Do hnedých zberných nádob na odpad nepatria: tekutiny (polievky, 
omáčky), uhynuté zvieratá, mäso, kosti, koža, perie, chlpy, vlasy, mliečne 
výrobky, použitý olej a ostatné triedené zložky komunálneho odpadu.

Do hnedých zberných nádob môžete vkladať kompostovateľné 
vrecia, ktoré sú určené na kuchynský odpad a dajú sa zakúpiť 
na Zbernom dvore v areáli  Technických služieb mesta Galanta 
(TSMG). Nevhodné sú vrecia alebo sáčky, ktoré sa ťažko rozkladajú 
v  kompostárni, ako napr. igelitové tašky. Hnedé zberné nádoby by 
mali byť riadne zatvorené, nemá z  nich odstávať odpad, nakoľko 
TSMG takýto odpad nevynášajú. Ak sa takýto nadrozmerný 
bioodpad do smetnej nádoby nezmestí, je možné si objednať zvoz 
tohto odpadu na tel. č. 031/780 24 27, alebo ho odviezť na Zberný 
dvor v areáli Technických služieb mesta Galanta na ul. Kpt. Nálepku 
č. 1494. 
Zberný dvor je otvorený nasledovne: 
- utorok, štvrtok, piatok od 13.00 - 18.00 hod.
- streda - od 10.00 – 18.00 hod.
- sobota od 8.00 – 13.00 hod. (v  mesiacoch január, február, marec, 
november, december)
- sobota od 8.00 – 16.00 hod. (v  mesiacoch apríl – október)

- R -

A komposztálás kiváló módszer a hulladék mennyiségének 
csökkentésére és értékes anyagok előállítására a kertek és a 
mezőgazdaság számára. Ahhoz azonban, hogy ez a folyamat 
megfelelően működjön, fontos tudni, mi kerülhet a komposztba 
és mi nem. Bár úgy tűnhet, hogy minden szerves anyag alkalmas 
komposztálásra, az ellenkezője igaz. A biohulladékra szánt barna 
edényekbe soha ne kerüljön műanyag, fém, üveg vagy más fajta 
kommunális hulladék! Ahogy téglák, beton, csempék vagy egyéb 
építőanyag sem. Ezek súlyosan károsíthatják a komposztáló gépeket, 
melyek nem ezeknek a kemény és abrazív anyagoknak a feldolgozására 
vannak tervezve.
A barna gyűjtőedényekbe tehát a következő biológiailag lebomló 
hulladékot dobhatja: virágok, lenyírt fű, falevelek, cserjék és 
fák metszéséből származó, legfeljebb 20 cm-es darabokra vágott 
faapríték, gyomok és növényi eredetű konyhai hulladék – gyümölcs- 
és zöldségmaradékok és azok héjai, száraz kenyér és péksütemény, 
használt papírzsebkendők, kávé- és teamaradékok, tojáshéjak...
A barna gyűjtőedényekbe nem kerülhetnek: folyadékok (levesek, 
szószok), elhullott állatok, hús, csontok, bőr, tollak, szőr, haj, 

tejtermékek, használt olaj és egyéb szelektálható kommunális hulladék.
A barna gyűjtőedényekbe komposztálható zsákokba is kidobhatja a 
konyhai hulladékot, ezek megvásárolhatók Galánta Város Közterület-
fenntartó Vállalatának gyűjtőudvarán. Nem alkalmasak olyan zsákok 
vagy tasakok, amelyek nehezen bomlanak le a komposztálóban, 
mint például a műanyag zacskók. A barna gyűjtőedények legyenek 
megfelelően lezárva, a hulladék nem lóghat ki belőlük, mivel a közterület-
fenntartó vállalat nem szállítja el az ilyen hulladékot. Ha a nagy méretű 
biohulladék nem fér el a szemetesben, megrendelheti ennek elszállítását 
a 031/780 24 27-es telefonszámon, vagy elszállíthatja a Galánta Város 
Közterület-fenntartó Vállalatának gyűjtőudvarára, a Nálepka százados 
utca 1494 szám alatt.
A gyűjtőudvar nyitvatartása a következő:
-  kedd, csütörtök, péntek 13:00–18:00 óráig
- szerda 10:00–18:00 óráig
- szombat 8:00–13:00 óráig (január, február, március, november, 
december hónapokban)
- szombat 8:00–16:00 óráig (április-október hónapokban)

- R -
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XXXVIII. 
 galántai vásár

edda
2024.8.10.

Dalibor Janda  

Medial banana
amfiteátrum

Programkezdés: 20:00

 2024.8.8.

sima
2024.8.9.

Republik tribute band

A prototyp együttessel

Horkýže slíže

jegyelővétel 
2024.7.8.-tól

Városi hivatal pénztára:
A VÁROSHÁZA HIVATALI ÓRÁIN

Városi művelődési központ 
           9:00 - 11:00 / 12:00 - 15:00

Mozipénztár (VMK főbejárat)
     15:00 - 20:00

Galakarta - kedvezmény

művek

csütörtök

péntek

szombat
További

információk:

XXXVIII. ročník
galantských trhov

edda
10.8.2024

Dalibor Janda  

Medial banana amfiteáter
ZAČIATOK PROGRAMU o 20:00 

 8.8.2024

sima
9.8.2024

Republik tribute band

so skupinou Prototyp 

Horkýže slíže

predpredaj vstupeniek 
od 8. 7. 2024

pokladňa Mestského úradu
V ČASE ÚRADNÝCH HODÍN MSÚ

Mestské kultúrne stredisko 
           9:00 - 11:00 / 12:00 - 15:00

pokladňa kina (hlavný vchod MsKS)
15:00 - 20:00

držiteľ galakarty - zľava

művek

štvrtok

piatok

sobota
podrobné 

informácie: 
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8. - 10. AUGUST 2024

Výstavy : 
Renesančný kaštieľ 
8. - 10.8.2024     Kam

eň, papier, nožnice 2024 - výstava pedagógov ZUŠ a hostí 
                                      Čaro hliny - výstava prác tvorivých dielní GO

S 
10.8.2024 o 15:30
                                    Digitfoto Galanta - 22. ročník celoslovenskej súťaže neprofesionálnej
                                    fotografickej tvorby
 Park pri NgK 10.8.2024
od 14:00   Výstava Príroda 24 - Spoločná prezentácia občianskych združení 
                      pôsobiacich  na územ

í m
esta –

 ZO
 SZ Včelárov, Rodinná ekofarm

a  No. 5, 
                      O

Z Zelený plán, Zvukoterapia - park pri m
alom

 pódiu, M
ládežnícky parlam

ent
od 14:00   Tvorivé dielne - Denné centrum

 Šverm
ova, Nebojsa, lukostreľba, sokoliari

                      a Jednota dôchodcov Galanta - park pri  m
alom

 pódiu
Galandia - vodný svet 
10.8.2024 od 15:00 Lili Lentilka

Športové aktivity
9.8.2024
08:00  M

edzinárodný stolnotenisový turnaj TJ-Gasto Galanta - Dom
 športu Galanta

15:00  Paintball - súťaže, ukážky - park
16:00  Tenisový turnaj registrovaných a neregistrovaných hráčov (dvojhra, štvorhra)
               TK Slovan Galanta - tenisové kurty
17:30  Futbalový zápas  starí páni Galanta/Žilina - štadió n FC Slovan Galanta

10.8.2024
09:00  Kolkársky turnaj - M

em
oriál Jozefa Pivku,  M

KK Ga - Dom
 športu Galanta

10:00 Stretnutie v boxe, turnaj - am
fiteáter

10:00 - 14:00       Paintball - súťaže, ukážky - park
09:00  Tenisový turnaj registrovaných a neregistrovaných hráčov (dvojhra, štvorhra),  
               TK Slovan Ga - tenisové kurty

Park pri N
ovogotickom

 kaštieli 
8.8.2024
10:00   Vínna ulička
16:00   Lili Lentilka - m

alé pódium
 

17:00   Historický sprievod m
estom

17:30   Slávnostné otvorenie GT24 - m
alé pódium

18:00   Dychový orchester m
esta Galanta - nádvorie 

20:00   skupina The Backwards - nádvorie 
21:30 - 01:00   Tanečná zábava - The Great Voices - nádvorie 

9.8.2024
10:00   Vínna ulička
10:00   Gastroakcia - park
14:00   Stretnutie vo farbách –

 park
15:00   „Rodostrom

, alebo ako pátrať po predkoch“  prednáška - Južná veža NgK  
16:00    Program

 CVČ - Aj m
y to viem

e roztočiť, bubenícka šou - m
alé pódium

17:30    Folklórny súbor Urpín - nádvorie NgK
18:00   Riadená degustácia - Severné krídlo NgK (vstupné 10.-€

)*
18:00   Ukážky historických tancov Fringia (fotenie) - m

alé pódium
 

19:30   skupina Basawell - nádvorie
21:30 - 01:00   Tanečná zábava - Sz-H m

ulatós - nádvorie 

10.8.2024
10:00  Vínna ulička
13:00  Hudobné nástroje duše - ukážka zvukoterapie - m

alé pódium
16:00  Kuchár Pepe a Lili - interaktívny program

 pre deti - m
alé pódium

17:00  Adrian Fahn & com
p. - m

alé pódium
17:00  Riadená degustácia - Severné krídlo NgK (vstupné 10.-€

)*
18:00  Folklórny súbor a ľudová hudba M

ÁTYUS
18:00  Ukážky historických tancov Fringia (fotenie) - m

alé pódium
 

21:00 - 02:00  Tanečná zábava Akcent live - nádvorie  

Južná veža NgK 
 Prehliadky vstupy každú hodinu  od 10:00 - 13:00 / od 14:00 - 17:00 
9.8.2024.o 15:00 hod. - prednáška „Rodostrom

“ 

8. -  9.8.2024 od 8:30 do 12:00  
Dni zdravia  - poradenstvo a prevencia RÚVZ vo vestibule M

sKS 

Predajná doba nádvorie NgK:   štvrtok, piatok: 10:00-01:00, sobota 10:00-02:00
Trhová predajná doba: 9:00-19:30
Prevádzková doba Pivný festival a zábavné atrakcie:  do 23:00 hod.

XXXVIII. ročník galantských trhov

podrobné 
inform

ácie: 

SPRIEVODNÉ PODUJATIA

Pivný festival - m
estská tržnica        

    denne -  pivné súťaže od 18:00 
  8.8.2024   od 19:00 Čibuk
  9.8.2024   od 19:00 skupina Renova
10.8.2024   od 12:00 Archie & M

aryen 
                          od 19:00 DJ M

ušo

- 16 -    Galantské noviny
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PPRRÍÍRROODDNNÉÉ  KKIINNOO  GGAALLAANNTTAA
--  AAMMFFIITTEEÁÁTTEERR  --  AAUUGGUUSSTT

  KKIINNOO  DDKK  GGAALLAANNTTAA
--  VVNNÚÚTTOORRNNÉÉ  --  AAUUGGUUSSTT--

 1. 19:00  VLNY
 2. 16:30  HAROLD A ČAROVNÁ PASTELKA
 2. 19:00  TRAP
 3. 16:30  HAROLD A ČAROVNÁ PASTELKA
 3. 19:00  VLNY
 4. 16:30  HAROLD A ČAROVNÁ PASTELKA
 4. 19:00  A CSAPDA
14.19:00  MORD
15.19:00  MIKI
16.16:30  MAČACIA DUŠA
16.19:00  MIKI
17.16:30  EGY CICA 10 ÉLETE
17.19:00  BORDERLANDS
18.16:30  MAČACIA DUŠA
18.19:00  BORDERLANDS
21.19:00  ČARODEJNÍK KAJTEK
22.19:00  MIKI
23.16:30  SYLVANIAN FAMILIES: FREYIN DARČEK
23.19:00  BORDERLANDS
24.16:30  ELLI A PARTIČKA PRÍŠERIEK
24.19:00  TICHÉ ZNAMENIE
25.16:30  ELLI A PARTIČKA PRÍŠERIEK
25.19:00  VÉSZJELZÉS
28.19:00   VLNY
29.19:00  TICHÉ ZNAMENIE
30.16:30  CESTA ZA LEGENDOU
30.19:00  VOTRELEC: ROMULUS
31.16:30  CESTA ZA LEGENDOU
31.19:00  FAKJÚ PRINCEZNÉ

 1.  21:00 TRAP
 2.  21:00 VLNY
 3.  21:00 A CSAPDA
 4.  21:00 DEADPOOL & WOLVERINE
13. 21:00 HAROLD A ČAROVNÁ PASTELKA
14. 21:00 ZÁPISNÍK ALKOHOLIČKY
15. 21:00 BORDERLANDS
16. 21:00 BORDERLANDS
17. 21:00 VOTRELEC: ROMULUS
18. 21:00 MIKI
20. 21:00 ALIEN: ROMULUS
21. 21:00 KAVEJ
22. 21:00 TICHÉ ZNAMENIE
23. 21:00 VRANA
24. 21:00 A HOLLÓ
25. 21:00 VLNY
27. 21:00  ELLI A PARTIČKA PRÍŠERIEK
28. 21:00 SMRŠŤ
30. 21:00 FAKJÚ PRINCEZNÉ
31. 21:00 MIKI

Vážení návštevníci.

V termíne od 5.8. - 11.8.2024 z dôvodu prebiehajúcich

Galantských trhov 2024, naše kiná nepremietajú.

VV  PPRRÍÍRROODDNNOOMM  KKIINNEE  MMEESSIIAACC  AAUUGGUUSSTT  PPRREEMMIIEETTAAMMEE  

UUTTOORROOKK  --  NNEEDDEEĽĽAA  OODD  2211::0000  HHOODD..

- Film so slovenským dabingom alebo slovenskými titulkami
- Film s maďarským dabingom. (Szinkonizált film)  

Vážení návštevníci.

V termíne od 5.8. - 11.8.2024 z dôvodu prebiehajúcich

Galantských trhov 2024, naše kiná nepremietajú.
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A szerzői jogok fenntartva, és azokat kizárólag a kiadó gyakorolja. A kiadványban közölt cikkek és grafi kák szerzői és készítői, és a nyelvi korrektor a kiadó 

képviseletében fenntartja a jogot, hogy csak hozzájárulásukkal van lehetőség a cikkek sokszorosítására és nyilvános átvitelére, valamint ezek másolatainak nyilvános 
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Kedves Olvasók!
A nyár már javában tart, a hőség már eléggé 
megvisel bennünket. A hőmérséklet 35 °C 
körül mozog, és azoknak, akik nem ked-
velik a forróságot, ez komoly problémákat 
okoz. A legjobb, ha valahova árnyékba vagy 
légkondicionált helyiségbe húzódunk, ahol 
úgy, ahogy elviselhetőbb a hőség. Ha a friss 
levegőn vagy vízparton tartózkodnának 
szívesebben, ne feledjék a fejfedőt, napszem-
üveget, és fogyasszanak elegendő mennyi-
ségű folyadékot. A Béke téren a hűsítő ivó-
kút és párakapu kínál megfelelő felfrissülést 
ezekben a forró napokban. 
Hamarosan az út másik oldalán, az ún. kis 
Béke téren, a Városi Művelődési Központ 
mellett is felállítunk egy ilyen párakaput. 
A Nyugat-Szlovákiai Vízművek az Észak 
lakótelepen is létrehoz egy modernebb ivó-
kutat a város és lakói számára. Ha minden 
a tervek szerint halad, az alsó részén egy 
érdekes itatóval is fel lesz szerelve négylábú 
kedvenceink számára. Tehát ha sétálni in-
dulnak, az ivókút nemcsak az önök, hanem a 
kutyusok szomját is oltja majd. Ebben a nyári 
hőségben ezt mindannyian értékelni fogjuk.
A galántai nyarat és különösen a nyáriszü-
net két hónapját általában rengeteg kultu-
rális esemény és mindenféle kulturális és 
társadalmi tevékenység jellemzi. Összefog-
laló néven évek óta a KULTURÁLIS NYÁR 
néven ismert ez az időszak. A rendezvények 
helyszíne hagyományosan a Neogótikus 
kastély udvara, a városi amfiteátrum, a 
városi park, a Városi Művelődési Központ 
előtti tér és számos más helyszín. A közel-
múltban a Patria nyugdíjasotthon mögötti 
füves terület is egy ilyen helyszín lett, hogy 
az Észak és West lakótelepek lakói is élvez-
hessék a kulturális eseményeket.
Az elmúlt években nagyon népszerűvé vál-
tak a több műfajú, úgynevezett zenés pén-

tekek, valamint olyan rendezvények, mint 
a Kultúra összeköt, a Vezekényi csata vagy 
a nyári koncertek az amfiteátrumban. Saj-
nos nem mindegyikről vannak kellemes 
emlékeink. Bizonyára emlékeznek a kor-
látozásokra Miro Jaroš koncertjén, hogy a 
látogatókat (szülőket és gyerekeket) akara-
tuk ellenére fényképeztek, majd a képeket 
nyilvánosságra hozták és kritizálták őket 
a közösségi médiában, mert nem viseltek 
maszkot a rekkenő hőségben. Vagy Richard 
Müller eltörölt koncertjére. Ha nem lett vol-
na a hatalmas énekeslegenda és akkori me-
nedzsmentjének végtelen segítőkészsége, 
akkor a város tényleg óriási bajban lehetett 
volna. A szégyenről nem is beszélve. Sze-
rencsére azok az idők, amikor egyes kalan-
dorok szubjektív megítélésük alapján, kü-
lönböző kitalált okokra hivatkozva tiltották 
be az itteni nyári rendezvényeket, remél-
hetőleg már visszavonhatatlanul elmúltak. 
Soha nem szabad megengednünk, hogy ez 
újra megismétlődjön.
Szándékosan hagytam a végére a városunk 
legnagyobb kulturális-társadalmi esemé-
nyét, a hagyományos XXXVIII. Galántai 
Vásárt kivételesen gazdag kulturális prog-
ramjával. Helyszínei, mint mindig, a Neo-
gótikus kastély udvara, az amfiteátrum, 
az itt megrendezésre kerülő programokra 
külön szeretném felhívni a figyelmet. Au-
gusztus 8-án, csütörtökön fellép a MEDIAL 
BANANA és SIMA (Simona Hegerová), 
augusztus 9-én, pénteken pedig a magyar 
REPUBLIC TRIBUTE BAND és az EDDA 
Művek koncertjeit hallgathatják meg. Au-
gusztus 10-én, szombaton pedig a cseh 
Dalibor Janda és a PROTOTYP együttes, 
valamint a Horkýže Slíže punk zenekar lép 
fel, akik eddig még soha nem okoztak csa-
lódást. A Galántai Vásár amfiteátrumban 

megrendezésre kerülő kulturális program-
jának jegyelővétele július 8-tól indult, és a 
jegyeket megvásárolhatják a Galántai Vá-
rosi Hivatal pénztárában (ügyfélfogadási 
időben), a Galántai Városi Művelődési Köz-
pontban 9.00 órától (a programosztályon) 
egészen 20.00 óráig (a mozi pénztárában). 
Ne feledjék a jegyvásárláskor felmutatni 
a GalaKARTÁT, mert elővételben 50%-os 
kedvezményt biztosít. Így a GalaKARTA 
tulajdonosai 5 eurós elővételi áron vásárol-
hatnak jegyet a fent említett előadók dupla 
koncertjére, ami valóban nagyszerű hír.
Drukkoljunk, hogy minden tervezett ren-
dezvény sikerüljön, hogy maximálisan kiél-
vezhessék azokat, hiszen mindegyiket csak 
és kizárólag önöknek szerveztük. Csodás 
kulturális nyarat kívánok, barátaim.

Mgr. Peter Kolek, a város polgármestere

A véradók világnapját ünnepelték a 
galántai kórház transzfúziós osztályán
Június 14-én minden évben megemlékezünk a véradók világnapjáról a transzfúziós 
osztályokon. Ez az ünnep kiváló alkalom arra, hogy kifejezzük köszönetünket min-
den véradónak, akik a legértékesebb folyadék adományozásával életeket mentenek és 
önzetlenül segítik a betegeket. Éppen ezért a galántai kórház hematológiai-transzfú-
ziós osztályán ünnepi véradónapot szerveztek a véradók számára. Nem hiányzott a 
dekoráció, a tematikus ajándékok és a finom frissítők sem. Ezen a napon az ünnepi 
hangulatot 47 véradó élvezte. Ketten közülük beléptek a véradók elitjébe, hiszen 
már több mint 100 alkalommal adtak vért. Minden véradónak, ezeknek a hősök-
nek, óriási köszönet jár. A hematológiai és transzfúziós osztályon minden véradót 
szívesen látnak a véradási napokon hétfőtől péntekig 7.00 és 10.00 óra között. A vé-
radók telefonon a 031/7833 333-as számon vagy online az www.darujemkrv.sk olda-
lon keresztül foglalhatnak időpontot.  

Bianka Krejčíová , Penta Hospitals SK
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MVDr. Gábor Pallya évekkel ezelőtt az állatok gyógyítását 
cserélte le politikára és a polgárok szolgálatára

A Galántai Rendőrkapitányságot májustól új igazgató, 
PhDr. Jozef Bicsan ezredes vezeti

Eredeti szakmája állatorvos. Tizenkét év magánpraxis után a Járási Állategészség-
ügyi Hivatalnál is dolgozott, később egy mezőgazdasági szövetkezet elnöke volt, 
városi képviselőként és a Nagyszombati Kerületi Hivatal elöljáró-helyetteseként is 
tevékenykedett. MVDr. Gábor Pallya 2002 óta a Galánta Városi Hivatal főellenő-
re. Irodájában egy gyönyörű, 22 éves páfrány díszeleg, amelyről azt állítja, hogy a 
jelenlegi frissebb hivatali levegő mentette meg a pusztulástól.

• Doktor úr, hogyan érzi magát a főellenőri pozícióban? Megtalálta magát eb-
ben a munkakörben, vagy fokozatosan alakította ki hozzá a viszonyát? 
„Ezek bonyolult kérdések. A főellenőri pozícióval a városi képviselőtestület ren-
delkezik. Az ellenőrnek az a feladata, hogy segítsen a képviselőknek megszerezni a 
szükséges információkat, amelyekhez nehezen jutnak hozzá. Ez mindig attól függ, 
hogy a képviselő-testület antagonisztikus ellentétben áll-e a polgármesterrel, vagy 
közös célokat követnek” – magyarázta MVDr. Gábor Pallya. Az ő feladata, hogy 
ellenőrizze, hogy a város eljárásai megfelelnek-e a törvényeknek, illetve betartják-e 
a vonatkozó szabályokat és előírásokat.

• Húszéves ellenőri tevékenysége során számos, Galánta város működésével 
kapcsolatos üggyel került kapcsolatba. Találkozott ez idő alatt ritka esetekkel is? 
„Szerencsére Galánta városa nem a törvénytelen dolgokról híres. Természetesen 
az évek során történt néhány hiba... mint például a Galandia építése és felújítása 
esetében. Tudják, csak az hibázik, aki dolgozik. Ha azonban a kezdeti szakaszban 
hibák történnek, azok az egész projektet végig kísérik. Igen, nagyobb beruházások 
esetén mindig találni valamit” – válaszolta a főellenőr.

Jelenleg MVDr. Gábor Pallya a Közterület-fenntartó Vállalattal és a Správa mest-

ského majetku Galanta, s. r. o. 
vállalattal kapcsolatos új eljárá-
sokkal foglalkozik. „Emellett a 
társaság pénzügyi folyamata-
inak átszervezésével és a pol-
gárok panaszaival is foglalko-
zom” – pontosította a főellenőr, 
aki elárulta, hogy kiérdemelt 
pihenésére készül. Gábor Paly-
lya elmondása szerint mindig 
is jó kapcsolata volt a négylábú 
kedvencekkel. A sors iróniája, 
hogy éppen az állatorvoslásból 
menekült a politikába, mert 
szüksége volt egy kis szünetre 
az állatoktól.                         
„Ma ez már fordítva igaz. Azt 
hiszem, ha nyugdíjba vonulok, 
a farmommal foglalkozom 
majd. Van egy kutyám, egy 
macskám, tengeri akváriumom és tyúkjaim” – meséli mosolyogva és nem felejti 
el megemlíteni Betyárt sem, magyar komondor kutyáját, akit a neve tökéletesen 
jellemez. Biztosan élvezni fogja a nyugdíjas éveit, addig azonban még hátra van pár 
év, és azt MVDr. Gábor Pallya szeretné a munkának szentelni.      

szöveg: Bc. Zlatica Gregorová              
fotó: Gábora Pallya fotóarchívuma

2024 május 1-jétől PhDr. Jozef Bicsan ezredes 
tölti be a Galántai Járási Rendőrkapitányság 
igazgatói posztját. Sokéves munkatapasztalat-
tal rendelkezik a rendőrségnél, ahol különböző 
pozíciókat töltött be. Pályafutását közlekedés-
mérnökként kezdte a Galántai Járási Rendőr-
kapitányságon, majd a közlekedésrendészeten 
folytatta, és később a Pozsonyi Rendőrakadé-
mián tanult tovább, hogy kiegészítse ismere-
teit. Szolgálati vezetőként dolgozott, majd a 
Galántai Járási Rendőrkapitányság Közlekedé-
si Felügyelőségének igazgatói posztját töltötte 
be, ahol 11 évig tevékenykedett. Amikor elődei 
nyugdíjba vonultak, úgy döntött, kihasználja 
az alkalmat és megpályázza a Galántai Járási 
Rendőrkapitányság igazgatói posztját. „20 évet 
szolgáltam itt, itt nőttem fel, így elmondhatom, 
hogy jól ismerem ezt a járást” – mondta az új 
igazgató.

Kihívások és tervek az új pozícióban
Egy ilyen fontos pozíció betöltése nem könnyű 
feladat, ezért Jozef Bicsan számos kihívással 
néz szembe az új tisztségbe lépése óta. „Renge-

teg dolgot örököltem, amelyekre nem is számí-
tottam” – ismeri el. Az egyik legnagyobb prob-
léma szerinte a személyzethiány. „Amit a civil 
életben hallunk – hogy kevés az ember és nem 
akarnak dolgozni – a rendőrségnél még na-
gyobb kihívást jelent” – mondja Jozef Bicsan. 
A rendőrökkel szemben támasztott követelmé-
nyek már a belépéskor is jelentősek, ami oda ve-
zet, hogy senki sem jelentkezik, és hiányoznak 
az érdeklődők. Ez az állapot azt eredményezi, 
hogy az idősebb, öregségi nyugdíjra jogosult 
rendőrök is távoznak. Jozef Bicsan azonban 
hisz abban, hogy a vezetők mindent megtesz-
nek azért, hogy jó hátteret és megfelelő anyagi 
juttatásokat biztosítsanak a rendőröknek, hogy 
vonzóvá tegyék számukra ezt a munkát.
„Különféle toborzásokkal és bemutatókkal 
igyekszünk javítani ezen a helyzeten, bár nem 
könnyű” – teszi hozzá. Célja, hogy javítsa vagy 
legalább megőrizze a rendőrség jó hírnevét és 
biztosítsa, hogy a járásban jó és biztonságos 
legyen az élet. Jelenlegi fő prioritásai között 
szerepel a kapitányság épületének felújítása, 
amelyre már benyújtottak egy projektet. „Ez az 
épület már 60 éves, minimális beruházásokkal, 
így ezen a téren van mit javítani” – hangsú-
lyozza. Hisz abban, hogy a jobb munkakörül-
mények több embert vonzanak majd a rendőri 
pályára és javítják az általános munkalégkört.

Együttműködés és ismeretterjesztés
A Galántai Járási Rendőrkapitányság igazgató-
ja nagy hangsúlyt fektet a helyi intézményekkel, 
iskolákkal és községekkel való együttműkö-
désre is. „Az iskolákkal való együttműködésre 
van egy kijelölt rendőrnőnk, aki a megelőzéssel 
foglalkozik és rendszeresen előadásokat tart a 
járás iskoláiban” – mondja. A megelőzés és az 
oktatás kulcsfontosságú számára, különösen a 
gyermekek, fiatalok és idősek esetében. Emel-
lett Jozef Bicsan különböző rendezvényeken és 
toborzó tevékenységeken keresztül is igyekszik 

közelebb hozni a rendőrséget a polgárokhoz.
A Galántai Városi Rendőrséggel együttmű-
ködve vesznek majd részt az idei Galántai 
Vásáron, ahol a polgárok kipróbálhatják az 
ütközés szimulátort és a borulás szimulátort a 
közlekedési minisztérium BECEP részlegével 
együttműködve, valamint statikus bemutató-
kat láthatnak a rendőrségi technikáról, hogy 
többet tudjanak meg a rendőrök munkájáról. 
„A polgárok bármilyen kérdéssel fordulhatnak 
hozzánk, szívesen válaszolunk rájuk. Lesz to-
borzó standunk is egy személyzetissel, így szí-
vesen fogadunk új érdeklődőket a köreinkben.”

Galánta város helyzete 
a rendőrség szemszögéből

Az elmúlt 20 évben a város helyzete jelentősen 
javult. Így értékeli ezt a Galántai Járási Rendőr-
kapitányság igazgatója is. „Igen, minket is érint, 
hogy különböző cégek külföldieket foglalkoz-
tatnak, de ők nem okoznak problémát, inkább 
a Szlovákia más részeiről érkező bevándorlók 
között vannak összetűzések. Jelenleg azonban 
a legnagyobb kihívás a kábítószer-probléma, 
amellyel más szervekkel együttműködve teljes 
erőbedobással foglalkozunk. Ez személyes pri-
oritásom is, hiszen én magam is apa vagyok, és 
számomra elfogadhatatlan, hogy ezt a kérdést 
elhanyagoljuk” – mondta Jozef Bicsan. „Egy 
másik probléma a forgalom sűrűsége, de ez 
földrajzi helyzetünkből adódik, mivel járásunk 
tranzitzóna. A közutak állapota az útkezelők 
hatáskörébe tartozik, a mi feladatunk bizto-
sítani, hogy a közlekedés a lehető legbizton-
ságosabb legyen. Az ilyen pozícióban végzett 
munka azonban teljes embert kíván. „Ha csak 
munkaként tekintünk rá, nem tudjuk szívvel 
végezni. Ha azonban küldetésként fogjuk fel, 
akkor lényünk egy részét is beletesszük” – zár-
ja PhDr. Jozef Bicsan ezredes. 

szöveg és fotó: Mgr. Mária Májeková
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Kedves Olvasók!
A nyár már javában tart, a hőség már eléggé 
megvisel bennünket. A hőmérséklet 35 °C 
körül mozog, és azoknak, akik nem ked-
velik a forróságot, ez komoly problémákat 
okoz. A legjobb, ha valahova árnyékba vagy 
légkondicionált helyiségbe húzódunk, ahol 
úgy, ahogy elviselhetőbb a hőség. Ha a friss 
levegőn vagy vízparton tartózkodnának 
szívesebben, ne feledjék a fejfedőt, napszem-
üveget, és fogyasszanak elegendő mennyi-
ségű folyadékot. A Béke téren a hűsítő ivó-
kút és párakapu kínál megfelelő felfrissülést 
ezekben a forró napokban. 
Hamarosan az út másik oldalán, az ún. kis 
Béke téren, a Városi Művelődési Központ 
mellett is felállítunk egy ilyen párakaput. 
A Nyugat-Szlovákiai Vízművek az Észak 
lakótelepen is létrehoz egy modernebb ivó-
kutat a város és lakói számára. Ha minden 
a tervek szerint halad, az alsó részén egy 
érdekes itatóval is fel lesz szerelve négylábú 
kedvenceink számára. Tehát ha sétálni in-
dulnak, az ivókút nemcsak az önök, hanem a 
kutyusok szomját is oltja majd. Ebben a nyári 
hőségben ezt mindannyian értékelni fogjuk.
A galántai nyarat és különösen a nyáriszü-
net két hónapját általában rengeteg kultu-
rális esemény és mindenféle kulturális és 
társadalmi tevékenység jellemzi. Összefog-
laló néven évek óta a KULTURÁLIS NYÁR 
néven ismert ez az időszak. A rendezvények 
helyszíne hagyományosan a Neogótikus 
kastély udvara, a városi amfiteátrum, a 
városi park, a Városi Művelődési Központ 
előtti tér és számos más helyszín. A közel-
múltban a Patria nyugdíjasotthon mögötti 
füves terület is egy ilyen helyszín lett, hogy 
az Észak és West lakótelepek lakói is élvez-
hessék a kulturális eseményeket.
Az elmúlt években nagyon népszerűvé vál-
tak a több műfajú, úgynevezett zenés pén-

tekek, valamint olyan rendezvények, mint 
a Kultúra összeköt, a Vezekényi csata vagy 
a nyári koncertek az amfiteátrumban. Saj-
nos nem mindegyikről vannak kellemes 
emlékeink. Bizonyára emlékeznek a kor-
látozásokra Miro Jaroš koncertjén, hogy a 
látogatókat (szülőket és gyerekeket) akara-
tuk ellenére fényképeztek, majd a képeket 
nyilvánosságra hozták és kritizálták őket 
a közösségi médiában, mert nem viseltek 
maszkot a rekkenő hőségben. Vagy Richard 
Müller eltörölt koncertjére. Ha nem lett vol-
na a hatalmas énekeslegenda és akkori me-
nedzsmentjének végtelen segítőkészsége, 
akkor a város tényleg óriási bajban lehetett 
volna. A szégyenről nem is beszélve. Sze-
rencsére azok az idők, amikor egyes kalan-
dorok szubjektív megítélésük alapján, kü-
lönböző kitalált okokra hivatkozva tiltották 
be az itteni nyári rendezvényeket, remél-
hetőleg már visszavonhatatlanul elmúltak. 
Soha nem szabad megengednünk, hogy ez 
újra megismétlődjön.
Szándékosan hagytam a végére a városunk 
legnagyobb kulturális-társadalmi esemé-
nyét, a hagyományos XXXVIII. Galántai 
Vásárt kivételesen gazdag kulturális prog-
ramjával. Helyszínei, mint mindig, a Neo-
gótikus kastély udvara, az amfiteátrum, 
az itt megrendezésre kerülő programokra 
külön szeretném felhívni a figyelmet. Au-
gusztus 8-án, csütörtökön fellép a MEDIAL 
BANANA és SIMA (Simona Hegerová), 
augusztus 9-én, pénteken pedig a magyar 
REPUBLIC TRIBUTE BAND és az EDDA 
Művek koncertjeit hallgathatják meg. Au-
gusztus 10-én, szombaton pedig a cseh 
Dalibor Janda és a PROTOTYP együttes, 
valamint a Horkýže Slíže punk zenekar lép 
fel, akik eddig még soha nem okoztak csa-
lódást. A Galántai Vásár amfiteátrumban 

megrendezésre kerülő kulturális program-
jának jegyelővétele július 8-tól indult, és a 
jegyeket megvásárolhatják a Galántai Vá-
rosi Hivatal pénztárában (ügyfélfogadási 
időben), a Galántai Városi Művelődési Köz-
pontban 9.00 órától (a programosztályon) 
egészen 20.00 óráig (a mozi pénztárában). 
Ne feledjék a jegyvásárláskor felmutatni 
a GalaKARTÁT, mert elővételben 50%-os 
kedvezményt biztosít. Így a GalaKARTA 
tulajdonosai 5 eurós elővételi áron vásárol-
hatnak jegyet a fent említett előadók dupla 
koncertjére, ami valóban nagyszerű hír.
Drukkoljunk, hogy minden tervezett ren-
dezvény sikerüljön, hogy maximálisan kiél-
vezhessék azokat, hiszen mindegyiket csak 
és kizárólag önöknek szerveztük. Csodás 
kulturális nyarat kívánok, barátaim.

Mgr. Peter Kolek, a város polgármestere

A véradók világnapját ünnepelték a 
galántai kórház transzfúziós osztályán
Június 14-én minden évben megemlékezünk a véradók világnapjáról a transzfúziós 
osztályokon. Ez az ünnep kiváló alkalom arra, hogy kifejezzük köszönetünket min-
den véradónak, akik a legértékesebb folyadék adományozásával életeket mentenek és 
önzetlenül segítik a betegeket. Éppen ezért a galántai kórház hematológiai-transzfú-
ziós osztályán ünnepi véradónapot szerveztek a véradók számára. Nem hiányzott a 
dekoráció, a tematikus ajándékok és a finom frissítők sem. Ezen a napon az ünnepi 
hangulatot 47 véradó élvezte. Ketten közülük beléptek a véradók elitjébe, hiszen 
már több mint 100 alkalommal adtak vért. Minden véradónak, ezeknek a hősök-
nek, óriási köszönet jár. A hematológiai és transzfúziós osztályon minden véradót 
szívesen látnak a véradási napokon hétfőtől péntekig 7.00 és 10.00 óra között. A vé-
radók telefonon a 031/7833 333-as számon vagy online az www.darujemkrv.sk olda-
lon keresztül foglalhatnak időpontot.  

Bianka Krejčíová , Penta Hospitals SK
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MVDr. Gábor Pallya évekkel ezelőtt az állatok gyógyítását 
cserélte le politikára és a polgárok szolgálatára

A Galántai Rendőrkapitányságot májustól új igazgató, 
PhDr. Jozef Bicsan ezredes vezeti

Eredeti szakmája állatorvos. Tizenkét év magánpraxis után a Járási Állategészség-
ügyi Hivatalnál is dolgozott, később egy mezőgazdasági szövetkezet elnöke volt, 
városi képviselőként és a Nagyszombati Kerületi Hivatal elöljáró-helyetteseként is 
tevékenykedett. MVDr. Gábor Pallya 2002 óta a Galánta Városi Hivatal főellenő-
re. Irodájában egy gyönyörű, 22 éves páfrány díszeleg, amelyről azt állítja, hogy a 
jelenlegi frissebb hivatali levegő mentette meg a pusztulástól.

• Doktor úr, hogyan érzi magát a főellenőri pozícióban? Megtalálta magát eb-
ben a munkakörben, vagy fokozatosan alakította ki hozzá a viszonyát? 
„Ezek bonyolult kérdések. A főellenőri pozícióval a városi képviselőtestület ren-
delkezik. Az ellenőrnek az a feladata, hogy segítsen a képviselőknek megszerezni a 
szükséges információkat, amelyekhez nehezen jutnak hozzá. Ez mindig attól függ, 
hogy a képviselő-testület antagonisztikus ellentétben áll-e a polgármesterrel, vagy 
közös célokat követnek” – magyarázta MVDr. Gábor Pallya. Az ő feladata, hogy 
ellenőrizze, hogy a város eljárásai megfelelnek-e a törvényeknek, illetve betartják-e 
a vonatkozó szabályokat és előírásokat.

• Húszéves ellenőri tevékenysége során számos, Galánta város működésével 
kapcsolatos üggyel került kapcsolatba. Találkozott ez idő alatt ritka esetekkel is? 
„Szerencsére Galánta városa nem a törvénytelen dolgokról híres. Természetesen 
az évek során történt néhány hiba... mint például a Galandia építése és felújítása 
esetében. Tudják, csak az hibázik, aki dolgozik. Ha azonban a kezdeti szakaszban 
hibák történnek, azok az egész projektet végig kísérik. Igen, nagyobb beruházások 
esetén mindig találni valamit” – válaszolta a főellenőr.

Jelenleg MVDr. Gábor Pallya a Közterület-fenntartó Vállalattal és a Správa mest-

ského majetku Galanta, s. r. o. 
vállalattal kapcsolatos új eljárá-
sokkal foglalkozik. „Emellett a 
társaság pénzügyi folyamata-
inak átszervezésével és a pol-
gárok panaszaival is foglalko-
zom” – pontosította a főellenőr, 
aki elárulta, hogy kiérdemelt 
pihenésére készül. Gábor Paly-
lya elmondása szerint mindig 
is jó kapcsolata volt a négylábú 
kedvencekkel. A sors iróniája, 
hogy éppen az állatorvoslásból 
menekült a politikába, mert 
szüksége volt egy kis szünetre 
az állatoktól.                         
„Ma ez már fordítva igaz. Azt 
hiszem, ha nyugdíjba vonulok, 
a farmommal foglalkozom 
majd. Van egy kutyám, egy 
macskám, tengeri akváriumom és tyúkjaim” – meséli mosolyogva és nem felejti 
el megemlíteni Betyárt sem, magyar komondor kutyáját, akit a neve tökéletesen 
jellemez. Biztosan élvezni fogja a nyugdíjas éveit, addig azonban még hátra van pár 
év, és azt MVDr. Gábor Pallya szeretné a munkának szentelni.      

szöveg: Bc. Zlatica Gregorová              
fotó: Gábora Pallya fotóarchívuma

2024 május 1-jétől PhDr. Jozef Bicsan ezredes 
tölti be a Galántai Járási Rendőrkapitányság 
igazgatói posztját. Sokéves munkatapasztalat-
tal rendelkezik a rendőrségnél, ahol különböző 
pozíciókat töltött be. Pályafutását közlekedés-
mérnökként kezdte a Galántai Járási Rendőr-
kapitányságon, majd a közlekedésrendészeten 
folytatta, és később a Pozsonyi Rendőrakadé-
mián tanult tovább, hogy kiegészítse ismere-
teit. Szolgálati vezetőként dolgozott, majd a 
Galántai Járási Rendőrkapitányság Közlekedé-
si Felügyelőségének igazgatói posztját töltötte 
be, ahol 11 évig tevékenykedett. Amikor elődei 
nyugdíjba vonultak, úgy döntött, kihasználja 
az alkalmat és megpályázza a Galántai Járási 
Rendőrkapitányság igazgatói posztját. „20 évet 
szolgáltam itt, itt nőttem fel, így elmondhatom, 
hogy jól ismerem ezt a járást” – mondta az új 
igazgató.

Kihívások és tervek az új pozícióban
Egy ilyen fontos pozíció betöltése nem könnyű 
feladat, ezért Jozef Bicsan számos kihívással 
néz szembe az új tisztségbe lépése óta. „Renge-

teg dolgot örököltem, amelyekre nem is számí-
tottam” – ismeri el. Az egyik legnagyobb prob-
léma szerinte a személyzethiány. „Amit a civil 
életben hallunk – hogy kevés az ember és nem 
akarnak dolgozni – a rendőrségnél még na-
gyobb kihívást jelent” – mondja Jozef Bicsan. 
A rendőrökkel szemben támasztott követelmé-
nyek már a belépéskor is jelentősek, ami oda ve-
zet, hogy senki sem jelentkezik, és hiányoznak 
az érdeklődők. Ez az állapot azt eredményezi, 
hogy az idősebb, öregségi nyugdíjra jogosult 
rendőrök is távoznak. Jozef Bicsan azonban 
hisz abban, hogy a vezetők mindent megtesz-
nek azért, hogy jó hátteret és megfelelő anyagi 
juttatásokat biztosítsanak a rendőröknek, hogy 
vonzóvá tegyék számukra ezt a munkát.
„Különféle toborzásokkal és bemutatókkal 
igyekszünk javítani ezen a helyzeten, bár nem 
könnyű” – teszi hozzá. Célja, hogy javítsa vagy 
legalább megőrizze a rendőrség jó hírnevét és 
biztosítsa, hogy a járásban jó és biztonságos 
legyen az élet. Jelenlegi fő prioritásai között 
szerepel a kapitányság épületének felújítása, 
amelyre már benyújtottak egy projektet. „Ez az 
épület már 60 éves, minimális beruházásokkal, 
így ezen a téren van mit javítani” – hangsú-
lyozza. Hisz abban, hogy a jobb munkakörül-
mények több embert vonzanak majd a rendőri 
pályára és javítják az általános munkalégkört.

Együttműködés és ismeretterjesztés
A Galántai Járási Rendőrkapitányság igazgató-
ja nagy hangsúlyt fektet a helyi intézményekkel, 
iskolákkal és községekkel való együttműkö-
désre is. „Az iskolákkal való együttműködésre 
van egy kijelölt rendőrnőnk, aki a megelőzéssel 
foglalkozik és rendszeresen előadásokat tart a 
járás iskoláiban” – mondja. A megelőzés és az 
oktatás kulcsfontosságú számára, különösen a 
gyermekek, fiatalok és idősek esetében. Emel-
lett Jozef Bicsan különböző rendezvényeken és 
toborzó tevékenységeken keresztül is igyekszik 

közelebb hozni a rendőrséget a polgárokhoz.
A Galántai Városi Rendőrséggel együttmű-
ködve vesznek majd részt az idei Galántai 
Vásáron, ahol a polgárok kipróbálhatják az 
ütközés szimulátort és a borulás szimulátort a 
közlekedési minisztérium BECEP részlegével 
együttműködve, valamint statikus bemutató-
kat láthatnak a rendőrségi technikáról, hogy 
többet tudjanak meg a rendőrök munkájáról. 
„A polgárok bármilyen kérdéssel fordulhatnak 
hozzánk, szívesen válaszolunk rájuk. Lesz to-
borzó standunk is egy személyzetissel, így szí-
vesen fogadunk új érdeklődőket a köreinkben.”

Galánta város helyzete 
a rendőrség szemszögéből

Az elmúlt 20 évben a város helyzete jelentősen 
javult. Így értékeli ezt a Galántai Járási Rendőr-
kapitányság igazgatója is. „Igen, minket is érint, 
hogy különböző cégek külföldieket foglalkoz-
tatnak, de ők nem okoznak problémát, inkább 
a Szlovákia más részeiről érkező bevándorlók 
között vannak összetűzések. Jelenleg azonban 
a legnagyobb kihívás a kábítószer-probléma, 
amellyel más szervekkel együttműködve teljes 
erőbedobással foglalkozunk. Ez személyes pri-
oritásom is, hiszen én magam is apa vagyok, és 
számomra elfogadhatatlan, hogy ezt a kérdést 
elhanyagoljuk” – mondta Jozef Bicsan. „Egy 
másik probléma a forgalom sűrűsége, de ez 
földrajzi helyzetünkből adódik, mivel járásunk 
tranzitzóna. A közutak állapota az útkezelők 
hatáskörébe tartozik, a mi feladatunk bizto-
sítani, hogy a közlekedés a lehető legbizton-
ságosabb legyen. Az ilyen pozícióban végzett 
munka azonban teljes embert kíván. „Ha csak 
munkaként tekintünk rá, nem tudjuk szívvel 
végezni. Ha azonban küldetésként fogjuk fel, 
akkor lényünk egy részét is beletesszük” – zár-
ja PhDr. Jozef Bicsan ezredes. 

szöveg és fotó: Mgr. Mária Májeková
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   JUDr. Peter Wolf így nyilatkozik: 
„Hiszem, hogy hozzájárulok ahhoz, hogy pozitív változások történjenek Galántán.“

A galántai küldöttség ünnepélyesen átadta 
Jankó János családfáját Tótkomlóson

Most először tölti be a képviselői pozíciót. Saját meggyőződéséből és a 
különböző területeken szerzett értékes tapasztalatainak köszönhetően 
lett önkormányzati képviselő. JUDr. Peter Wolf ügyvéd saját praxissal 
rendelkezik, és ingatlanokkal is foglalkozik. A Jogi és törvényhozási bi-
zottság tagja.

• Ügyvéd úr, mióta képviselő, mi vezette erre az útra, mi inspirálta? 
- A jelenlegi választási ciklusban lettem első alkalommal képviselő, tehát 
a 2022-es év végén. Tapasztalataimnak köszönhetően, amelyeket orszá-
gos és nemzeti projektekben szereztem (oktatás, sport, jogvédelem és bű-
nözés területén), valamint 16 éves ügyvédi praxisom során.

• Miben látja a képviselőség fő előnyét saját maga és a város számára? 
- Galántán születtem, itt élek, és fontos számomra a város jövője. Keve-
sebb mint két év elteltével elmondhatom, hogy ebben a ciklusban sok 
pozitív változás és átalakulás történhet, amire Galántának már régóta 
szüksége van. Minden egyes szavazással a Galántai Városi Képviselő-tes-
tület ülésein hiszem, hogy hozzájárulok ahhoz, hogy pozitív változások 
és átalakulások történjenek.

• Két bizottság tagja volt, melyik terület áll közelebb Önhöz? Az, ame-
lyik leginkább a szakmájához kapcsolódik, vagy éppen ellenkezőleg? 
- Jelenleg már csak egy bizottság tagja vagyok, a Jogi és törvényhozási 
bizottságé, bár a választási ciklus elején a Kereskedelmi, szolgáltatási, 
turisztikai és regionális fejlesztési bizottságban is dolgoztam. Igaz, az el-
sőben a szakmám miatt „otthon” vagyok, a második bizottság számomra 
kihívás és új ismeretek forrása volt, de a zsúfolt munkabeosztásom miatt 
végül lemondtam a tagságomról ebben a bizottságban.

• Mivel foglalkoznak jelenleg és a nyár után a bizottságokban? 
- Jelenleg a Jogi és törvényhozási bizottságban nagyon intenzíven és több-
ször is foglalkoztunk a városi vagyonnal való gazdálkodás szabályaival, 
mivel 2023. november 1-jétől hatályba lépett a községi vagyonról szóló 
törvény módosítása. Ennek alapján minden városnak, így Galántának is 
el kell fogadnia azokat az alapelveket, amelyek világosan meghatározzák 
az eljárást, amelyet a városnak követnie kell, legyen szó vagyonvásárlás-
ról, -eladásról vagy -bérlésről, ami minden város átlátható és gazdaságos 
működéséhez elengedhetetlen.

• Hogyan érzi magát Galántán? 
- Galántán születtem, és itt töltöttem, körülbelül három évet leszámít-
va, az egész életemet. Valószínűleg el kellett mennem egy időre, hogy 

rájöjjek, hová tartozom igazán, 
és hol szeretnék élni, vagyis 
Galántán.

• Úgy gondolja, hogy a város 
rendelkezik olyan adottsá-
gokkal, hogy fontos turisz-
tikai célponttá váljon, és mit 
lenne szükséges ebben a te-
kintetben javítani? 
- Kétségtelenül. Tudunk mit 
kínálni a történelmünk bemu-
tatása terén, számos kulturális 
eseményt szervezünk, és a kí-
nált szolgáltatások minősége is 
mérvadó, bár nem minden volt 
ideális a kezdetektől fogva. Ga-
lántán számos ambiciózus és 
előretekintő ember él, akik hozzáállásukkal hozzájárulnak ahhoz, hogy 
bárki, aki ellátogat Galántára, jól érezze magát, és olyan érzéssel távoz-
zon, ami a jövőbeni visszatérését ígéri. Mindig van mit javítani, mert az 
elégedettség lefelé vezet a lejtőn, de mi, mint város, úgy gondolom, jó 
úton haladunk a turizmus fejlesztésében, és sikerül régi és új látogatókat 
vonzani a városunkba.

• Kedvenc helye Galántán vagy a környéken? 
- A városi park a neogótikus kastéllyal. Ez egy darabka történelem, múlt, 
természet, ahol mindig jól esik a barátokkal elköltött kellemes vacsora 
egy pohár bor mellett, az embernek nem kell a város határain túlra men-
nie.

• Hogyan tölti szabadidejét, hogyan szeret leginkább pihenni, mik a 
nyári tervei? 
Számomra a relaxáció egy nap rohanás, mindennapi kötelezettségek és 
telefon nélkül. Bár nyáron dolgozni fogok, remélem, hogy kárpótolha-
tom magam egy érdekes ország felfedezésével, ahol sok mindent lehet 
látni, tapasztalni, és kis szerencsével jókat enni. Azt az elvet követem, 
hogy a tudást, amit megeszel és megtapasztalsz, azt soha senki nem ve-
heti el tőled. Ezzel az útravalóval szeretnék mindenkinek szép és nyu-
godt nyarat kívánni, mindenki töltse úgy, ahogy szeretné.
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Körülbelül hét évvel ezelőtt Galántán meg-
alakult egy csoport, melynek lelkes tagjai az 
Alföldről származó emberek őseinek csa-
ládfáival kezdtek el foglalkozni. A második 
világháború után, 1947-ben a lakosságcsere 
keretében sokan költöztek onnan Szlovákiába, 
és leszármazottaik elkezdtek érdeklődni fel-
menőik iránt – elkezdték elkészíteni felmenő-
ik családfáját. Így jött létre az Alföldi Szlovák-
ság Genealógiai Kutatásáért Polgári Társulás. 
Munkájuk az anyakönyvek feldolgozásából 
áll, melynek során együttműködnek az egyes 
plébániahivatalokkal. Egy ilyen együttműkö-
dés működik a tótkomlósi plébániával is.  
Mivel a Galánta testvérvárosában, Tótkomló-
son lévő általános iskola, amely Jankó János 
(Tótkomlós szülötte és jelentős festőművész) 
nevét viseli, hamarosan megalapításának 100. 
évfordulóját ünnepli, az egyesület tagjai Ľu-
bomír Kmeť elnök vezetésével úgy döntöttek, 
hogy ebből az alkalomból Jankó János család-

fáját ajándékozzák az iskolának egy 
művészi festmény formájában. Az 
ünnepélyes átadásra 2024. április 
20-án került sor a Tótkomlósi Na-
pok alkalmából, amelyet minden év 
áprilisában a város alapításának év-
fordulóján ünnepelnek.
A program koszorúzással kezdő-
dött. Galánta város képviselői, Pe-
ter Kolek polgármester, Augustín 
Popluhár, Peter Zelinka, Zoltán 
Kővágó városi képviselők és más 
vendégek koszorúkat helyeztek el az 
Újratelepítés emlékműnél és a Meg-
érkeztünk emlékműnél. A további 
program ünnepi városi üléssel foly-
tatódott a Természet Házában. Az 
esemény során Pro Urbe díjakat adtak 
át a város kiemelkedő személyiségeinek és te-
hetséges diákoknak, akik kivételes sikereket 
értek el. E program keretében adta át Ľubomír 

Kmeť Peter Kolek polgár-
mesterrel együtt Jankó János 
családfáját művészi festmény 
formájában az iskola igazga-
tójának, Mária Tuškovának. 
„Az általános iskola 100. 
évfordulója volt az indíték, 
amiért úgy döntöttünk, hogy 
elkészítjük ezt a családfát,” 
mondta Ľubomír Kmeť. 
„Jankó János ugyan Tótkom-
lóson született, de mindkét 
szülője szlovák gyökerekkel 
rendelkezik – anyja Tarnóc-
ról (Liptovský Trnovec), apja 
Süvetéről (Šivetice) szár-

mazott. 1810 körül költöztek le az Alföldre, 
ahol összeházasodtak, családot alapítottak, és 
egyik gyermekük volt Jankó János, aki később 
jelentős festővé és a politikai karikatúra meg-
alkotójává vált Magyarországon.” Hozzátette, 
hogy az adatok gyűjtésén és feldolgozásán kö-
rülbelül 9 hónapig dolgoztak, majd ezeket az 
adatokat művészi festménnyé kellett formálni. 
A művészi alkotást Slávka Kerďová, taksony-
falvai festőnő vállalta, a projektet pénzügyileg 
Galánta városa is támogatta. A város alapítá-
sának ünnepségén Galánta polgármestere és 
képviselői mellett egy 17 fős delegáció is részt 
vett, amelyet többek között önkormányzati 
képviselők, a galántai városi hivatal dolgozói, 
nyugdíjasklub tagjai, a Magyarországi Szlová-
kok Szövetségének és Alföldi Szlovákság Ge-
nealógiai Kutatásáért Polgári Társulás tagjai 
alkottak.

szöveg: Mária Májeková
fotó: Ľubomír Kmeť
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folytatás a 7. oldalon

VILLÁMHÍREK 
Galántáról

A városi képviselő-testület tagjai, JUDr. Peter 
Zelinka és Tomáš Horváth részt vettek a magyar 
testvérvárosban, Pakson megrendezett Gastrob-
lues Fesztiválon. Juhtúrós galuskát főztek, ami 
nagy sikert aratott, ennek köszönhetően a feszti-
válon a 3. helyen végeztek. A szakmai zsűriben a 
galántai polgármester, Mgr. Peter Kolek is helyet 
kapott.

k
A XXXVIII. Galántai Vásár amfi teátrumban meg-
rendezésre kerülő kulturális programjaira a belé-
pőjegyek (karszalagok) árusítása 2024. július 8-án 
indult. FIGYELEM! Csak korlátozott mennyi-
ségű, 2000 darab jegy lesz kapható. Minden Gala-
KARTA-tulajdonos 2 db jegyet vásárolhat 50%-os 
kedvezménnyel elővételben. A jegyek az alábbi 
helyeken kaphatók: Galántai Városi Hivatal (pénz-
tár) ügyfélfogadási időben, Galántai Művelődési 
Központ (programosztály) 9.00 – 15.00 óra között, 
Galántai Művelődési Központ – mozipénztár – fő-
bejárat 15.00 – 20.00 óra között. 6 éves kor alatti 
gyermekek számára a belépés ingyenes. Ha állandó 
lakcímmel rendelkezik Galántán, regisztráljon és 
töltse le mobiljára a GalaKARTÁT még ma, a re-
gisztrációs űrlap a www.galakarta.sk oldalon talál-
ható. A GalaKARTA ingyenes, és minden galántai 
állandó lakcímmel rendelkező 15 év feletti lakos 
számára elérhető.

k
2024. 7. 1-jén a Galántai Városi Hivatal 
nagy tanácstermében találkozót tartottak a lako-
sokkal. A találkozó elején Galánta polgármeste-
re, Mgr. Peter Kolek tájékoztatta a lakosokat az 
SZNF-lakótelep és a Forradalmi negyed lakóhá-
zaiban tapasztalható alacsony víznyomással kap-
csolatos probléma javasolt megoldásáról.

k
Galánta városa mint adókezelő a 2009. évi 563-as 
törvény 52. §-a értelmében közzétette a helyi adók-
kal, fejlesztési illetékkel és a kommunális hulladék, 
valamint apró építési hulladék díjával kapcsolatos 
adóslistáját, amely 2023. december 31-i állapot 
szerint 160 eurót meghaladó adóhátralékot tart 
nyilván magánszemélyek (beleértve az egyéni vál-
lalkozókat) esetében, és 1600 eurót jogi személyek 
esetében.

k
A Forradalmi negyed 969-es és 967-es számú 
területén új félig földbe süllyesztett kommunális 
hulladéktárolókat helyeztek el. Az új konténere-
ket az eredeti, 2024-es évre vonatkozó szelektált 
hulladék gyűjtési ütemterve szerint ürítik majd, 
tehát ugyanazon a napokon, mint az eredeti gyűj-
tőedényeket.

folytatás a 7. oldalon

A négy polgármester találkozóját Galántán ezúttal 
Mgr. Peter Kolek, Galánta polgármestere kezdeményezte

A galántai kórház sürgősségi osztálya megkapta 
Nagyszombat Megye Önkormányzatának díját

Június elején Mgr. Peter Kolek, Galánta 
polgármestere kezdeményezésére talál-
kozott a négy polgármester (Mgr. Jozef 
Belický, Vágsellye polgármestere, Ing. 
Ondrej Kurbel, Szered polgármestere, 
Ing. Gábor Krommer, Diószeg polgár-
mestere, Mgr. Peter Kolek, Galánta pol-
gármestere). Peter Kolek szerint ezek a 
találkozók nagyon fontosak és egyben 
tartalmasak is, mert sok javaslatot, újí-
tást, ötletet hoznak, amelyeket az érintett 
községek első emberei fejtenek ki. Ezek a 
találkozók egyúttal hozzájárulhatnak a 

Galánta-Vágsellye régió általános fejlő-
déséhez is, amelynek mind a négy város a 
része. „Remélem, hogy találkozóink foly-
tatódnak, és hozzájárulnak városaink 
és régiónk fejlődéséhez” – mondta Mgr. 
Peter Kolek, Galánta polgármestere. A 
találkozók motivációja és célja egyértel-
műen jelzi, hogy mire szolgálnak, és re-
méljük, hogy a jó gondolat visszhangra 
talál a lakosság körében is, és betölti a 
célt, amiért a találkozók létrejöttek.
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A galántai kórház sürgősségi osztályá-
nak kollektívája megkapta Nagyszombat 
Megye Önkormányzatának díját. Az elis-
merést Jozef Fatrsík, a sürgősségi osztály 
vezető főorvosa vette át Nagyszombat 
Megye Önkormányzatának elnökétől, Jo-
zef Viskupičtól egy ünnepélyes gálaestén. 
Nagyszombat Megye Önkormányzatá-
nak díját hét kategóriában adják át, me-
lyek egyike az egészségügy. A sürgősségi 
osztály egészségügyi csapata évente több 
mint 20 ezer beteg ellátásáról gondosko-
dik. Tavaly a kórház befejezte az ún. hot 
floor projektet, amelyet uniós forrásokból 
finanszíroztak, és az osztályt új helyisé-
gekbe költöztették az első emeletre. A sür-
gősségi ellátás most egy szinten található a 
radiológiai osztállyal, valamint az anesz-
teziológiai és multidiszciplináris intenzív 
osztállyal, így az egészségügyi dolgozók 
gyorsabban és hatékonyabban tudnak át-
fogó ellátást nyújtani az akut állapotban 
lévő betegeknek. Az osztály vezető főor-
vosa MUDr. Jozef Fatrsík, jobbkeze pedig 

PhDr Stela Izsáková Kováčová, főnővér.
„Az egész osztály nevében szeretnék kö-
szönetet mondani az igazgatónőnek és 
Nagyszombat Megye Önkormányzatának 
a jelölésért és a díjért. Nagyon értékeljük, 
hogy mindennapi munkánk ilyen elis-
merést kapott. Ez további lelkesedést ad 
nekünk ahhoz, hogy még nagyobb erőfe-
szítéssel és elkötelezettséggel dolgozzunk,” 
– nyilatkozta Jozef Fatrsík, a Penta Hos-
pitals Galanta sürgősségi osztályának ve-
zető főorvosa. MUDr. Jozef Fatrsík már 
hét éve dolgozik a galántai kórházban. A 
sürgősségi osztály vezetése mellett átvet-
te a gyógyító-megelőző ellátás helyettesi 
pozícióját is. 2023-ban elnyerte a legjobb 
orvos díjat Szlovákiában a sürgősségi or-
voslás kategóriában, ami szintén tanúsko-
dik az osztály és az egész kórház számára 
nyújtott hozzájárulásáról. A nyilvánosság 
is ismerheti őt a „Doktor má Filipa” pod-
castból, amelyet már három éve készít.

szöveg: Bianka Krejčíová
fotó: Nagyszombat Megye Önkormányzata
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   JUDr. Peter Wolf így nyilatkozik: 
„Hiszem, hogy hozzájárulok ahhoz, hogy pozitív változások történjenek Galántán.“

A galántai küldöttség ünnepélyesen átadta 
Jankó János családfáját Tótkomlóson

Most először tölti be a képviselői pozíciót. Saját meggyőződéséből és a 
különböző területeken szerzett értékes tapasztalatainak köszönhetően 
lett önkormányzati képviselő. JUDr. Peter Wolf ügyvéd saját praxissal 
rendelkezik, és ingatlanokkal is foglalkozik. A Jogi és törvényhozási bi-
zottság tagja.

• Ügyvéd úr, mióta képviselő, mi vezette erre az útra, mi inspirálta? 
- A jelenlegi választási ciklusban lettem első alkalommal képviselő, tehát 
a 2022-es év végén. Tapasztalataimnak köszönhetően, amelyeket orszá-
gos és nemzeti projektekben szereztem (oktatás, sport, jogvédelem és bű-
nözés területén), valamint 16 éves ügyvédi praxisom során.

• Miben látja a képviselőség fő előnyét saját maga és a város számára? 
- Galántán születtem, itt élek, és fontos számomra a város jövője. Keve-
sebb mint két év elteltével elmondhatom, hogy ebben a ciklusban sok 
pozitív változás és átalakulás történhet, amire Galántának már régóta 
szüksége van. Minden egyes szavazással a Galántai Városi Képviselő-tes-
tület ülésein hiszem, hogy hozzájárulok ahhoz, hogy pozitív változások 
és átalakulások történjenek.

• Két bizottság tagja volt, melyik terület áll közelebb Önhöz? Az, ame-
lyik leginkább a szakmájához kapcsolódik, vagy éppen ellenkezőleg? 
- Jelenleg már csak egy bizottság tagja vagyok, a Jogi és törvényhozási 
bizottságé, bár a választási ciklus elején a Kereskedelmi, szolgáltatási, 
turisztikai és regionális fejlesztési bizottságban is dolgoztam. Igaz, az el-
sőben a szakmám miatt „otthon” vagyok, a második bizottság számomra 
kihívás és új ismeretek forrása volt, de a zsúfolt munkabeosztásom miatt 
végül lemondtam a tagságomról ebben a bizottságban.

• Mivel foglalkoznak jelenleg és a nyár után a bizottságokban? 
- Jelenleg a Jogi és törvényhozási bizottságban nagyon intenzíven és több-
ször is foglalkoztunk a városi vagyonnal való gazdálkodás szabályaival, 
mivel 2023. november 1-jétől hatályba lépett a községi vagyonról szóló 
törvény módosítása. Ennek alapján minden városnak, így Galántának is 
el kell fogadnia azokat az alapelveket, amelyek világosan meghatározzák 
az eljárást, amelyet a városnak követnie kell, legyen szó vagyonvásárlás-
ról, -eladásról vagy -bérlésről, ami minden város átlátható és gazdaságos 
működéséhez elengedhetetlen.

• Hogyan érzi magát Galántán? 
- Galántán születtem, és itt töltöttem, körülbelül három évet leszámít-
va, az egész életemet. Valószínűleg el kellett mennem egy időre, hogy 

rájöjjek, hová tartozom igazán, 
és hol szeretnék élni, vagyis 
Galántán.

• Úgy gondolja, hogy a város 
rendelkezik olyan adottsá-
gokkal, hogy fontos turisz-
tikai célponttá váljon, és mit 
lenne szükséges ebben a te-
kintetben javítani? 
- Kétségtelenül. Tudunk mit 
kínálni a történelmünk bemu-
tatása terén, számos kulturális 
eseményt szervezünk, és a kí-
nált szolgáltatások minősége is 
mérvadó, bár nem minden volt 
ideális a kezdetektől fogva. Ga-
lántán számos ambiciózus és 
előretekintő ember él, akik hozzáállásukkal hozzájárulnak ahhoz, hogy 
bárki, aki ellátogat Galántára, jól érezze magát, és olyan érzéssel távoz-
zon, ami a jövőbeni visszatérését ígéri. Mindig van mit javítani, mert az 
elégedettség lefelé vezet a lejtőn, de mi, mint város, úgy gondolom, jó 
úton haladunk a turizmus fejlesztésében, és sikerül régi és új látogatókat 
vonzani a városunkba.

• Kedvenc helye Galántán vagy a környéken? 
- A városi park a neogótikus kastéllyal. Ez egy darabka történelem, múlt, 
természet, ahol mindig jól esik a barátokkal elköltött kellemes vacsora 
egy pohár bor mellett, az embernek nem kell a város határain túlra men-
nie.

• Hogyan tölti szabadidejét, hogyan szeret leginkább pihenni, mik a 
nyári tervei? 
Számomra a relaxáció egy nap rohanás, mindennapi kötelezettségek és 
telefon nélkül. Bár nyáron dolgozni fogok, remélem, hogy kárpótolha-
tom magam egy érdekes ország felfedezésével, ahol sok mindent lehet 
látni, tapasztalni, és kis szerencsével jókat enni. Azt az elvet követem, 
hogy a tudást, amit megeszel és megtapasztalsz, azt soha senki nem ve-
heti el tőled. Ezzel az útravalóval szeretnék mindenkinek szép és nyu-
godt nyarat kívánni, mindenki töltse úgy, ahogy szeretné.

-R-

Körülbelül hét évvel ezelőtt Galántán meg-
alakult egy csoport, melynek lelkes tagjai az 
Alföldről származó emberek őseinek csa-
ládfáival kezdtek el foglalkozni. A második 
világháború után, 1947-ben a lakosságcsere 
keretében sokan költöztek onnan Szlovákiába, 
és leszármazottaik elkezdtek érdeklődni fel-
menőik iránt – elkezdték elkészíteni felmenő-
ik családfáját. Így jött létre az Alföldi Szlovák-
ság Genealógiai Kutatásáért Polgári Társulás. 
Munkájuk az anyakönyvek feldolgozásából 
áll, melynek során együttműködnek az egyes 
plébániahivatalokkal. Egy ilyen együttműkö-
dés működik a tótkomlósi plébániával is.  
Mivel a Galánta testvérvárosában, Tótkomló-
son lévő általános iskola, amely Jankó János 
(Tótkomlós szülötte és jelentős festőművész) 
nevét viseli, hamarosan megalapításának 100. 
évfordulóját ünnepli, az egyesület tagjai Ľu-
bomír Kmeť elnök vezetésével úgy döntöttek, 
hogy ebből az alkalomból Jankó János család-

fáját ajándékozzák az iskolának egy 
művészi festmény formájában. Az 
ünnepélyes átadásra 2024. április 
20-án került sor a Tótkomlósi Na-
pok alkalmából, amelyet minden év 
áprilisában a város alapításának év-
fordulóján ünnepelnek.
A program koszorúzással kezdő-
dött. Galánta város képviselői, Pe-
ter Kolek polgármester, Augustín 
Popluhár, Peter Zelinka, Zoltán 
Kővágó városi képviselők és más 
vendégek koszorúkat helyeztek el az 
Újratelepítés emlékműnél és a Meg-
érkeztünk emlékműnél. A további 
program ünnepi városi üléssel foly-
tatódott a Természet Házában. Az 
esemény során Pro Urbe díjakat adtak 
át a város kiemelkedő személyiségeinek és te-
hetséges diákoknak, akik kivételes sikereket 
értek el. E program keretében adta át Ľubomír 

Kmeť Peter Kolek polgár-
mesterrel együtt Jankó János 
családfáját művészi festmény 
formájában az iskola igazga-
tójának, Mária Tuškovának. 
„Az általános iskola 100. 
évfordulója volt az indíték, 
amiért úgy döntöttünk, hogy 
elkészítjük ezt a családfát,” 
mondta Ľubomír Kmeť. 
„Jankó János ugyan Tótkom-
lóson született, de mindkét 
szülője szlovák gyökerekkel 
rendelkezik – anyja Tarnóc-
ról (Liptovský Trnovec), apja 
Süvetéről (Šivetice) szár-

mazott. 1810 körül költöztek le az Alföldre, 
ahol összeházasodtak, családot alapítottak, és 
egyik gyermekük volt Jankó János, aki később 
jelentős festővé és a politikai karikatúra meg-
alkotójává vált Magyarországon.” Hozzátette, 
hogy az adatok gyűjtésén és feldolgozásán kö-
rülbelül 9 hónapig dolgoztak, majd ezeket az 
adatokat művészi festménnyé kellett formálni. 
A művészi alkotást Slávka Kerďová, taksony-
falvai festőnő vállalta, a projektet pénzügyileg 
Galánta városa is támogatta. A város alapítá-
sának ünnepségén Galánta polgármestere és 
képviselői mellett egy 17 fős delegáció is részt 
vett, amelyet többek között önkormányzati 
képviselők, a galántai városi hivatal dolgozói, 
nyugdíjasklub tagjai, a Magyarországi Szlová-
kok Szövetségének és Alföldi Szlovákság Ge-
nealógiai Kutatásáért Polgári Társulás tagjai 
alkottak.

szöveg: Mária Májeková
fotó: Ľubomír Kmeť
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folytatás a 7. oldalon

VILLÁMHÍREK 
Galántáról

A városi képviselő-testület tagjai, JUDr. Peter 
Zelinka és Tomáš Horváth részt vettek a magyar 
testvérvárosban, Pakson megrendezett Gastrob-
lues Fesztiválon. Juhtúrós galuskát főztek, ami 
nagy sikert aratott, ennek köszönhetően a feszti-
válon a 3. helyen végeztek. A szakmai zsűriben a 
galántai polgármester, Mgr. Peter Kolek is helyet 
kapott.

k
A XXXVIII. Galántai Vásár amfi teátrumban meg-
rendezésre kerülő kulturális programjaira a belé-
pőjegyek (karszalagok) árusítása 2024. július 8-án 
indult. FIGYELEM! Csak korlátozott mennyi-
ségű, 2000 darab jegy lesz kapható. Minden Gala-
KARTA-tulajdonos 2 db jegyet vásárolhat 50%-os 
kedvezménnyel elővételben. A jegyek az alábbi 
helyeken kaphatók: Galántai Városi Hivatal (pénz-
tár) ügyfélfogadási időben, Galántai Művelődési 
Központ (programosztály) 9.00 – 15.00 óra között, 
Galántai Művelődési Központ – mozipénztár – fő-
bejárat 15.00 – 20.00 óra között. 6 éves kor alatti 
gyermekek számára a belépés ingyenes. Ha állandó 
lakcímmel rendelkezik Galántán, regisztráljon és 
töltse le mobiljára a GalaKARTÁT még ma, a re-
gisztrációs űrlap a www.galakarta.sk oldalon talál-
ható. A GalaKARTA ingyenes, és minden galántai 
állandó lakcímmel rendelkező 15 év feletti lakos 
számára elérhető.

k
2024. 7. 1-jén a Galántai Városi Hivatal 
nagy tanácstermében találkozót tartottak a lako-
sokkal. A találkozó elején Galánta polgármeste-
re, Mgr. Peter Kolek tájékoztatta a lakosokat az 
SZNF-lakótelep és a Forradalmi negyed lakóhá-
zaiban tapasztalható alacsony víznyomással kap-
csolatos probléma javasolt megoldásáról.

k
Galánta városa mint adókezelő a 2009. évi 563-as 
törvény 52. §-a értelmében közzétette a helyi adók-
kal, fejlesztési illetékkel és a kommunális hulladék, 
valamint apró építési hulladék díjával kapcsolatos 
adóslistáját, amely 2023. december 31-i állapot 
szerint 160 eurót meghaladó adóhátralékot tart 
nyilván magánszemélyek (beleértve az egyéni vál-
lalkozókat) esetében, és 1600 eurót jogi személyek 
esetében.

k
A Forradalmi negyed 969-es és 967-es számú 
területén új félig földbe süllyesztett kommunális 
hulladéktárolókat helyeztek el. Az új konténere-
ket az eredeti, 2024-es évre vonatkozó szelektált 
hulladék gyűjtési ütemterve szerint ürítik majd, 
tehát ugyanazon a napokon, mint az eredeti gyűj-
tőedényeket.

folytatás a 7. oldalon

A négy polgármester találkozóját Galántán ezúttal 
Mgr. Peter Kolek, Galánta polgármestere kezdeményezte

A galántai kórház sürgősségi osztálya megkapta 
Nagyszombat Megye Önkormányzatának díját

Június elején Mgr. Peter Kolek, Galánta 
polgármestere kezdeményezésére talál-
kozott a négy polgármester (Mgr. Jozef 
Belický, Vágsellye polgármestere, Ing. 
Ondrej Kurbel, Szered polgármestere, 
Ing. Gábor Krommer, Diószeg polgár-
mestere, Mgr. Peter Kolek, Galánta pol-
gármestere). Peter Kolek szerint ezek a 
találkozók nagyon fontosak és egyben 
tartalmasak is, mert sok javaslatot, újí-
tást, ötletet hoznak, amelyeket az érintett 
községek első emberei fejtenek ki. Ezek a 
találkozók egyúttal hozzájárulhatnak a 

Galánta-Vágsellye régió általános fejlő-
déséhez is, amelynek mind a négy város a 
része. „Remélem, hogy találkozóink foly-
tatódnak, és hozzájárulnak városaink 
és régiónk fejlődéséhez” – mondta Mgr. 
Peter Kolek, Galánta polgármestere. A 
találkozók motivációja és célja egyértel-
műen jelzi, hogy mire szolgálnak, és re-
méljük, hogy a jó gondolat visszhangra 
talál a lakosság körében is, és betölti a 
célt, amiért a találkozók létrejöttek.

- R -

A galántai kórház sürgősségi osztályá-
nak kollektívája megkapta Nagyszombat 
Megye Önkormányzatának díját. Az elis-
merést Jozef Fatrsík, a sürgősségi osztály 
vezető főorvosa vette át Nagyszombat 
Megye Önkormányzatának elnökétől, Jo-
zef Viskupičtól egy ünnepélyes gálaestén. 
Nagyszombat Megye Önkormányzatá-
nak díját hét kategóriában adják át, me-
lyek egyike az egészségügy. A sürgősségi 
osztály egészségügyi csapata évente több 
mint 20 ezer beteg ellátásáról gondosko-
dik. Tavaly a kórház befejezte az ún. hot 
floor projektet, amelyet uniós forrásokból 
finanszíroztak, és az osztályt új helyisé-
gekbe költöztették az első emeletre. A sür-
gősségi ellátás most egy szinten található a 
radiológiai osztállyal, valamint az anesz-
teziológiai és multidiszciplináris intenzív 
osztállyal, így az egészségügyi dolgozók 
gyorsabban és hatékonyabban tudnak át-
fogó ellátást nyújtani az akut állapotban 
lévő betegeknek. Az osztály vezető főor-
vosa MUDr. Jozef Fatrsík, jobbkeze pedig 

PhDr Stela Izsáková Kováčová, főnővér.
„Az egész osztály nevében szeretnék kö-
szönetet mondani az igazgatónőnek és 
Nagyszombat Megye Önkormányzatának 
a jelölésért és a díjért. Nagyon értékeljük, 
hogy mindennapi munkánk ilyen elis-
merést kapott. Ez további lelkesedést ad 
nekünk ahhoz, hogy még nagyobb erőfe-
szítéssel és elkötelezettséggel dolgozzunk,” 
– nyilatkozta Jozef Fatrsík, a Penta Hos-
pitals Galanta sürgősségi osztályának ve-
zető főorvosa. MUDr. Jozef Fatrsík már 
hét éve dolgozik a galántai kórházban. A 
sürgősségi osztály vezetése mellett átvet-
te a gyógyító-megelőző ellátás helyettesi 
pozícióját is. 2023-ban elnyerte a legjobb 
orvos díjat Szlovákiában a sürgősségi or-
voslás kategóriában, ami szintén tanúsko-
dik az osztály és az egész kórház számára 
nyújtott hozzájárulásáról. A nyilvánosság 
is ismerheti őt a „Doktor má Filipa” pod-
castból, amelyet már három éve készít.

szöveg: Bianka Krejčíová
fotó: Nagyszombat Megye Önkormányzata
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Látogasson el a Galántai Honismereti 
Múzeum  fogászatról szóló kiállítására

A Galántai Honismereti Múzeum a Múzeumok és Galériák Éjszakája 2024 ren-
dezvény keretén belül nyitotta meg a MinDENT a fogakról c. soron következő 
kiállítását. A tárlat egy 20. század második feléből származó fogászati rende-
lő berendezését és a szájhigiéniához kötődő tárgyakat vonultat fel. A kiállítás 
2024. augusztus 31-ig látogatható.
Fogászati rendelő, fogfúró és fogorvosi szék – sokaknál a félelem szinonimái, és 
a galántai muzeológusok tisztában is vannak vele, hogy ez a téma szorongást és 
nyugtalanságot válthat ki. A MinDENT a fogakról c. kiállítás látogatóinak azon-
ban nem kell félniük: a tárlat nem interaktív és nem fogják az egyes eszközöket 
a látogatókon kipróbálni. A sztomatológia története viszont érdekes és izgalmas 
fordulatokkal teli része az orvoslás történetének. 
A Galántai Honismereti Múzeum aktuális kiállításának középpontjában egy, a 
20. század 80-as éveiből Hidaskürtől, Dr. Szalay András rendelőjéből származó 
berendezés van, melyet kiegészítenek az egyik első galántai fogorvos, Dr. Molcsá-
nyi Gyula hagyatékéból származó eszközök s egyéb, a témához kapcsolódó gyűj-
teményi tárgyak: fúrók, fogók, csipeszek stb. A kiállítás legérdekesebb darabja egy 
lábmeghajtású fogfúró a 20. század első éveiből, amellyel idősebb galántaiakat még 
a múlt század közepén is kezeltek. 
A tárlat képekkel gazdagon illusztrált szövegpaneljei röviden bemutatják a fog-
ápolás történetét az őskortól kezdve a 20. századig világviszonylatban, Szlovákia 
területén országosan, illetve a galántai régióban. A kiállítás egy része sztomatoló-
giai szakirodalommal foglalkozik, valamint olyan fogápolással foglalkozó propa-
gációs anyagokat vonultat fel, amelyek minden rendelő várótermében megtalál-
hatóak voltak. 
A Galántai Honismereti Múzeum MinDENT a fogakról c. kiállítása 2024. augusz-
tus 31-ig látogatható.

Judit PUKKAI

Galánta város hűségkártyája – a GalaKARTA 
előnyös kedvezményeket nyújt a lakosoknak

Galánta városa 2024 elején új kedvezmény-
programot vezetett be lakói számára. A Ga-
lánta város hűségkártyájának – közismertebb 
nevén a GalaKARTA – tulajdonosai számos 
kedvezményt vehetnek igénybe különböző 
szolgáltatások és rendezvények terén. Néz-
zük meg közelebbről, milyen előnyöket kínál 
a GalaKARTA, amelyeket Galánta és a város 
hatáskörébe tartozó szervezetek biztosítanak.

Kedvezmények kulturális és sporte-
seményekre

A GalaKARTA egyik előnye a ked-
vezményes belépőjegyek a Galántai 
Városi Művelődési Központban. A 
kártyatulajdonosok 1 euró kedvez-
ményt kapnak a mozijegyekre. Emel-
lett jelenleg kedvezményeket vehetnek 
igénybe a Galántai Vásár rendezvé-
nyeire is – elővételben 50% kedvez-
mény a belépőjegyekre, a rendezvény 
előtt pedig 33,3% kedvezmény.

Történelmi emlékek és eskü-
vői fotózás

A GalaKARTA 50% kedvezményt kí-
nál a belépőjegyekre a neogótikus és 
reneszánsz kastélyba, valamint a neo-
gótikus kastély északi szárnyába és 
déli tornyába. A kártyatulajdonosok 
továbbá 10% kedvezményt vehetnek 
igénybe az esküvői fotózás bérleti dí-
jából a neogótikus kastély parkjában 
és magában a kastélyban.

Nyomtatás és reklám
A GalaKARTA-tulajdonosok nyomtatás és 
reklám terén is kedvezményeket vehetnek 
igénybe, amelyeket a Városi Művelődési Köz-
pont biztosít. 10% kedvezmény jár a színes 
plakátok nyomtatására és plakátok kifüg-
gesztésére. Ugyanez a kedvezmény érvényes a 
Galántai Újság nem politikai hirdetéseire is, 
amelyeket közvetlenül a Galántai Városi Hi-
vatalban lehet elintézni.

Galandia Vízi Világ
A víz szerelmesei értékelni fogják a Galandia 
Vízi Világ belépőjegyeire vonatkozó kedvez-
ményeket. A kártyatulajdonosok 20% ked-
vezményt kapnak az egész napos belépőre 
felnőttek számára és 25% kedvezményt a 60 
év feletti lakosok, mozgáskorlátozottak és kí-
sérőik számára. A 3 órás belépőkre 15% ked-
vezmény jár a felnőtteknek és 20% a 60 év fe-
letti lakosoknak és mozgáskorlátozottaknak.

Kedvezmények gyermekes 
családoknak

A GalaKARTA a gyermekes családok számá-
ra is nyújt kedvezményeket. A szülők 10%-ot 
takaríthatnak meg a kiadásaikból, amennyi-
ben a gyermekük Galánta városa által mű-
ködtetett óvodába, művészeti alapiskolába, 
gyermekklubba vagy szabadidőközpontba 
jár.

Pénzügyi támogatások a GalaKAR-
TA-tulajdonosoknak

A fent említett kedvezmények mellett a Gala-
KARTA további pénzügyi támogatásokat is 
nyújt tulajdonosainak. Gyermek születése 
esetén az egyik szülő – a kártya tulajdonosa 
– egyszeri 50 eurós támogatást kap. Haláleset 
esetén 50 eurós hozzájárulást lehet igényelni 
a temetési költségek fedezésére. A kártyatu-
lajdonosok egyszeri 100 eurós támogatást is 
kaphatnak a Patria Idősek Otthonába való 

beköltözéskor.

Sporttevékenységek
A sportkedvelők kedvezményeket ve-
hetnek igénybe a sportlétesítmények 
bérlésére. A GalaKARTA 8 euró/óra 
kedvezményt kínál a sportcsarnok bér-
lésére, 1 euró/óra kedvezményt a tollas-
labdapálya és pingpongasztal bérlésére, 
valamint 6 euró/óra kedvezményt a 
tekepálya bérlésére a Sportházban.

Kedvezmények a Galánta 
Város Közterületfenntartó-

vállalatánál
A GalaKARTA tulajdonosok a Galánta 
Város Közterületfenntartó-vállalatánál 
is kedvezményeket vehetnek igénybe. 
50% kedvezményt kapnak a komposzt-
ra, 15% kedvezményt a fák metszésére 
és kivágására, valamint a biológiailag 
lebomló hulladék elszállítására 1 m³-ig. 
Az 1 m³ feletti hulladék elszállítására 
10% kedvezmény vonatkozik.

A GalaKARTA széles körű kedvezményeket és 
előnyöket kínál, amelyek kellemesebbé teszik 
a galántai lakosok életét. A hűségkártyának 
köszönhetően a galántaiak kedvezményeket 
vehetnek igénybe kulturális, sport- és ökológiai 
tevékenységek terén, valamint számos további 
előnyt élvezhetnek a magánszolgáltatóknál. 

Minden előnyt és kedvezményt 
megtalál a www.galakarta.sk oldalon is.

- Mgr. Mária Kilácskóová -
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VILLÁMHÍREK 
Galántáról

A Galántai Ifj úsági Parlament tagjai első alkalom-
mal rendezték meg a kilencedikeseknek a Deviatačik 
elnevezésű eseményt. Az alapiskolát befejező diákok 
számára frissítők és egy érdekes program készült, tele 
kvízekkel, tehetségkutató show-val, tánc- és ének-
versenyekkel, valamint egy remek bulival. Nem hiá-
nyoztak a szép nyeremények a tombolán és egy egyedi 
fotósarok sem, ahol a kilencedikesek emlékeket ké-
szíthettek az iskolaév végéről.

k
A Bysprav kereskedelmi vállalat átköltözött a Galántai 
Városi Hivatal épületébe. 2024. július 1-től a BYSPRAV 
spol. s r. o. a 3. emeleten található. Az ügyfelek számára 
a pénztár a földszinten, az előcsarnokban áll rendelke-
zésre.

k
Galánta polgármestere, Mgr. Peter Kolek júniusban 
kinevezési okleveleket adott át a város igazgatása alá 
tartozó intézmények négy régi-új óvodaigazgatóinak 
és egy új alapiskolai igazgatónak. Szeretettel gratulá-
lunk az úja megválasztott igazgatóknak, Priska Var-
govának, PaedDr. Jolana Kožovának, Renáta Vrav-
kovának, PaedDr. Oľga Slušňákovának és az újonnan 
választott PaedDr. Katarína Vlkovičovának pozíció-
ikhoz, és sok sikert kívánunk munkájukhoz. Ebből az 
alkalomból elbúcsúztunk a távozó igazgatótól, Mgr. 
Radoslav Forrotól is. Köszönjük neki hosszú évekig 
tartó szolgálatát és városunkhoz való hozzájárulását, 
és sok sikert kívánunk neki további tevékenységeihez 
a Štefánik utcai Alapiskolában.

k
A galántai Neurológiai Osztály MUDr. Oto Petrík és 
kollégái vezetésével idén elnyerte az ESO Angels Awar-
ds platinadíját. A díjat MUDr. Eva Halagová vette át. 
Köszönetet mondunk és gratulálunk az egész osztály-
nak! Az Angels kezdeményezés egy globális közösséget 
épít a stroke betegek ellátására alkalmas kórházakból. A 
kezdeményezés célja növelni a stroke-ellátásra kész kór-
házakban kezelt betegek számát, és ezzel optimalizálja 
az egészségügyi ellátás minőségét. Ugyanis minden 30 
percben meghal vagy tartósan rokkanttá válik egy stro-
ke beteg, aki megmenthető lett volna, ha a megfelelő 
kórházba szállítják. Az ESO Angels díjat azok a kór-
házak nyerhetik el, amelyek folyamatosan feljegyzik és 
megosztják adataikat, amelyek segítenek a kutatásban 
és az egészségügyi ellátás javításában a stroke betegek 
számára.

k
A galántai turista kisvonat 2024. július 1. és augusz-
tus 31. között, keddtől szombatig üzemel. A jegy ára 
minden utas számára 1 €. Ha célállomása a Galandia 
Vízi Világ, a pénztárnál a vonatjegy bemutatásával a 
jegyár összegének megfelelő kedvezményt kap a be-
lépődíjból. A vonatjegyek kizárólag a vonatvezetőtől 
vásárolhatók meg. A fuvarozó fenntartja a jogot a 
járatok menetrendjének módosítására kedvezőtlen 
időjárás esetén. 

k
Június 7-én több találkozót is tartottak Galántán. A vá-
rosba látogatott a Szlovákiai Városok és Falvak Szövetsé-
gének vezetősége, élén Jozef Božík elöljáróval, a galántai 
polgármester találkozott Erkan Özoral török nagykövet-
tel is. Emellett sor került négy polgármester (Galánta, 
Vágsellye, Diószeg, Szered) találkozójára is, amelyet a 
galántai polgármester, Mgr. Peter Kolek szervezett.

A XXXVIII. Galántai Vásár 
vonzó programmal és számos 

újdonsággal indul
Egy év elteltével városunk utcáin ismét nagy lesz a nyüzsgés. A nyári szünet második hó-
napjában kerül megrendezésre a XXXVIII. Galántai Vásár. A szervezők látványos program-
mal készültek a látogatóknak, a kínálatban mindenki talál a kedvére valót. A Galántai Vásár 
2024. augusztus 8. és 10. között valósul meg. A rendezvény Galánta város védnöksége alatt 
áll, a főszervező a Városi Művelődési Központ. A városi rendezvényt a Matúšova zem egye-
sülettel és a Galandia Vízi Világgal együttműködve szervezik. Galánta tehát ismét életre kel, 
és sok szórakozási lehetőséggel várja a látogatókat. Az árusokból sem lesz hiány, akik a leg-
jobb portékáikat kínálják majd a vásárlóknak. A legnagyobb érdeklődés valószínűleg a zenei 
program iránt lesz. Ezekről ismert nevek gondoskodnak majd. Három helyszínen lesznek 
a kultúrprogramok: az amfiteátrumban, a neogótikus kastély parkjában és a piactéren. A 
Városi Művelődési Központ igazgatója, Ing. Anna Kivarothová elmondta: „A kísérő rendez-
vények terén egy újdonsággal készülünk, amely kizárólag bortermelők irányítása alatt lesz. A 
vásár ezen részének kezese Matušek úr. Sokéves tapasztalataival emeli a borkultúra színvo-
nalát, és segít terjeszteni a finom nedű fogyasztásának előnyeit. Emellett a borászati folyama-
tokat is közelebb hozza a közönséghez.” A borutca mindenki számára nyitva áll, de a vezetett 
kóstolás a kastély északi szárnyában belépődíjas. Az igazgatónő elmondta, hogy a program 
nagy része a parkban zajlik majd, ahol két színpadot állítanak fel a technikai igények miatt. 
„A kisebb színpadon gyermek- és bemutató programok lesznek, hogy mindig legyen valami 
látnivaló. Nem hiányzik majd a jurtás városbemutató és a kreatív műhelyek az Ifjúsági Parla-
menttel, méhészekkel, a No.5 családi ökogazdasággal, az OZ Zelený plán – Zöld Terv Polgári 
Társulás, és a nappali központok is bemutatják tevékenységeiket” – részletezte az igazgatónő. 
A jegyárusítás 2024. július 8-án kezdődik a városháza pénztárában, a városi művelődési köz-
pontban és a mozi pénztárában. A GalaKARTA tulajdonosai kedvezményes belépőt kapnak, 
ez a gyerekjegyekre is vonatkozik. „A korábbi évekhez képest nagy változás, hogy a vásári 
helyek értékesítése az interneten keresztül történik, ami nagyban megkönnyítette a dolgun-
kat, mivel 250 árus helyét kell kezelni. Néhány dolgot idén igyekeztünk egyszerűsíteni” – 
magyarázta az igazgatónő. A látogatók kihasználhatják az egyes eseményekkel kapcsolatos 
részletek keresésének modern módját is, amelyet a több helyszínen elérhető QR-kódok segít-
ségével találhatnak meg. A szórakozás augusztus 8-án kezdődik. Ezen a napon többek között 
17:00 órakor történelmi felvonulás lesz a városban. Az ezt követkő napokban nem lesz hiány 
a fellépőkből: The Backwards, Basawell, Adrian Fahn & comp., és folklórcsoportok is bemu-
tatkoznak. A gyerekeket interaktív programok, hangterápia és sporttevékenységek várják. A 
program része lesz a Fringia történelmi táncokkal, ősök felkutatása és érdekes kiállítások is. 
Az amfiteátrumban számos nép-
szerű művész lép fel, mint a Medial 
Banana, Sima, Horkýže Slíže, Re-
public Tribute Band, Edda, és Ga-
lántára látogat a cseh sztár Dalibor 
Janda és a Prototyp zenekar, este 
20:00 órától. A remek szórakozás 
mellett fel kell készülni a szüksé-
ges közlekedési korlátozásokra is 
a fellépők és a látogatók biztonsága 
érdekében. „A Fő utca augusztus 
8-án éjféltől augusztus 11-én délig 
le lesz zárva. Ebben az időszakban 
itt nem lesz lehetőség parkolásra. A 
kereskedők számára gyűjtőparkoló 
lesz fenntartva a Gyermekek terén, 
egy másik pedig a Štefánik Alapis-
kola mellett. A lakosokat időben 
tájékoztatni fogjuk” – mondta Ing. 
Anna Kivarothová. A Galántai Vá-
sár ideje alatt nem csak jól szóra-
kozhatnak, hanem jól is lakhatnak 
a látogatók. Étkezési zónák lesznek 
kialakítva a városháza és a Coop 
Jednota áruház között, ahol Sör-
fesztivál is lesz. Frissítőket a kas-
tély udvarán is vásárolhatnak. Már 
csak néhány nap van hátra a nagy 
esemény kezdetéig, így már most 
örömmel várhatják a nyári időszak 
e kellemes színfoltját városunkban.

szöveg: Z. Gregorová
fotó: Városi Művelődési 
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GA, Železničiarska  ul., byt. Dom č.1441
GA, ul.K.Duchoňa, 
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GA, Štadión

2-6 - premáva UTOROK až SOBOTA od 1.7.2024 do 31.8.2024
Cena cestovného lístka je 1€ pre každého cestujúceho.
Organizované skupiny nad 4 osoby sa neprepravujú.
Vodič vláčika má právo odmietnuť nástup organizovanej skupiny nad 4 osoby.
Dopravca je zmocnený vykonávať úpravu prevádzky spojov v prípade nepriaznivého počasia v Galante

Cestovný poriadok turistického vláčika v Galante

TURISTICKÝ VLÁČIK GALANTA
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Látogasson el a Galántai Honismereti 
Múzeum  fogászatról szóló kiállítására

A Galántai Honismereti Múzeum a Múzeumok és Galériák Éjszakája 2024 ren-
dezvény keretén belül nyitotta meg a MinDENT a fogakról c. soron következő 
kiállítását. A tárlat egy 20. század második feléből származó fogászati rende-
lő berendezését és a szájhigiéniához kötődő tárgyakat vonultat fel. A kiállítás 
2024. augusztus 31-ig látogatható.
Fogászati rendelő, fogfúró és fogorvosi szék – sokaknál a félelem szinonimái, és 
a galántai muzeológusok tisztában is vannak vele, hogy ez a téma szorongást és 
nyugtalanságot válthat ki. A MinDENT a fogakról c. kiállítás látogatóinak azon-
ban nem kell félniük: a tárlat nem interaktív és nem fogják az egyes eszközöket 
a látogatókon kipróbálni. A sztomatológia története viszont érdekes és izgalmas 
fordulatokkal teli része az orvoslás történetének. 
A Galántai Honismereti Múzeum aktuális kiállításának középpontjában egy, a 
20. század 80-as éveiből Hidaskürtől, Dr. Szalay András rendelőjéből származó 
berendezés van, melyet kiegészítenek az egyik első galántai fogorvos, Dr. Molcsá-
nyi Gyula hagyatékéból származó eszközök s egyéb, a témához kapcsolódó gyűj-
teményi tárgyak: fúrók, fogók, csipeszek stb. A kiállítás legérdekesebb darabja egy 
lábmeghajtású fogfúró a 20. század első éveiből, amellyel idősebb galántaiakat még 
a múlt század közepén is kezeltek. 
A tárlat képekkel gazdagon illusztrált szövegpaneljei röviden bemutatják a fog-
ápolás történetét az őskortól kezdve a 20. századig világviszonylatban, Szlovákia 
területén országosan, illetve a galántai régióban. A kiállítás egy része sztomatoló-
giai szakirodalommal foglalkozik, valamint olyan fogápolással foglalkozó propa-
gációs anyagokat vonultat fel, amelyek minden rendelő várótermében megtalál-
hatóak voltak. 
A Galántai Honismereti Múzeum MinDENT a fogakról c. kiállítása 2024. augusz-
tus 31-ig látogatható.

Judit PUKKAI

Galánta város hűségkártyája – a GalaKARTA 
előnyös kedvezményeket nyújt a lakosoknak

Galánta városa 2024 elején új kedvezmény-
programot vezetett be lakói számára. A Ga-
lánta város hűségkártyájának – közismertebb 
nevén a GalaKARTA – tulajdonosai számos 
kedvezményt vehetnek igénybe különböző 
szolgáltatások és rendezvények terén. Néz-
zük meg közelebbről, milyen előnyöket kínál 
a GalaKARTA, amelyeket Galánta és a város 
hatáskörébe tartozó szervezetek biztosítanak.

Kedvezmények kulturális és sporte-
seményekre

A GalaKARTA egyik előnye a ked-
vezményes belépőjegyek a Galántai 
Városi Művelődési Központban. A 
kártyatulajdonosok 1 euró kedvez-
ményt kapnak a mozijegyekre. Emel-
lett jelenleg kedvezményeket vehetnek 
igénybe a Galántai Vásár rendezvé-
nyeire is – elővételben 50% kedvez-
mény a belépőjegyekre, a rendezvény 
előtt pedig 33,3% kedvezmény.

Történelmi emlékek és eskü-
vői fotózás

A GalaKARTA 50% kedvezményt kí-
nál a belépőjegyekre a neogótikus és 
reneszánsz kastélyba, valamint a neo-
gótikus kastély északi szárnyába és 
déli tornyába. A kártyatulajdonosok 
továbbá 10% kedvezményt vehetnek 
igénybe az esküvői fotózás bérleti dí-
jából a neogótikus kastély parkjában 
és magában a kastélyban.

Nyomtatás és reklám
A GalaKARTA-tulajdonosok nyomtatás és 
reklám terén is kedvezményeket vehetnek 
igénybe, amelyeket a Városi Művelődési Köz-
pont biztosít. 10% kedvezmény jár a színes 
plakátok nyomtatására és plakátok kifüg-
gesztésére. Ugyanez a kedvezmény érvényes a 
Galántai Újság nem politikai hirdetéseire is, 
amelyeket közvetlenül a Galántai Városi Hi-
vatalban lehet elintézni.

Galandia Vízi Világ
A víz szerelmesei értékelni fogják a Galandia 
Vízi Világ belépőjegyeire vonatkozó kedvez-
ményeket. A kártyatulajdonosok 20% ked-
vezményt kapnak az egész napos belépőre 
felnőttek számára és 25% kedvezményt a 60 
év feletti lakosok, mozgáskorlátozottak és kí-
sérőik számára. A 3 órás belépőkre 15% ked-
vezmény jár a felnőtteknek és 20% a 60 év fe-
letti lakosoknak és mozgáskorlátozottaknak.

Kedvezmények gyermekes 
családoknak

A GalaKARTA a gyermekes családok számá-
ra is nyújt kedvezményeket. A szülők 10%-ot 
takaríthatnak meg a kiadásaikból, amennyi-
ben a gyermekük Galánta városa által mű-
ködtetett óvodába, művészeti alapiskolába, 
gyermekklubba vagy szabadidőközpontba 
jár.

Pénzügyi támogatások a GalaKAR-
TA-tulajdonosoknak

A fent említett kedvezmények mellett a Gala-
KARTA további pénzügyi támogatásokat is 
nyújt tulajdonosainak. Gyermek születése 
esetén az egyik szülő – a kártya tulajdonosa 
– egyszeri 50 eurós támogatást kap. Haláleset 
esetén 50 eurós hozzájárulást lehet igényelni 
a temetési költségek fedezésére. A kártyatu-
lajdonosok egyszeri 100 eurós támogatást is 
kaphatnak a Patria Idősek Otthonába való 

beköltözéskor.

Sporttevékenységek
A sportkedvelők kedvezményeket ve-
hetnek igénybe a sportlétesítmények 
bérlésére. A GalaKARTA 8 euró/óra 
kedvezményt kínál a sportcsarnok bér-
lésére, 1 euró/óra kedvezményt a tollas-
labdapálya és pingpongasztal bérlésére, 
valamint 6 euró/óra kedvezményt a 
tekepálya bérlésére a Sportházban.

Kedvezmények a Galánta 
Város Közterületfenntartó-

vállalatánál
A GalaKARTA tulajdonosok a Galánta 
Város Közterületfenntartó-vállalatánál 
is kedvezményeket vehetnek igénybe. 
50% kedvezményt kapnak a komposzt-
ra, 15% kedvezményt a fák metszésére 
és kivágására, valamint a biológiailag 
lebomló hulladék elszállítására 1 m³-ig. 
Az 1 m³ feletti hulladék elszállítására 
10% kedvezmény vonatkozik.

A GalaKARTA széles körű kedvezményeket és 
előnyöket kínál, amelyek kellemesebbé teszik 
a galántai lakosok életét. A hűségkártyának 
köszönhetően a galántaiak kedvezményeket 
vehetnek igénybe kulturális, sport- és ökológiai 
tevékenységek terén, valamint számos további 
előnyt élvezhetnek a magánszolgáltatóknál. 

Minden előnyt és kedvezményt 
megtalál a www.galakarta.sk oldalon is.

- Mgr. Mária Kilácskóová -
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VILLÁMHÍREK 
Galántáról

A Galántai Ifj úsági Parlament tagjai első alkalom-
mal rendezték meg a kilencedikeseknek a Deviatačik 
elnevezésű eseményt. Az alapiskolát befejező diákok 
számára frissítők és egy érdekes program készült, tele 
kvízekkel, tehetségkutató show-val, tánc- és ének-
versenyekkel, valamint egy remek bulival. Nem hiá-
nyoztak a szép nyeremények a tombolán és egy egyedi 
fotósarok sem, ahol a kilencedikesek emlékeket ké-
szíthettek az iskolaév végéről.

k
A Bysprav kereskedelmi vállalat átköltözött a Galántai 
Városi Hivatal épületébe. 2024. július 1-től a BYSPRAV 
spol. s r. o. a 3. emeleten található. Az ügyfelek számára 
a pénztár a földszinten, az előcsarnokban áll rendelke-
zésre.

k
Galánta polgármestere, Mgr. Peter Kolek júniusban 
kinevezési okleveleket adott át a város igazgatása alá 
tartozó intézmények négy régi-új óvodaigazgatóinak 
és egy új alapiskolai igazgatónak. Szeretettel gratulá-
lunk az úja megválasztott igazgatóknak, Priska Var-
govának, PaedDr. Jolana Kožovának, Renáta Vrav-
kovának, PaedDr. Oľga Slušňákovának és az újonnan 
választott PaedDr. Katarína Vlkovičovának pozíció-
ikhoz, és sok sikert kívánunk munkájukhoz. Ebből az 
alkalomból elbúcsúztunk a távozó igazgatótól, Mgr. 
Radoslav Forrotól is. Köszönjük neki hosszú évekig 
tartó szolgálatát és városunkhoz való hozzájárulását, 
és sok sikert kívánunk neki további tevékenységeihez 
a Štefánik utcai Alapiskolában.

k
A galántai Neurológiai Osztály MUDr. Oto Petrík és 
kollégái vezetésével idén elnyerte az ESO Angels Awar-
ds platinadíját. A díjat MUDr. Eva Halagová vette át. 
Köszönetet mondunk és gratulálunk az egész osztály-
nak! Az Angels kezdeményezés egy globális közösséget 
épít a stroke betegek ellátására alkalmas kórházakból. A 
kezdeményezés célja növelni a stroke-ellátásra kész kór-
házakban kezelt betegek számát, és ezzel optimalizálja 
az egészségügyi ellátás minőségét. Ugyanis minden 30 
percben meghal vagy tartósan rokkanttá válik egy stro-
ke beteg, aki megmenthető lett volna, ha a megfelelő 
kórházba szállítják. Az ESO Angels díjat azok a kór-
házak nyerhetik el, amelyek folyamatosan feljegyzik és 
megosztják adataikat, amelyek segítenek a kutatásban 
és az egészségügyi ellátás javításában a stroke betegek 
számára.

k
A galántai turista kisvonat 2024. július 1. és augusz-
tus 31. között, keddtől szombatig üzemel. A jegy ára 
minden utas számára 1 €. Ha célállomása a Galandia 
Vízi Világ, a pénztárnál a vonatjegy bemutatásával a 
jegyár összegének megfelelő kedvezményt kap a be-
lépődíjból. A vonatjegyek kizárólag a vonatvezetőtől 
vásárolhatók meg. A fuvarozó fenntartja a jogot a 
járatok menetrendjének módosítására kedvezőtlen 
időjárás esetén. 

k
Június 7-én több találkozót is tartottak Galántán. A vá-
rosba látogatott a Szlovákiai Városok és Falvak Szövetsé-
gének vezetősége, élén Jozef Božík elöljáróval, a galántai 
polgármester találkozott Erkan Özoral török nagykövet-
tel is. Emellett sor került négy polgármester (Galánta, 
Vágsellye, Diószeg, Szered) találkozójára is, amelyet a 
galántai polgármester, Mgr. Peter Kolek szervezett.

A XXXVIII. Galántai Vásár 
vonzó programmal és számos 

újdonsággal indul
Egy év elteltével városunk utcáin ismét nagy lesz a nyüzsgés. A nyári szünet második hó-
napjában kerül megrendezésre a XXXVIII. Galántai Vásár. A szervezők látványos program-
mal készültek a látogatóknak, a kínálatban mindenki talál a kedvére valót. A Galántai Vásár 
2024. augusztus 8. és 10. között valósul meg. A rendezvény Galánta város védnöksége alatt 
áll, a főszervező a Városi Művelődési Központ. A városi rendezvényt a Matúšova zem egye-
sülettel és a Galandia Vízi Világgal együttműködve szervezik. Galánta tehát ismét életre kel, 
és sok szórakozási lehetőséggel várja a látogatókat. Az árusokból sem lesz hiány, akik a leg-
jobb portékáikat kínálják majd a vásárlóknak. A legnagyobb érdeklődés valószínűleg a zenei 
program iránt lesz. Ezekről ismert nevek gondoskodnak majd. Három helyszínen lesznek 
a kultúrprogramok: az amfiteátrumban, a neogótikus kastély parkjában és a piactéren. A 
Városi Művelődési Központ igazgatója, Ing. Anna Kivarothová elmondta: „A kísérő rendez-
vények terén egy újdonsággal készülünk, amely kizárólag bortermelők irányítása alatt lesz. A 
vásár ezen részének kezese Matušek úr. Sokéves tapasztalataival emeli a borkultúra színvo-
nalát, és segít terjeszteni a finom nedű fogyasztásának előnyeit. Emellett a borászati folyama-
tokat is közelebb hozza a közönséghez.” A borutca mindenki számára nyitva áll, de a vezetett 
kóstolás a kastély északi szárnyában belépődíjas. Az igazgatónő elmondta, hogy a program 
nagy része a parkban zajlik majd, ahol két színpadot állítanak fel a technikai igények miatt. 
„A kisebb színpadon gyermek- és bemutató programok lesznek, hogy mindig legyen valami 
látnivaló. Nem hiányzik majd a jurtás városbemutató és a kreatív műhelyek az Ifjúsági Parla-
menttel, méhészekkel, a No.5 családi ökogazdasággal, az OZ Zelený plán – Zöld Terv Polgári 
Társulás, és a nappali központok is bemutatják tevékenységeiket” – részletezte az igazgatónő. 
A jegyárusítás 2024. július 8-án kezdődik a városháza pénztárában, a városi művelődési köz-
pontban és a mozi pénztárában. A GalaKARTA tulajdonosai kedvezményes belépőt kapnak, 
ez a gyerekjegyekre is vonatkozik. „A korábbi évekhez képest nagy változás, hogy a vásári 
helyek értékesítése az interneten keresztül történik, ami nagyban megkönnyítette a dolgun-
kat, mivel 250 árus helyét kell kezelni. Néhány dolgot idén igyekeztünk egyszerűsíteni” – 
magyarázta az igazgatónő. A látogatók kihasználhatják az egyes eseményekkel kapcsolatos 
részletek keresésének modern módját is, amelyet a több helyszínen elérhető QR-kódok segít-
ségével találhatnak meg. A szórakozás augusztus 8-án kezdődik. Ezen a napon többek között 
17:00 órakor történelmi felvonulás lesz a városban. Az ezt követkő napokban nem lesz hiány 
a fellépőkből: The Backwards, Basawell, Adrian Fahn & comp., és folklórcsoportok is bemu-
tatkoznak. A gyerekeket interaktív programok, hangterápia és sporttevékenységek várják. A 
program része lesz a Fringia történelmi táncokkal, ősök felkutatása és érdekes kiállítások is. 
Az amfiteátrumban számos nép-
szerű művész lép fel, mint a Medial 
Banana, Sima, Horkýže Slíže, Re-
public Tribute Band, Edda, és Ga-
lántára látogat a cseh sztár Dalibor 
Janda és a Prototyp zenekar, este 
20:00 órától. A remek szórakozás 
mellett fel kell készülni a szüksé-
ges közlekedési korlátozásokra is 
a fellépők és a látogatók biztonsága 
érdekében. „A Fő utca augusztus 
8-án éjféltől augusztus 11-én délig 
le lesz zárva. Ebben az időszakban 
itt nem lesz lehetőség parkolásra. A 
kereskedők számára gyűjtőparkoló 
lesz fenntartva a Gyermekek terén, 
egy másik pedig a Štefánik Alapis-
kola mellett. A lakosokat időben 
tájékoztatni fogjuk” – mondta Ing. 
Anna Kivarothová. A Galántai Vá-
sár ideje alatt nem csak jól szóra-
kozhatnak, hanem jól is lakhatnak 
a látogatók. Étkezési zónák lesznek 
kialakítva a városháza és a Coop 
Jednota áruház között, ahol Sör-
fesztivál is lesz. Frissítőket a kas-
tély udvarán is vásárolhatnak. Már 
csak néhány nap van hátra a nagy 
esemény kezdetéig, így már most 
örömmel várhatják a nyári időszak 
e kellemes színfoltját városunkban.

szöveg: Z. Gregorová
fotó: Városi Művelődési 
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Dopravca je zmocnený vykonávať úpravu prevádzky spojov v prípade nepriaznivého počasia v Galante
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Galánta szülöttei és egyéniségei

Egon Redhammer (1932 – 2020) barát, példa és példakép a testnevelő tanárok számára

A holokauszt áldozataira emlékeztek

A budapesti születésű férfi, aki a P. J. Šafárik. Egyetem Pedagógiai Karán 
Eperjesen végzett testnevelés-földrajz szakon, aktívan kézilabdázott és 
sprintelt (különösebb felkészülés nélkül 10,9 másodperc alatt futotta a szá-
zat). Aktív sportolói pályafutása után, 1959-ben megalapította az atlétikai 
szakosztályt a TJ Slovannál. Kezei alatt olyan csehszlovák válogatott atlé-
ták fordultak meg, mint például a 3000 méteres akadályfutásban Róbert 
Molnár, vagy a 100 méteres síkfutásban egyetemi bajnok Zoltán Wollner. 
Egon később a 1960-ban megrendezett Járási Ifjúsági Olimpiai Játékok 
megszületésénél is jelen volt, a TJ Olympia társalapítója volt, és közremű-
ködött a sportosztályok megnyitásában. „Fiatal tanárként két évig tanítot-
tam Egonnal testnevelést a galántai magyar tannyelvű gimnáziumban. Ké-
sőbb atlétalányokat – idősebb tanulókat, serdülőket és nőket – kezdtünk el 
edzeni a Slovan Galanta sportegyesületben együtt Mikuláš Melayjal, Vinco 
Slížzsel, Janko Záborskýval és Alexander Cziglerrel, aki később a labdarú-
gás felé vette az irányt.” Az 50-es években Egon versenyszerűen asztaliteni-
szezett a TJ Slovan Galantában még a régi tornacsarnokban, az 50-es évek 
végén pedig a galántai labdarúgók kondíciós edzőjeként tevékenykedett, 
amikor a legendás Michal Vičan volt az edző. Fiatalkorában beleszeretett 
Magda Popluhárová diáklányba, akivel az érettségi után összeházasodtak 
és családot alapítottak. Két lányuk született, Rita és Andrea, aki a mai na-
pig testnevelést és német nyelvet tanít a galántai Janko Matuška gimnázi-
umban. A családban több pedagógus is volt, például Robert Redhammer, 
aki nemrégiben a Szlovák Műszaki Egyetem rektora volt.

Ínyenc volt, szívesen játszott prefaranszot barátaival a Keppert családnál. 
Gyakran szervezett nyári táborokat tanítványainak, ahol az új szezonra ké-
szültek fel Pozsonyeperjesen és Romániában. Fanatizmusa és atlétika irán-
ti elkötelezettsége miatt elismert edző és sportvezető volt Szlovákiában. A 
60-as években a Šverma utcai Alapiskolában kezdett tanítani, ahol testne-
velést és földrajzot tanított, tanítványaival rendkívüli eredményeket ért el, 
és kollégáit, Jozef Gált és Laco Tóthot is beavatta a pedagógia rejtelmeibe.
A Felszabadulás Futása – Galántai Futás alapítója volt, együtt Gabriel 
Tóthtal, Vladimír Ševčenkoval és a fent említett testnevelőkkel. „1970-ben 
közösen szerveztük meg Galántán az idősebb diákok Szlovákiai Bajnok-
ságát, ahol Ján Bagi és Jozef Farkas bajnoki címet nyertek 300 m és 60 m 
futásban. 1972-ben újabb Szlovákiai Atlétikai Bajnokságot szerveztünk, 
ezúttal az idősebb diáklányok csapatai számára, ahol járásunk válogatottja 
2. helyezést ért el.”
Egyéniben és csapatban, különösen az idősebb diáklányokkal és serdülő 

lányokkal számos kerületi és országos bajnoki címet nyertek, egy ide-
ig a kerületi ifjúsági csapatok főedzője is volt. Hosszú edzői munkájáért 
a csehszlovák testnevelési szövetség különböző fokozatú kitüntetésekkel 
és a csehszlovák testnevelés fejlesztéséért járó érdeméremmel jutalmazta. 
Példakép és elhivatott pedagógus volt a sport terén a fiatal generáció neve-
lésében. Tanítványait a tiszta, fair play versenyzésre nevelte, hogy eredmé-
nyeiket becsületesen és tisztességesen érjék el.

Loli Takács emlékeiből, aki testnevelő tanár szívvel-lélekkel, 
összeállította Juraj Stern

Vasárnap, június 30-án megemléke-
zést tartottak a galántai zsidó teme-
tőben. Az eseményen részt vettek a 
szlovák zsidó közösség tagjai, vala-
mint a város képviselői Peter Kolek 
polgármester vezetésével, egyházi 
képviselők, a város és környéke lakói 
és további vendégek, hogy megem-
lékezzenek a világot örökre megbé-
lyegző tragédia 80. évfordulójáról. A 
holokauszt kegyetlen szava mélyen 
belevésődött a világ emlékezetébe.

Olvassunk a történelemben. 1944-et 
írtunk. Közeledett a második világhá-
ború vége, a szövetségesek már partra 
szálltak Normandiában, a Vörös Had-
sereg közeledett, a nácik visszavonuló-
ban voltak. De a Magyarország zsidó 
lakosságát pusztító gépezet nem állt le. 
Néhány nyári nap alatt 568 ezer magyar 

zsidó vesztette életét. A mai Dél-Szlo-
vákia területéről, beleértve Galántát is, 
amely az 1938-as bécsi döntés után Ma-
gyarország részévé vált, körülbelül 35 
ezer személyt deportáltak. 1944 máju-
sának elején a csendőrök Galánta utcá-
in is ideiglenes gettót hoztak létre a nagy 
zsinagóga körül. Itt körülbelül 1600 
zsidó lakost gyűjtöttek össze, közülük 
mintegy 600-an a környező falvakból 
származtak. Nagyszülők, családapák 
és -anyák, ártatlan gyermekek, rabbik, 
diákok voltak köztük. Május végén őket 
az érsekújvári téglagyár központi gettó-
jába hajtották, ahol embertelen körül-
mények között internálták őket. 1944. 
június 11-én és 14-én vagonokba rakták 
és az auschwitzi megsemmisítő táborba 
deportálták őket, ahonnan a legtöbbjük 
számára nem volt visszatérés.
A legtöbben azok közül, akik június 

utolsó vasárnapján eljöttek, hogy tiszte-
legjenek a zsidó mártírok emléke előtt, 
a második világháború után születtek. 
Nem voltak kénytelenek sárga csillagot 
viselni a ruhájukon, nem érezték a get-
tó bűzét, sem a gázkamrákhoz vezető 
hosszú út megpróbáltatásait. Ezeket 
csak a túlélők maroknyi csoportjának 
töredékes emlékeiből, könyvekből és 
filmekből ismerik. Azonban az ősei-
ket sújtó nagy tragédia árnyéka még 
mindig fájó pont, és figyelmeztető ujj-
ként hívja fel a figyelmet a háborúra 
és a világ egyéb gonoszságaira, hogy 
a közöny ne váljon táptalajává az em-
berek közötti gyűlöletnek. Hatmillió 
holokauszt-áldozata, köztük a mi és a 
önök rokonai, szomszédai vagy barátai 
emelik fel figyelmeztetően ujjukat. Ne 
feledjük a múltat!

Katarína Potoková
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A galántai fürdő története
A képeslapok az 1938 és 1943 közötti évekből arra az időszakra emlékez-
tetnek bennünket, amikor Galánta sokkal kisebb város volt, mint most, 
de volt egy fürdője, amelyet Strandnak hívtak. Az első tevékenységek a 
fürdő építésével kapcsolatban már 1898-ban megkezdődtek. Ebben az 
évben a helyi sajtó is közzétette, hogy földmérési munkálatok zajlottak, 
amelyek azt a lehetőséget vizsgálták, hogy a Dudváh vizét elvezessék a  
Sárdba, és ott egy fürdőt létesítsenek. A lakosok örültek, hogy a Sárd bő-
séges vízkészlete miatt nyáron fürdési, télen pedig korcsolyázási lehető-
ség lesz ezen a helyen. A terv végül nem valósult meg.
36 évvel később újabb kezdeményezés történt a fürdő létrehozására, ami-
kor egy helyi vállalkozó 1934. április 23-án kérvényt nyújtott be a városi 
képviselő-testülethez, hogy bérelje az ún. kenderáztató területet fürdő 

építése céljából. A szerződésben szerepelnie kellett annak a feltételnek, 
hogy a fürdőt saját költségén építi meg. A fürdő 10-12 év után ingyenesen 
a község tulajdonába került volna, addig pedig a bérlő évente 200-300 

koronát fi zetett volna bérleti díjként. Tekintettel arra, hogy a galántai 
közbirtokosság is hasonló fürdőt tervezett építeni, a kérelmet a képvise-
lő-testület nem bírálta el.
A galántai fürdő építése szorosan összefügg a Hanza Szövetkezeti 
Áruközponttal, amely különféle árukkal látta el a fogyasztási szövet-
kezeteket. A Hanza saját raktárépületeket épített a városban, volt saját 
járműparkja és ikerházakat épített a mai „Hanzakolónián”. Idővel meg-
vásárolta a galántai gőzmalmot is. Érdekesség, hogy a Hanza Galántán 
még a gazdasági válság idején sem korlátozta tevékenységét. Éppen eb-
ben az állami szempontból kritikus gazdasági időszakban kezdte meg a  
Hanza a városi kavicsbánya helyén a fürdő építését, amelyet 1934. július 
22-én adtak át a nyilvánosságnak – tehát idén lenne 90 éves.

Pekarovič György Galánta régi képeslapokon című könyvéből összeállította 
Juraj Stern

A fürdő 1939-ben. A felvételen a nyári teraszról nyílik kilátás az úszómedencére.
 A medence mellett egy napernyős terület látható, amelyet napozásra

 és strandsportokra szántak. A kerítés mögött, a háttérben lévő üres területen 
később családi házakat építettek, amelyek a mai Sport utcát alkotják.

A fürdő 1942-ben. A képeslapon az úszómedence 
nagy vízfelülete dominál. A fürdő másik oldalán kerti 

étterem terasszal és öltözők láthatók.

A forró időjárás megviseli az embereket és az 
állatokat egyaránt. Hogyan gondoskodjunk 
róluk, hogy zavartalanul tölthessék napjaikat 
otthon vagy a természetben? Erről beszélt ne-
künk MVDr. László Pleva, PhD., a galántai 
Vet LM állatorvosi rendelőből.

• Az állatokról való gondoskodás a nyári hő-
ségben bizonyára egy olyan téma, amit nem 
szabad figyelmen kívül hagyni. Doktor úr, 
mire kell figyelnünk?
- Legfőképp arra, hogy elkerüljük, hogy az ál-
lat hőgutát kapjon. Ne hagyjuk őket a tűző na-
pon, biztosítsunk számukra árnyékot, semmi-
képpen se tartsuk őket fém bódéban, és soha 
ne kössük őket láncra. Ne hagyjuk az állatokat 
az autóban, még öt percre sem, mert az autó 
akár 60 °C-ra is felmelegedhet. Adjunk ne-
kik naponta többször friss vizet, és ügyeljünk 
arra, hogy testhőmérsékletük ne emelkedjen 
40 °C fölé. Ha észrevesszük, hogy a kutya szo-
katlanul viselkedik, liheg, mérjük meg a test-
hőmérsékletét és vigyük árnyékba. Frissítsük 
fel vízzel, hideg (de nem jéghideg) zuhannyal, 
a mancsoktól kezdve az egész testig. Semmi-
képpen se tegyünk hideg borogatást az állatra. 
A lakásban vagy házban biztosítsuk a friss víz 
hozzáférhetőségét.

• Hogyan készítsük fel az állatot nyári autós 
vagy repülős utazásra, mik a szükséges óvin-
tézkedések?
- Utazás közben az állatot fixálni kell, hogy 
ne juthasson a sofőr közelébe. Gondoskod-
junk elegendő friss vízről és ételről. Hosszabb 
autós utazás esetén tartsunk több pihenőt, 
sétáltassuk meg az állatot, és szellőztessük 
ki az autót. Hasznos tipp előre lefagyasztani 
PET-palackokat és másnap az autó padlójára 
helyezni őket, így optimális klímát teremtve. 
Repülős utazás esetén előre tájékozódjunk az 
állatok szállításának feltételeiről, biztosítsuk 
a vizet, ketrecet, gondoskodjunk az érvényes 
útlevélről a szükséges oltásokkal. A kutyát 

féregteleníteni kell. Én indulás 
előtt klinikai vizsgálatot szok-
tam végezni az állaton, hogy 
megbizonyosodjak az utazásra 
való alkalmasságáról.
Ha nem szeretnék magukkal 
vinni házi kedvencüket, kutya-
hoteleket is igénybe vehetnek. 
Mielőtt azonban ilyen létesít-
ménybe vinné kedvencét, min-
denképpen gondoskodjon ken-
nelköhögés elleni védőoltásról. 
Az állatot otthon is hagyhatják, 
de biztosítani kell számára a 
megfelelő gondoskodást – na-
ponta elegendő vizet és ételt, va-
lamint árnyékot.
Sétálni inkább reggel vagy este induljunk. 
Különösen a városban figyeljünk a felforróso-
dott betonra és aszfaltra, amelyek akár 60 °C-ra 
is felmelegedhetnek. Pleva doktor szerint az 
állat gazdája úgy tudja megállapítani a felület 
alkalmasságát, hogy 7 másodpercre a kezét 
az aszfaltra teszi. Ha ez idő alatt a kezét az 
aszfalton vagy betonon tudja tartani, akkor a 
háziállatot is rá lehet engedni az ilyen felület-
re. Ha a talaj hőmérséklete túl magas, a kutyát 
kézben vagy hordozóban kell vinni. Cipőt is 
adhatunk a kutyára. A krémek inkább a man-
csok hidratálására szolgálnak.
MVDr. László Pleva, PhD. azt javasolja, hogy 
ne sétáljunk szeméttelepeken és kaszált terü-
leteken, ahol vad füvek – toklászok – nőnek. 
Ezek különösen hosszúszőrű fajtáknál okoz-
hatnak problémát. A toklászok hegyes részei 
a bőrbe, szemekbe, orrba, nyelvbe, sőt még a 
hallójáratokba is bejuthatnak. Kerékpározni 
úgy, hogy a kutya a kerékpár mellett sétál, 
szintén nem jó ötlet, mert veszélyes, és a kutya 
különösen a nagy melegben túlhevülhet, ami 
komoly következményekkel is járhat. Inkább 
sétáljunk.

• Mit tegyünk, ha észrevesszük, hogy négy-
lábú kedvencünk nincs jól, hogyan kezeljük 

a nyári betegségeket?
- Ha látjuk, hogy az állat szokat-
lanul viselkedik, köhög, hány, 
hasmenése van, remeg, minél 
előbb vigyük el állatorvoshoz, 
hogy megvizsgálhassa a szí-
vét, tüdejét, alapvető klinikai 
vizsgálatot kell végezni a házi-
állaton. Nem szabad halogatni 
a szakszerű segítséget, ugyanis 
fennállhat a veszélye a dehidra-
tációnak.

• Mit tehetünk a kullancsok és 
más paraziták ellen?

- A kullancsok és paraziták elleni 
védelemhez használjunk rovarriasztókat. Ma-
napság egész évben, még télen is találhatunk 
kullancsokat. Minél előbb el kell távolítani 
őket, nem szabad bekenni a bőrt, forgatni a 
kullancsot, gyorsan és alaposan kell eltávolí-
tani. Ha a szájszerve a bőrben marad, tű segít-
ségével távolítsuk el, és fertőtlenítsük a helyét.

• És mi a helyzet más betegségekkel? Az álla-
tok is öregszenek, mint mi, emberek. Őket is 
gyötrik gyulladások, artrózis. Hogyan gyó-
gyíthatók, segít a hialuronsav?
- Az idősebb kutyáknál és a nagytestű fajták-
nál gyakoriak az ízületi gyulladások, artrózis, 
fájdalmak. Már megelőzésként is javaslom 
az ízületvédő táplálékkiegészítők szedését 
tabletta, kapszula vagy szirup formájában, 
amelyek hialuronsavat is tartalmaznak. A hi-
aluronsavat intravénásan is be lehet adni egy 
öt hetes terápia során. A gyulladásokat ultra-
hanggal vagy röntgennel diagnosztizáljuk. A 
tulajdonos úgy veheti észre a lehetséges gyul-
ladást, hogy az állat sántít, nem akar mozogni 
vagy sétálni. Ilyenkor nem tanácsos várni, és 
állatorvoshoz kell fordulni. 

 szöveg és fotó: Zlatica Gregorová
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Álljunk meg egy szóra... az állatorvossal. Ne feledkezzünk meg házi kedvenceinkről a nyár folyamán!



A galántai iskolák igazgatónőivel, Mgr. Radka Vrabcovával és 
PaedDr. Oľga Slušňákovával kávéztunk a nyáriszünet előtt 

A tanítói hivatás mindig is a tiszteletet és 
megbecsülést kiérdemlő nemes foglalkozások 
közé tartozott. Manapság az iskolai munka 
nem éppen egyszerű, és nem is különösebben 
keresett. Szerencsére még mindig sok pedagó-
gus akad, aki imádja a munkáját. Galántán is 
sokan vannak, köztük a szimpatikus igazgató-
nők, Mgr. Radka Vrabcová, a SZNF-lakótelepi 
Alapiskolából és PaedDr. Oľga Slušňáková, a 
SZNF-lakótelepi Óvodából. Mindketten me-
séltek munkájukról, terveikről és hobbijaik-
ról. A tanári szakma már gyermekkorukban 
elvarázsolta őket, és a sokéves oktatás után 
sem cserélnék le ezt a hivatást. Mgr. Radka 
Vrabcová matematikát és biológiát tanult, és 
egy éve lépett az igazgatói posztra. A csapatá-
val kitűzött célokat és terveket sikerült meg-
valósítaniuk. Mindazonáltal, egy év viszony-
lag rövid idő, ezért továbbra is elhivatottan 
dolgozik azon, hogy újabb célokat valósítson 

meg, melyek az iskolát az áhított piedesztálra 
helyezik. Elmondása szerint nem csak vezetni 
szeretné az intézményt, nagyon szeret tanítani 
is. PaedDr. Oľga Slušňáková 1991 óta igazgató, 
és naponta foglalkozik a gyerekekkel. Mind-
ketten egyetértenek abban, hogy a tanári hi-
vatás ma nehezebb, mint valaha. A szülők ér-
zékenyebbek a gyermekeikre, és a tanároknak 
gyakran kompromisszumokat kell keresniük 
a velük folytatott beszélgetések során. Egy-
re több gyerek igényel speciális bánásmódot. 
Az igazgatói poszt talán egy beteljesült álom 
és jutalom, de ugyanakkor komoly kihívás 

is, ám nem mindenki lenne hajlandó áldo-
zatokat hozni ezért a munkáért. Az oktatási 
intézmény irányításán kívül a dolgozók fel-
ügyeletétől a rendezvények, tanulmányi utak, 
kirándulások szervezéséig terjed egy igazgató 
feladatköre. Rengeteg adminisztrációval kell 
megküzdeniük nap mint nap. Vrabcová igaz-
gatónő szereti tanítani kedvenc tantárgyát, a 
matematikát, és Slušňáková igazgatónőnek is 
van saját osztálya, ahol naponta végez neve-
lési-oktatási tevékenységet. Mindketten be-
számoltak a legérdekesebb tevékenységekről, 
amelyeket az elmúlt tanév során szerveztek. 
Az SZNF-lakótelepi Alapiskolában újraindí-
tották a Diákparlamentet. Az elhivatott csapat 
szorgalmas és kreatív pedagógusok vezetésé-
vel különféle eseményeket szervezett, mint 
például a sétáló busz, diákbálok, pizsamás 
nap, iskolai ottalvások, a diákok talicskában, 
játék mikrohullámú sütőkben, babakocsikban 
hozhattak taneszközöket az iskolába... A ren-
dezvények részei voltak a tematikus napok is, 
mint a kék nap, zöld nap, víz napja vagy a föld 
napja. Nemcsak a szórakoztató tevékenységek 
voltak a nevelési-oktatási folyamat részei, ha-
nem leginkább azok rendezvények, amelyek a 
diákok tudásszintjét voltak hivatottak felmér-
ni, például matematikai, történelem-, földraj-
zolimpiák, Pitagorasz, irodalmi és szavalóver-
senyek, mint a Čaro slova, Šaliansky Maťko, 
i-Bobor országos informatika verseny, ame-
lyeken diákjaink előkelő helyezéseket értek el. 
Nagyszabású rendezvény volt a családi nap, 
amelyen több mint 380 résztvevő volt. A ren-
dezvény célja az volt, hogy családi légkört 
teremtsenek a szülők és pedagógusok között, 
hogy megmutassák, mindkét fél számára 
fontos a kölcsönös pozitív kapcsolat gyerme-
keink javára. A program gazdag volt, kreatív 
műhelyekkel, arcfestéssel, ugrálóvárakkal, 
sportversenyekkel, palacsintasütéssel. A tan-
év végén egy nagy rendezvény volt a Starove-
ké olympijské hry (Ókori Olimpiai Játékok), 
amely nemcsak az iskolából kapott pozitív 
visszajelzéseket, hanem a várostól is. A gazdag 
tevékenységet az iskolai klub is folytatja, ahol 
a nevelőnők a diákokat önállóságra, kreativi-
tásra és a fantáziájuk fejlesztésére vezetik. 
Az óvodában bevált és sikeres tevékenységek 
nevelik a gyerekeket a természethez, a sport-
hoz és az egészséges életmódhoz fűződő pozi-
tív szokások kialakítására. A gyerekek sikere-
sek voltak a sportversenyeken, jól szórakoztak 
a szülőkkel együtt töltött eseményeken, a mé-

zeskalácssütésen és karácsonyi díszek készí-
tése során. „Részt vettünk rajzversenyeken és 
nemzetközi versenyeken is sikeresek voltunk. 
A tanév végén érdekes programmal és gyer-
mekattrakciókkal búcsúztunk az ballagók-
tól. Ezúton is szeretnék köszönetet mondani 
az igazgatónőnek, hogy biztosította nekünk 
a tornatermet, ahol ugrálóvár és különböző 
sportattrakciók várták a gyerekeket. A prog-
ram az óvodában folytatódott, ahol a gyerekek 
rövid kulturális műsorral mutatkoztak be a 
szülőknek, majd iskolásokká avatták őket. 
A végén diszkó, buborékshow és torta várta 
őket. Az óvónők segítőkészek, és az óvodai élet 
vidám” – mondta PaedDr. Oľga Slušňáková. 
A kollektíva részei a nem pedagógiai dolgozók 
is, akik nélkül egyetlen intézmény működése 
sem lenne lehetséges. Mivel a tanév nagyon 
megterhelő, a pedagógusoknak is pihenniük 
kell. A nyári szünet már javában tart, mivel 
töltik az igazgatónők szabadidejüket? Elmon-
dásuk szerint, a szünidő alatt is gyakran meg-
csörren a telefonjuk, de bizonyára találnak 
időt a kikapcsolódásra is. Mgr. Radka Vrab-
cová szívesen utazik a tengerhez, de szereti 
a Tátrát és a kerti munkát is. PaedDr. Oľga 
Slušňáková nagyon szereti Árva vidékét. Ő is 
szívesen tölti idejét a tengerparton, és élvezi a 
kertben való pihenést is. Mindketten várják, 
hogy újra találkozhassanak diákjaikkal és 
kollégákkal. Velük együtt szeretnék folytatni 
a terveiket és tovább fejlődni.

szöveg: ZG, 
fotó: az igazgatónők fotóarchívumából

Galántán szeptembertől Harmadik Kor Egyetem lesz
A Harmadik Kor Egyeteme, már évek óta működik a Pozsonyi Köz-
gazdaságtudományi Egyetem részeként. A tanulás lehetőségét olyan 
városokba is eljuttatja, ahol nincsenek egyetemek, és ahol az idősek 
nem tanulhatnak a lakóhelyükön. Galánta városa is csatlakozott 
ehhez a különleges projekthez, amelynek köszönhetően az ötven év 
feletti lakosok közvetlenül városunkban tanulhatnak. A Pozsonyi 
Közgazdaságtudományi Egyetem képviselői bemutatójukban ismer-
tették a „Soha nem késő Galántán valami újat kezdeni˝ című kétéves 
tanulmányi program szervezését, tartalmát és feltételeit. 
Hallgatók lehetnek azok az ötven év feletti polgárok (indokolt esetben 
ötven évnél fiatalabbak is), akik érettségivel (vagy szakmai végzettség-
gel) rendelkeznek. A hallgatókat kizárólag kötelező jelentkezési lap be-
nyújtása alapján veszik fel, felvételi vizsgák nélkül. Nem feltétel, hogy 
a jelentkező állandó lakhellyel rendelkezzen Galántán. Az érdeklő-
dők jelentkezhetnek a kötelező jelentkezési lap kitöltésével, amelyet a 
városházán – Szociális Szolgáltatások Osztálya (1. emelet, 101, 102-es 
ajtó) – kérvényezhetnek, itt a jelentkezési lapot közvetlenül be is lehet 
nyújtani, vagy postai úton is el lehet küldeni a következő címre: Cent-
rum celoživotného vzdelávania Ekonomickej univerzity v Bratislave, 

Dolnozemská cesta 1, 852 35 Bratislava 5. A jelentkezési lapot elekt-
ronikus úton az alábbi e-mail-címekre: janka.chladecka@euba.sk, 
maria.sajmirova@euba.sk, illetve a szociális szolgáltatások osztá-
lyának e-mail-címére: adriana.molnariova@galanta.sk lehet elkül-
deni.
A tandíj nyugdíjasoknak 80 euró (dolgozó nyugdíjasoknak 90 euró). 
A galántai Harmadik Kor Egyetem ünnepélyes tanévnyitója 2024. 
október 11-én, 15.00 órakor lesz a Galántai Városi Hivatal nagy ta-
nácstermében. Az oktatás közvetlenül az ünnepélyes megnyitó után 
kezdődik, és különféle érdekes témákra fog összpontosítani, mint 
például genetika, antitestek és az emberi immunitás, élelmiszerbiz-
tonság a fogyasztóvédelem szempontjából, hagyományos és regioná-
lis szlovák termékek, valamint szőlészet és borászat Szlovákiában, és 
még sok más. Az előadások péntekenként előre meghatározott ütem-
terv szerint, 15.00 és 16.30 óra között lesznek megtartva a Galántai 
Városi Hivatal nagy tanácstermében. A tanulmányi idő két év, amely 
az oklevelek ünnepélyes átadásával zárul. Jó hír, hogy a tanulmányok 
befejeztével nem kell záróvizsgát tenni.

Mgr. Mária Kilácskóová

PaedDr. Oľga Slušňáková

Mgr. Radka Vrabcová

- 10 -    Galántai Újság

A Patria Idősek Otthona lépést tart a korral a létesítmény 
korszerűsítésének és a hasznos újításoknak köszönhetően

Fél év telt el azóta, hogy PaedDr. PhDr. Henrieta Maťašovská Csemezová 
átvette a Patria Idősek Otthonának vezetését Galántán. Ez alatt a néhány 
hónap alatt a kliensek megelégedésére kollégáival együtt több hasznos 
tevékenységet is sikerült megvalósítaniuk. Az intézmény felújításokon 
esett át, és aktívan készülnek a környezet szépítésével kapcsolatos to-
vábbi kihívásokra. Az igazgatónő szerint sikerük legfőbb elősegítője az, 
hogy ügyes emberekkel van körülvéve, akikkel már sok mindent meg-
valósítottak. „Rögtön az elején belekezdtünk az egykori hálóterem és 
alacsonyküszöbű nappali központ helyiségeinek felújításába, ahol reha-
bilitációs helyiséget alakítottunk ki. Ebben az új évtől kezdve rendsze-
res csoportos tornát tartunk szakképzett munkatárssal, amit ügyfeleink 
nagyon kedvelnek” – árulta el PaedDr. PhDr. Henrieta Maťašovská Cse-
mezová. Sikerült teljesen felújítaniuk négy lakóegységet az A pavilon-
ban, hogy azok megfeleljenek a legmagasabb követelményeknek, és el-
sősorban, hogy akadálymentesek legyenek. Kifestettek néhány folyosót, 
a fodrászhelyiséget, az étkezőt, a konyhát, és kiegészítették a belső tér 
berendezését, hogy kellemesebbé tegyék a környezetet az ügyfelek és a 
látogatók számára is. „Már a tavaszi nagytakarításon is túl vagyunk, fog-
lalkoztunk az átrium és a külső terek zöldterületének karbantartásával 
is. Szeretném megköszönni a Galántai Közterület-fenntartó Vállalatnak 
a gyors segítséget, azonnal reagáltak a felkérésünkre, így ezen a területen 
is láthatóak az eredmények” – mondta az igazgatónő. Ha további támoga-
tásra tesznek szert, szeretnék tovább folytatni a felújítási munkálatokat. 
Meghallgatják az ügyfelek, képviselők és az üzemeltető véleményét, mert 
szolgáltatásaik minőségét a lehető legjobban szeretnék javítani. Előre el-
készítik a további projekteket, hogy pályázatok kiírása esetén gyorsan 
tudjanak reagálni. „A vissza nem térítendő pénzeszközök nagyon sokat 
segítenének a nagyobb felújítások során. Most hirdettek meg egy pályá-
zatot az otthoni ápolási szolgáltatás nyújtására, amire szintén reagálni 
fogunk. Drukkolunk, hogy sikeresek legyünk, és ezzel tehermentesítsük 
a várost az ezen a területen nyújtott pénzügyi támogatás alól, valamint 
hogy ilyen szolgáltatást is tudjunk nyújtani a galántaiaknak” – pontosí-
totta a Patria Idősek Otthona igazgatónője. Az intézményben a közeljö-
vőben egy új fejlesztésre is számíthatnak: egy új weboldalra. Az igazgató-
nő szerint az oldal áttekinthető és modern lesz, a tartalmat rendszeresen 
frissítik majd. PaedDr. PhDr. Henrieta Maťašovská Csemezová örömmel 

számolt be arról, hogy a pandémia 
ellenére is folytatódik az együttmű-
ködésük a hosszú távú partnerükkel, 
a Pozsonyeperjesi Gyermekek és Fel-
nőttek Szociális Otthonával. Kölcsö-
nösen látogatják egymást és közös 
tevékenységekben vesznek részt. Bár 
egyes együttműködések a járvány 
alatt megszakadtak, mások újraindul-
tak. Mindenesetre a Patriában nem 
zárkóznak el a rendszeres társadalmi 
kapcsolatoktól. Jó együttműködést 
ápolnak a galántai római katolikus 
plébániával, az evangélikus egyház-
zal, valamint az iskolákkal és iskolai 
intézményekkel, kulturális és társa-
dalmi szervezetekkel Galánta terüle-
tén. Az igazgatónő egy másik részben 
sikeres ügynek is örül: „Minden köve-
telményt teljesítettünk ahhoz, hogy ápolási ellátást nyújtsunk, már van 
szerződésünk a Dôvera biztosítóval, és még várjuk az együttműködést 
a Általános Egészségbiztosítóval. Ez biztosan tovább növeli az ápolá-
si-gondozási szolgáltatásaink minőségét. Szeretnék köszönetet mondani 
Galánta város vezetésének – a polgármesternek és alpolgármesternek, 
a városi képviselő-testület tagjainak és minden jó szándékú embernek, 
hogy hozzáállásukkal és segítségükkel hozzájárultak ügyfeleink életé-
nek megszépítéséhez, és köszönöm a dolgozóknak is, hogy ebben nagyon 
aktívan közreműködnek.” A Dôvera biztosító után az Általános Egész-
ségbiztosító is szerződést kötött a galántai Patria Idősek Otthonával. En-
nek értelmében évente több mint 330 ezer euró értékben térítik meg az 
otthon ápolási ellátással kapcsolatos költségeit. Ez a siker H. Maťašovská 
Csemezová igazgatónő kitartó munkájának és Peter Kolek polgármester 
Dolinková egészségügyi miniszterrel folytatott tárgyalásának köszönhe-
tő, amely a kormány március 27-i kihelyezett ülésén zajlott Galántán.
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A galántai Patria Idősek Otthona munkatársai és ügyfelei

A Városi Rendőrség az Szlovák Köztársaság 
Rendőri Testületével együttműködve elle-
nőrzést tartott a tanévzáró kapcsán. Az elle-
nőrzés célja a különböző nyilvános helyeken 
tartózkodó fiatalkorú és kiskorú személyek 
alkoholfogyasztásának felderítése volt. Az 
ellenőrzés során egy kiskorú személy eseté-
ben állapították meg az alkoholfogyasztást. 
Az esetet átadták az Oktatásiügyi osztály-
nak és a Galántai Munkaügyi, Szociális és 
Családügyi Hivatalnak.

A városi rendőrség járőrszolgálata során egy 
motorosra figyeltek fel az úton, aki felelőtlen 
vezetésével veszélyeztette a közúti közleke-
dés többi résztvevőjét. A motoros megállítása 
után felszólították, hogy vesse alá magát egy 
alkoholtesztnek, amit a helyszínen megtaga-
dott. Miután bevitték az illetőt a rendőrségre, 
kiderült, hogy a sofőr vezetés előtt ismeretlen 
bódítószert fogyasztott. Az üggyel a galántai 
rendőrség munkatársai foglalkoznak.

Az utóbbi időben Galántán gyakori a segédmo-
toros rollerrel való felelőtlen közlekedés. Fel-
hívjuk a figyelmet a rolleresek járdán történő 
közlekedésére a 8/2009. számú közlekedési tör-
vény értelmében.

55.a §Az önegyensúlyozó járművel és a segédmo-
toros rollerrel való közlekedés
(1) Az önegyensúlyozó járművet közúton, kivéve 
a kerékpárutat, mezei utat, erdei utat és a lakó-pi-
henő övezetet, csak 15 évnél idősebb személynek 
szabad vezetnie.
(2) Az önegyensúlyozó jármű vezetőjének csak 
akkor szabad a járda, gyalogos út vagy gyalo-
gos-átkelőhely jobb oldalán haladnia, ha nem 
veszélyezteti és korlátozza a gyalogosokat, ugyan-
akkor nem lépheti át a gyaloglás sebességét.
(3) Az önegyensúlyozó jármű vezetőjének csak 
akkor szabad a kerékpársáv, kerékpárút vagy 
kerékpáros-átkelőhely jobb oldalán haladnia, ha 

nem veszélyezteti és korlátozza a kerékpárosokat.
(4) Az önegyensúlyozó jármű vezetőinek csak 
egyesével, egymás mögött szabad haladniuk. Az 
önegyensúlyozó jármű vezetője köteles menet 
közben mindkét kezével a kormányt tartani, ki-
véve azt az esetet, mikor jelzést ad a jelen törvény 
szerint, menet közben nem vezethet kutyát sem 
más állatot és nem szállíthat olyan tárgyakat, 
amelyek megnehezítenék a jármű vezetését vagy 
veszélyeztetnék a közúti közlekedés többi részt-
vevőjét. Az egyszemélyes önegyensúlyozó jármű-
vön több személy közlekedése nem engedélyezett.
(5) Az önegyensúlyozó jármű vezetőjének köz-
úton vagy az úttesten történő átkelésére értelem-
szerűen alkalmazandó az 53. § vagy az 55. § (8) 
bek. A járművezető gyalogossal vagy kerékpáros-
sal szembeni kötelességei fennállnak az önegyen-
súlyozó jármű és a segédmotoros roller vezetőjé-
vel szemben is.
(6) Az önegyensúlyozó járművön való közleke-
désről szóló rendelkezések a segédmotoros roller-
rel való közlekedésre is érvényese.

Miroslav Grell, a Galántai Városi Rendőrség parancsnoka 

A Városi Rendőrség jegyzőkönyvéből

PaedDr. PhDr. Henrieta 
Maťašovská Csemezová
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A Patria Idősek Otthona lépést tart a korral a létesítmény 
korszerűsítésének és a hasznos újításoknak köszönhetően

Fél év telt el azóta, hogy PaedDr. PhDr. Henrieta Maťašovská Csemezová 
átvette a Patria Idősek Otthonának vezetését Galántán. Ez alatt a néhány 
hónap alatt a kliensek megelégedésére kollégáival együtt több hasznos 
tevékenységet is sikerült megvalósítaniuk. Az intézmény felújításokon 
esett át, és aktívan készülnek a környezet szépítésével kapcsolatos to-
vábbi kihívásokra. Az igazgatónő szerint sikerük legfőbb elősegítője az, 
hogy ügyes emberekkel van körülvéve, akikkel már sok mindent meg-
valósítottak. „Rögtön az elején belekezdtünk az egykori hálóterem és 
alacsonyküszöbű nappali központ helyiségeinek felújításába, ahol reha-
bilitációs helyiséget alakítottunk ki. Ebben az új évtől kezdve rendsze-
res csoportos tornát tartunk szakképzett munkatárssal, amit ügyfeleink 
nagyon kedvelnek” – árulta el PaedDr. PhDr. Henrieta Maťašovská Cse-
mezová. Sikerült teljesen felújítaniuk négy lakóegységet az A pavilon-
ban, hogy azok megfeleljenek a legmagasabb követelményeknek, és el-
sősorban, hogy akadálymentesek legyenek. Kifestettek néhány folyosót, 
a fodrászhelyiséget, az étkezőt, a konyhát, és kiegészítették a belső tér 
berendezését, hogy kellemesebbé tegyék a környezetet az ügyfelek és a 
látogatók számára is. „Már a tavaszi nagytakarításon is túl vagyunk, fog-
lalkoztunk az átrium és a külső terek zöldterületének karbantartásával 
is. Szeretném megköszönni a Galántai Közterület-fenntartó Vállalatnak 
a gyors segítséget, azonnal reagáltak a felkérésünkre, így ezen a területen 
is láthatóak az eredmények” – mondta az igazgatónő. Ha további támoga-
tásra tesznek szert, szeretnék tovább folytatni a felújítási munkálatokat. 
Meghallgatják az ügyfelek, képviselők és az üzemeltető véleményét, mert 
szolgáltatásaik minőségét a lehető legjobban szeretnék javítani. Előre el-
készítik a további projekteket, hogy pályázatok kiírása esetén gyorsan 
tudjanak reagálni. „A vissza nem térítendő pénzeszközök nagyon sokat 
segítenének a nagyobb felújítások során. Most hirdettek meg egy pályá-
zatot az otthoni ápolási szolgáltatás nyújtására, amire szintén reagálni 
fogunk. Drukkolunk, hogy sikeresek legyünk, és ezzel tehermentesítsük 
a várost az ezen a területen nyújtott pénzügyi támogatás alól, valamint 
hogy ilyen szolgáltatást is tudjunk nyújtani a galántaiaknak” – pontosí-
totta a Patria Idősek Otthona igazgatónője. Az intézményben a közeljö-
vőben egy új fejlesztésre is számíthatnak: egy új weboldalra. Az igazgató-
nő szerint az oldal áttekinthető és modern lesz, a tartalmat rendszeresen 
frissítik majd. PaedDr. PhDr. Henrieta Maťašovská Csemezová örömmel 

számolt be arról, hogy a pandémia 
ellenére is folytatódik az együttmű-
ködésük a hosszú távú partnerükkel, 
a Pozsonyeperjesi Gyermekek és Fel-
nőttek Szociális Otthonával. Kölcsö-
nösen látogatják egymást és közös 
tevékenységekben vesznek részt. Bár 
egyes együttműködések a járvány 
alatt megszakadtak, mások újraindul-
tak. Mindenesetre a Patriában nem 
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kapcsolatoktól. Jó együttműködést 
ápolnak a galántai római katolikus 
plébániával, az evangélikus egyház-
zal, valamint az iskolákkal és iskolai 
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dalmi szervezetekkel Galánta terüle-
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Egy újabb sikeres Cirill-Metód-napi palacsintafesztivált tudhatunk magunk mögött

2024. július 5-én a Taverna Sever nyári teraszán 
ismét ínycsiklandó palacsintaillat terjengett. Az 
Észak lakótelepen megrendezett 2. Cirill-Me-
tód-napi palacsintafesztivál újra nagy sikert 

aratott. Ezt nemcsak a kilenc versenyző csapat, 
hanem az a sok ember is bizonyította, akik el-
jöttek megkóstolni a palacsintákat, hogy a jó 
ügyet támogassák. A versenyző csapatok idén 
igazán kitettek magukért, és számos kreatív és 
ízletes palacsintát készítettek. A versenyzők kö-
zött voltak a Galántai Városi Hivatal dolgozói, 
az SZNF-lakótelepi Alapiskola, a Gejza Dusík 
Alapiskola, az SZNF Diákparlament, a Galántai 
Ifj úsági Parlament, az Templars PT, a Szabadidő 
Központ és a Prskavky csapata is. A rendez-
vényt az Amfi k csapat tette színesebbé fi nom 
fánkjaival, így ők is hozzájárultak a jó ügyhöz. 
Minden csapat igyekezett lenyűgözni a zsűrit 

egyedi receptjeikkel. A legérdekesebb kreációk 
között voltak a juhtúrós, szalonnás palacsinták, 
az áfonyás, vaníliás, csokoládés-fahéjas és még 
a spenótos-mentás palacsinták is. A palacsin-
tákat szimbolikus 1 euróért árulták, és a teljes 
bevételt a galántai Gejza Dusík Alapiskolának 
ajánlották fel. A szakértő zsűrinek, melynek 
tagjai Angelika Bittó, Gabriela Herzáňová, 
Betka Maderka Csandalová és Mária Máje-
ková voltak, az a nehéz feladata ju-
tott osztályrészül, hogy értéklejék a 
kreációkat, és kiválasszák a legjobb 
palacsintát. Végül a Gejza Dusík 
Alapiskola nyerte meg a versenyt, ők 
készítették a legfi nomabb palacsintát. 
Pirított májjal töltött sós palacsintá-
juk minden zsűritagot lenyűgözött és 
elhozta nekik a jól megérdemelt győ-
zelmet. A gyerekzsűrinek leginkább 
a városi hivatal palacsintái ízlettek, 
és az SZNF-lakótelepi Alapiskola 
nyerte a leginnovatívabb palacsinta 
díját. A fi nom palacsinták mellett az 
egész délutánt különféle szórakoztató 
programok színesítették a gyerekek 
számára. Volt ugrálóvár, gyerekdisz-
kó és karaoke DJ Dušannal, valamint 
kreatív műhelyek. A rendezvény keretében 
juhtúróspalacsintaevő-verseny is zajlott, ahol 
kihívóként Tomáš Horváth városi képviselő 
mutatkozott be. Nagy köszönet illeti elsősorban 
Peter Zelinkát, Galánta Városi Képviselő-tes-

tületének tagját és Juraj Sternt, a 
Galantai Újság szerkesztőbizott-
ságának elnökét a példás szerve-
zésért. Kellemes környezetet biz-
tosítottak a csapatok számára, így 
több száz palacsinta sült, amelyeket 
minden látogató megízlelhetett. 
Nem utolsósorban köszönet jár a 
szponzoroknak is, akik nélkül ez az 
esemény nem jöhetett volna létre, 
és akik szép és értékes díjakat aján-
lottak fel a győztes csapatoknak. Az 
egyik szervező, Juraj Stern így nyi-
latkozott az eseményről: „A befolyt 
1200 eurós összeg az Észak-lakóte-
lepi Gejza Dusík Alapiskolához ke-

rül, és jövőre az SZNF-lakótelepi Alapiskolának 
ajánljuk fel a bevételt. Egyébként ki kell emelni 
az SZNF-lakótelepi Alapiskola kezdeményező 
hozzáállását, akik példát mutathatnak a többi 
alapiskolának és óvodának. Sajnálom, hogy több 
iskola és óvoda nem csatlakozott az akcióhoz, 
és így nem támogatták kollégáikat és a jó ügyet. 
De ezt már a lelkiismeretükre bízzuk.” Már most 

örömmel várjuk a jövő évi rendezvényt, és remél-
jük, hogy még több iskolai, egyesületi és egyéni 
csapat csatlakozik, hogy közösen még szebb, ízle-
tesebb és értékesebb délutánt teremtsünk.

szöveg és fotó: Mária Májeková

A Galántai Kétnyelvű Magángimnázium színesíti az oktatást
Hallottak már a workshop fogalmá-
ról? Engedjék meg, hogy bemutas-
sam ezt a jelenséget az oktatásban. 
A workshop egy olyan oktatási tevé-
kenységtípus, amelynek célja, hogy 
a diákok tapasztalati úton ismer-
kedjenek meg egy adott területtel, 
és ezáltal elmélyítsék ismereteiket. 
A workshopnak nagyon sok formája 
van, gyakori az interaktív prezentá-
ció, vita és csoportmunka, amelyek 

keretében a diákok egy feladatot oldanak meg, amely az ún. soft skil-
lek, például a kommunikáció, a csapatmunka, a kritikus gondolkodás 
vagy egyéb interperszonális készségek fejlesztésére irányul. Így lehetne 
jellemezni a workshop gondolatát, amit immár 12. alkalommal pró-
bált megvalósítani a Factory 2024 diákesemény a Galántai Kétnyelvű 
Magángimnáziumban. Iskolánk diákjai több hetet töltöttek a felkészü-
léssel, kezdve magának a célnak a meghatározásától, a társaiknak köz-
vetíteni kívánt gondolattól kezdve a tevékenységek előkészítéséig, majd 
azok megvalósításáig. A felkészülés különféle módokon zajlott, a részt-
vevők társaiktól ismereteket szereztek a matematika ítéletlogikáról, az 
ősrobbanás elméletéről, az agyunk működéséről, a világ keletkezéséről 
különféle mitológiák szerint, a Cirill-Metódi küldetés lényegéről, a 20. 
századi népirtásról, a fordítás buktatóiról, a programozásról, az ember 

evolúciójáról, a bioetikáról és a helyes érvelésről. Miben volt ez az évad 
különleges? Egyértelműen a workshopok folyamatosan növekvő színvo-
nala és nem utolsósorban a különleges vendégek miatt, akik ellátogattak 
hozzánk. Az első vendég Ján Markoš volt, a Sila rozumu v bláznivej dobe 
című szlovák bestseller szerzője és sakk nagymester. Mit tudnak a szavak 
című lenyűgöző előadása alapvető ismeretekkel gazdagított bennünket 
a szó erejéről, a szólásszabadság problémájáról, és tanított meg minket 
arra, hogyan lehet hatékonyan kompromisszumot kötni. Bízom benne, 
hogy kellemes időt töltöttünk együtt, amiről kétségkívül tanúskodik a 
számos sakkparti is, amit Ján Markoš az előadás után lejátszott. A Work-
shop Factory másik jelentős vendége Mgr. Samuel Kováčik PhD., elméleti 
fizikus, sikeres kutató az Ír Kutatási Alapítvány támogatásával és nem 
utolsósorban a Vedátor tudományos-ismeretterjesztő projekt alapítója 
volt. A világegyetem keletkezése című előadásában végigvezetett min-
ket a világegyetem kezdetétől a jelenkori fejlődéséig. Amilyen érdekes 
a téma, olyan érdekes volt maga az előadás is, mind tartalmilag, mind 
előadásmódban. Örülök, hogy a Workshop Factory hagyománya fejlő-
dik az iskolánkban. Ennek köszönhetően ugyanis mi, diákok lehetősé-
get kapunk inspiráló személyiségekkel találkozni és tovább fejleszteni a 
kritikus, kreatív és elkötelezett gondolkodásunkat. Ez is egy eszköz arra, 
hogy a társadalom jobb tagjaivá váljunk.

szöveg és fotó: Filip Prívozník, 
5.A osztályos tanuló

Samuel Kováčik előadása
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A galántai Arkádiában a dzsúdó iránt a mai napig jelentős az érdeklődés
A Judo Club Arkádia Galanta 1980-ban alakult, és 1992 óta polgári tár-
sulásként működik. Az ügyes edzőknek és szorgalmas sportolóknak 
köszönhetően a klubból számos tehetséges és díjazott dzsúdóharcos – a 
harcművészet lelkes hívei – került ki. Az elért sikerekről és jövőbeli ter-
vekről Zoltán Szelle, a klub hosszú ideje tevékenykedő edzője és vezető-
ségi tagja mesélt. „2010 óta a városi Arkádia Sportközpont helyiségeiben 
edzünk, amelyet saját magunk újítottunk fel. Kiváló feltételeink vannak 
mind az edzésekhez, mind a versenyekhez” – mondta Zoltán Szelle, aki 
elárulta, hogy évente két-három tornát is szerveznek. Az Arkádia Galanta 
sportklub elnöke Ing. Marián Jucha, a klubban tevékenykedik továbbá Te-
reza Tóthová (gimnasztika) és id. Milan Hajdák (karate). Jelenleg a klubot 
45 tag látogatja, akiknek 90%-a gyerek. Az ifjú dzsúdóharcosokat 5 éves 
kortól várják, Jozef Orth vezetésével. „Gimnasztikával kezdünk, ahol meg 
kell tanulniuk bukfencezni– vagyis a gyerekek megismerkednek az általá-
nos mozgáselőkészítéssel. Először esni tanulnak, hogy később elkerüljék a 
sérüléseket. Egyúttal a klubban nagy hangsúlyt fektetünk a gyerekek biz-
tonságára” – hangsúlyozta Zoltán Szelle. Öt évvel ezelőtt kezdték el a kez-
dők tornáit. „A klubban már sok sikeres dzsúdóharcost neveltünk ki, akik 
Szlovákiát képviselték, részt vettek Európa-bajnokságokon. Talán a legje-

lentősebbek voltak Zuzana Píšová 
és Tomáš Szarka, valamint a Jucha 
testvérek, Roman Kováč, fia Marek 
Kováč, és jelenleg Alex Mešťánek – 
kivételes tehetség, aki megnyerte 
a legutóbbi szlovák bajnokságot” 
– mondta Zoltán Szelle, akit 1986-
ban ragadott magával a dzsúdó, és 
1990 óta gyerekeket edz. Mit adott 
neki ez a sport? „Türelmet és alá-
zatot. Meg kell adnunk a tiszteletet 
az ellenfélnek, a dzsúdó megtanítja 
a gyerekeket a céltudatosságra és 
türelemre. Számomra sokat adott 
a személyes életemben, a vállalko-
zásban és a munkában is. Ha va-
lami nem sikerül, elemezni kell és 
javítani a helyzeten” – árulta el az 
ötödik dan birtokosa, aki többek 
között háromszor lett harmadik a 
veteránok Európa-bajnokságán. A 
klub vezetésének egyik legközelebbi terve a tornaterem felújítása, amely-
lyel meg kell elégedniük, miután kénytelenek voltak megszakítani a kis 
sportcsarnok építését. „Mivel megnőtt a sportolni vágyó gyerekek száma, 
és tornászok is csatlakoztak hozzánk, bővíteni kell a helyiségeinket” – je-
gyezte meg Zoltán Szelle. Ezt részben a több forrásból befolyt pénzösszeg-
ből tudják megvalósítani. Hálásak Galánta városának is, hogy pénzügyi 
támogatással járul hozzá tevékenységükhöz. A kiadásokat tagdíjakból, 
pályázatokból és az egyes támogatók adójának 2%-ából fedezik. A külön-
böző tevékenységek során a klubban a szülők segítsége is szívesen látott. 
„Már most várjuk a Galántai Városi Nagydíj 29. évfolyamát, amelyre idén 
novemberben kerül sor. Ezt a nagy eseményt körülbelül 600 versenyző lá-
togatja meg a világ 8 országából” – tette hozzá Zoltán Szelle. Így járulnak 
hozzá a galántai dzsúdóharcosok városuk és Szlovákia nagyszerű képvi-
seletéhez.

szöveg: Zlatica Gregorová 
fotó: Judo club Arkádia Galanta

A Samaritán Szociális Szolgáltatások Központja Galántán 
közel negyed évszázada teszi kellemesebbé az idősek életét

Városunk területén több olyan szociális 
intézmény végez nemes tevékenységet, amelyek 
munkájának része az idősek gondozása. Már 24 
éve nyújtja szolgáltatásait a Samaritán időseknek 
szociális szolgáltatásokat nyújtó központ. Az 
evangélikus gondozóközpont létrehozásának 
ötlete Mgr. Jaroslav Mlynár, a Szlovákiai 
Ágostai Hitvallású Evangélikus Egyház 
galántai gyülekezetének lelkészétől származik. 
A központról többet árult el az intézmény 
igazgatóhelyettese, Mgr. Anežka Belokostolská. 
A Samaritán időseknek szociális szolgáltatásokat 
nyújtó központ, amely a Clementisove sady 
903, Galánta címen található, 2000. április 
1-jén jött létre és egy egyházi szervezet, amely 
közhasznú szolgáltatásokat nyújt. „Fő célunk 
a segítségnyújtás a kedvezőtlen szociális és 
egészségügyi helyzetben lévő embereknek, 
akik rászorulnak erre a fajta támogatásra, az 
életminőség javítása és a családtagok támogatása. 
A szociális szolgáltatásokat a törvényeknek 
megfelelően nyújtjuk” – mondta Mgr. Anežka 
Belokostolská. A Samaritán második otthona 
azoknak a nyugdíjkorú embereknek, akik 

más személy segítségére szorulnak, és a 
rászorultságuk legalább IV-es fokozatú, vagy 
más súlyos okokból igénylik ezt a szolgáltatást.

• Milyen szolgáltatásokat nyújt a szakmai 
személyzet az intézményben és milyen a 
központ kapacitása?
„A Samaritán központ ügyfelei számára a 
§35 alapján nyújtunk szociális szolgáltatást. 
Az állandó bentlakásos szociális szolgáltatás 
mellett étkeztetést is biztosítunk Galántán 
és Nemeskajalon” – magyarázta az 
igazgatóhelyettes. Az intézmény kapacitása 34 fő, 
és egy kétszintes épület földszintjén helyezkedik 
el, mindössze 5 percre a városközponttól és az 
evangélikus templomtól, 10 percre a katolikus 
templomtól. Jelenleg a Samaritánt 32 ügyfél 
lakja. Amikor megüresedik egy hely, a következő 
érdeklődő kapja meg azt az aktuális várólista 
alapján.

• Nemcsak a szimpatikus személyzet, hanem 
a kellemes környezet is fontos szerepet játszik 
a szociális intézmény kiválasztásánál. Mit 
várhatnak az ügyfelek a Samaritán szociális 
szolgáltatásokat nyújtó központtól?
A mozgáskorlátozottak számára is alkalmas 
bejárati csarnokban az ügyfelek bármikor 
üldögélhetnek. Van egy nagy ebédlő, amely 
egyben közösségi terem is, valamint saját 
konyhával rendelkezik. Mind a négy pavilonban 
van WC-vel ellátott fürdőszoba. „A tágas területen 
két kisebb és egy nagyobb kerti pavilon található, 
valamint egy kis erdő, amely kellemes, nyugtató 
légkört teremt. Van saját mosodánk is” – mondta 
Mgr. Anežka Belokostolská, aki hozzátette, hogy 
az ügyfelek kérésére opcionális szolgáltatásokat, 
például fodrászt, manikűrt, pedikűrt és 
masszázst is biztosítanak az intézményben vagy 

azon kívül. Az ügyfelek rendelkezésére áll ápolási 
és gondozási szolgáltatás, valamint vásárlási 
lehetőség is, amit a személyzet kísér vagy 
elintéz helyettük. Az idősek biztosan értékelni 
fogják a szabadidős tevékenységek társasági 
programjait. Mgr. Anežka Belokostolská, aki a 
szociális részleg felelős helyettese is, elmondta, 
hogy az ügyfelek rendszeresen találkoznak 
egy szociális munkással munkaterápiákon: 
kreatív műhelyeken, zeneterápiákon. Az 
ügyfelek énekkörrel, kognitív tréningekkel, 
művészetterápiával, emlékezésterápiákkal, 
biblioterápiával foglalkoznak. Emellett 
mozgásterápiát is végezhetnek, gyakorolják 
a fi nommotoros készségeket, rehabilitációs 
gyakorlatokat, mezoterápiát és a sportdélutánok 
vagy kulturális programok sem hiányoznak. 
Természetesen a természetjárás is része a 
programnak, amely örömet szerez testnek és 
léleknek egyaránt.
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Natália Bábiková 3. h. fi talabb diáklányok 40 kg-ig Szlovákiai Bajnokság

Alex Mešťánek és Zoltán Szelle

Marta Šikovancová, Mgr. Anežka Belokostolská, 
Mária Halajová, Gabriela Bocková, 

Mgr. Silvia Madarászová és Monika Morovičová

A galántai Samaritán központ ügyfelei
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A galántai Arkádiában a dzsúdó iránt a mai napig jelentős az érdeklődés
A Judo Club Arkádia Galanta 1980-ban alakult, és 1992 óta polgári tár-
sulásként működik. Az ügyes edzőknek és szorgalmas sportolóknak 
köszönhetően a klubból számos tehetséges és díjazott dzsúdóharcos – a 
harcművészet lelkes hívei – került ki. Az elért sikerekről és jövőbeli ter-
vekről Zoltán Szelle, a klub hosszú ideje tevékenykedő edzője és vezető-
ségi tagja mesélt. „2010 óta a városi Arkádia Sportközpont helyiségeiben 
edzünk, amelyet saját magunk újítottunk fel. Kiváló feltételeink vannak 
mind az edzésekhez, mind a versenyekhez” – mondta Zoltán Szelle, aki 
elárulta, hogy évente két-három tornát is szerveznek. Az Arkádia Galanta 
sportklub elnöke Ing. Marián Jucha, a klubban tevékenykedik továbbá Te-
reza Tóthová (gimnasztika) és id. Milan Hajdák (karate). Jelenleg a klubot 
45 tag látogatja, akiknek 90%-a gyerek. Az ifjú dzsúdóharcosokat 5 éves 
kortól várják, Jozef Orth vezetésével. „Gimnasztikával kezdünk, ahol meg 
kell tanulniuk bukfencezni– vagyis a gyerekek megismerkednek az általá-
nos mozgáselőkészítéssel. Először esni tanulnak, hogy később elkerüljék a 
sérüléseket. Egyúttal a klubban nagy hangsúlyt fektetünk a gyerekek biz-
tonságára” – hangsúlyozta Zoltán Szelle. Öt évvel ezelőtt kezdték el a kez-
dők tornáit. „A klubban már sok sikeres dzsúdóharcost neveltünk ki, akik 
Szlovákiát képviselték, részt vettek Európa-bajnokságokon. Talán a legje-

lentősebbek voltak Zuzana Píšová 
és Tomáš Szarka, valamint a Jucha 
testvérek, Roman Kováč, fia Marek 
Kováč, és jelenleg Alex Mešťánek – 
kivételes tehetség, aki megnyerte 
a legutóbbi szlovák bajnokságot” 
– mondta Zoltán Szelle, akit 1986-
ban ragadott magával a dzsúdó, és 
1990 óta gyerekeket edz. Mit adott 
neki ez a sport? „Türelmet és alá-
zatot. Meg kell adnunk a tiszteletet 
az ellenfélnek, a dzsúdó megtanítja 
a gyerekeket a céltudatosságra és 
türelemre. Számomra sokat adott 
a személyes életemben, a vállalko-
zásban és a munkában is. Ha va-
lami nem sikerül, elemezni kell és 
javítani a helyzeten” – árulta el az 
ötödik dan birtokosa, aki többek 
között háromszor lett harmadik a 
veteránok Európa-bajnokságán. A 
klub vezetésének egyik legközelebbi terve a tornaterem felújítása, amely-
lyel meg kell elégedniük, miután kénytelenek voltak megszakítani a kis 
sportcsarnok építését. „Mivel megnőtt a sportolni vágyó gyerekek száma, 
és tornászok is csatlakoztak hozzánk, bővíteni kell a helyiségeinket” – je-
gyezte meg Zoltán Szelle. Ezt részben a több forrásból befolyt pénzösszeg-
ből tudják megvalósítani. Hálásak Galánta városának is, hogy pénzügyi 
támogatással járul hozzá tevékenységükhöz. A kiadásokat tagdíjakból, 
pályázatokból és az egyes támogatók adójának 2%-ából fedezik. A külön-
böző tevékenységek során a klubban a szülők segítsége is szívesen látott. 
„Már most várjuk a Galántai Városi Nagydíj 29. évfolyamát, amelyre idén 
novemberben kerül sor. Ezt a nagy eseményt körülbelül 600 versenyző lá-
togatja meg a világ 8 országából” – tette hozzá Zoltán Szelle. Így járulnak 
hozzá a galántai dzsúdóharcosok városuk és Szlovákia nagyszerű képvi-
seletéhez.
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A Samaritán Szociális Szolgáltatások Központja Galántán 
közel negyed évszázada teszi kellemesebbé az idősek életét

Városunk területén több olyan szociális 
intézmény végez nemes tevékenységet, amelyek 
munkájának része az idősek gondozása. Már 24 
éve nyújtja szolgáltatásait a Samaritán időseknek 
szociális szolgáltatásokat nyújtó központ. Az 
evangélikus gondozóközpont létrehozásának 
ötlete Mgr. Jaroslav Mlynár, a Szlovákiai 
Ágostai Hitvallású Evangélikus Egyház 
galántai gyülekezetének lelkészétől származik. 
A központról többet árult el az intézmény 
igazgatóhelyettese, Mgr. Anežka Belokostolská. 
A Samaritán időseknek szociális szolgáltatásokat 
nyújtó központ, amely a Clementisove sady 
903, Galánta címen található, 2000. április 
1-jén jött létre és egy egyházi szervezet, amely 
közhasznú szolgáltatásokat nyújt. „Fő célunk 
a segítségnyújtás a kedvezőtlen szociális és 
egészségügyi helyzetben lévő embereknek, 
akik rászorulnak erre a fajta támogatásra, az 
életminőség javítása és a családtagok támogatása. 
A szociális szolgáltatásokat a törvényeknek 
megfelelően nyújtjuk” – mondta Mgr. Anežka 
Belokostolská. A Samaritán második otthona 
azoknak a nyugdíjkorú embereknek, akik 

más személy segítségére szorulnak, és a 
rászorultságuk legalább IV-es fokozatú, vagy 
más súlyos okokból igénylik ezt a szolgáltatást.

• Milyen szolgáltatásokat nyújt a szakmai 
személyzet az intézményben és milyen a 
központ kapacitása?
„A Samaritán központ ügyfelei számára a 
§35 alapján nyújtunk szociális szolgáltatást. 
Az állandó bentlakásos szociális szolgáltatás 
mellett étkeztetést is biztosítunk Galántán 
és Nemeskajalon” – magyarázta az 
igazgatóhelyettes. Az intézmény kapacitása 34 fő, 
és egy kétszintes épület földszintjén helyezkedik 
el, mindössze 5 percre a városközponttól és az 
evangélikus templomtól, 10 percre a katolikus 
templomtól. Jelenleg a Samaritánt 32 ügyfél 
lakja. Amikor megüresedik egy hely, a következő 
érdeklődő kapja meg azt az aktuális várólista 
alapján.

• Nemcsak a szimpatikus személyzet, hanem 
a kellemes környezet is fontos szerepet játszik 
a szociális intézmény kiválasztásánál. Mit 
várhatnak az ügyfelek a Samaritán szociális 
szolgáltatásokat nyújtó központtól?
A mozgáskorlátozottak számára is alkalmas 
bejárati csarnokban az ügyfelek bármikor 
üldögélhetnek. Van egy nagy ebédlő, amely 
egyben közösségi terem is, valamint saját 
konyhával rendelkezik. Mind a négy pavilonban 
van WC-vel ellátott fürdőszoba. „A tágas területen 
két kisebb és egy nagyobb kerti pavilon található, 
valamint egy kis erdő, amely kellemes, nyugtató 
légkört teremt. Van saját mosodánk is” – mondta 
Mgr. Anežka Belokostolská, aki hozzátette, hogy 
az ügyfelek kérésére opcionális szolgáltatásokat, 
például fodrászt, manikűrt, pedikűrt és 
masszázst is biztosítanak az intézményben vagy 

azon kívül. Az ügyfelek rendelkezésére áll ápolási 
és gondozási szolgáltatás, valamint vásárlási 
lehetőség is, amit a személyzet kísér vagy 
elintéz helyettük. Az idősek biztosan értékelni 
fogják a szabadidős tevékenységek társasági 
programjait. Mgr. Anežka Belokostolská, aki a 
szociális részleg felelős helyettese is, elmondta, 
hogy az ügyfelek rendszeresen találkoznak 
egy szociális munkással munkaterápiákon: 
kreatív műhelyeken, zeneterápiákon. Az 
ügyfelek énekkörrel, kognitív tréningekkel, 
művészetterápiával, emlékezésterápiákkal, 
biblioterápiával foglalkoznak. Emellett 
mozgásterápiát is végezhetnek, gyakorolják 
a fi nommotoros készségeket, rehabilitációs 
gyakorlatokat, mezoterápiát és a sportdélutánok 
vagy kulturális programok sem hiányoznak. 
Természetesen a természetjárás is része a 
programnak, amely örömet szerez testnek és 
léleknek egyaránt.
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